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فرمانده پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س(:

سایت هسته ای فردو 
در امنیت کامل است

رادارها عبور هر ریزپرنده ای را در آسمان قم پایش می کنند
ایمان: فرمانده پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س( قم گفت: تمام فضای آسمان قم به ویژه سایت هسته ای فردو 

)شهید علی محمدی(تحت پوشش حفاظت راداری پدافند هوایی ارتش در امنیت کامل است . 
سرهنگ محمد حسین ابارشی روز شنبه در آستانه 10 شهریور سالروز تاسیس تشکیل قرارگاه هوایی خاتم الانبیاء در جمع خبرنگاران، 
افزود: سراسر آسمان استان و تاسیسات هسته ای شهید علی محمدی)سایت فردو( در قم، مورد پایش پدافند هوایی است و عبور هر 

ریزپرنده ای از رادارهای پایگاه مخفی نیست. وی با بیان اینکه تمام سامانه های پایگاه در حوزه درگیری و کشف تقویت شده است....

ایمان: معاون برنامه ریزی استاندار قم گفت: عملكرد 
دولت در سیاست هاي اقتصادي به دور از شتابزدگي است.

سیدحسن رضوي در یازدهمین جلسه هدفمندي یارانه ها 
که در تالار امام رضا )ع( استانداري قم، با اشاره به سیاست هاي 

اقتصادي دولت در طول یك سال گذشته گفت: دولت نشان داده 
است که با رصد دقیق و بدون شتابزدگي در مسائل اقتصادي عمل 
مي کند. وي با بیان اینکه مهار تورم و خروج از شرایط بحراني جزء 

برنامه هاي اضطراري دولت بود ....

آیت الله العظمی وحید خراسانی:

بیش از هر زمانی به اتحاد نیازمندیم
معاون برنامه ریزی استاندار قم :

عملكرد دولت در سیاست هاي اقتصادي 
به دور از شتابزدگي است 

صبا صفر – پرسپولیس دو؛ 

طلسم شكنی پرسپولیس در قم

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خبر داد:

جلوگیری از تصرف 6 هزار هكتار اراضی ملی
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جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش: 
داعش 

برای ما عددی نیست

معاون اول رئیس جمهور:
قوانین را به جای 

برخورد  سلیقه ای   می نشانیم
ایمان: جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: ما 

داعش را عددی حساب نمی کنیم. 
امیر سرتیپ کیومرث حیدری در جمع خبرنگاران در پاسخ به 

سوالی درخصوص آماده باش نیروی زمینی ارتش برای مقابله 
با داعش، اظهار کرد: ما داعش را عددی حساب نمی کنیم 

که به خاطرش به نیروهایمان آماده باش بدهیم. نیروی 
زمینی ارتش جمهوری اسلامی در همه مرزها حضور دارد 

و حضورش به خاطر تهدید خاصی نیست ....

معاون اول رییس جمهوری گفته است: قوانین و مقررات را به 
جای برخورد سلیقه ای می نشانیم.

و  ارتباطی  های  شبکه  داشت:  اظهار  جهانگیری  اسحاق 
اجتماعی تا آنجا که موجب زیان اخلاقی 

به  نباید  نشود  جامعه  فرهنگ  و 
محدودیت آنها دست زد، گفت: این 
رویکرد در ادامه کار دولت یازدهم 

پیگیری می شود....

ایمان: معاون شهردار قم عنوان کرد؛ زیرگذر یادگار امام تجلي تلاش جمعي و سرعت بخشي به 
پروژه هاي شهري است.

مسیح الله معصومي عصر شنبه در جلسه بررسي پروژه هاي شهري شهرداري قم  اظهار داشت:  این طرح عمراني 
عظیم نشان داد که مي توان با همپوشاني بسیاري از اقدامات، سرعت انجام طرح ها را افزایش داد.  وی افزود: خدمت 

به شهر قم و زائران کریمه اهل بیت)س( نوعي عبادت است.
وي تصریح کرد: باید فرصتي را به واحد فناوري اطلاعات و آي تي شهرداري داد تا نرم افزار جامع شرح خدمات 
براي اصلاح و بهسازي شبکه معابر تهیه شود. معاون شهرسازي و امور زیربنایي شهردار قم با بیان اینکه برنامه 
زماني میدان امام خمیني)ره( سر جاي خودش است گفت: در مورد آسانسورهاي موجود، برخي اوقات به دلیل 

سرویس دهي از چرخه خارج مي شوند ولي باید براي فعال کردن همه آنها تلاش بیشتري صورت بگیرد.
وي ادامه داد: در زمان بندي طرح میدان امام خمیني)ره( باید تسریع صورت بگیرد تا شاهد بهره برداري از پروژه در 
زمان تعیین شده باشیم.معصومي در ادامه به حوادثي که در بلوار زائر رخ داده اند اشاره و خاطرنشان کرد: باید اقدامات 

ایمني و نیز تمهیدات لازم براي کاهش سرعت اتومبیل ها را در این مسیر انجام داد.

معاون شهردار قم با تاکید بر حل مشکل روشنایي و تیرهاي برق بلوار امین گفت: باید به سرعت و به وسیله 
تعامل با شرکت توزیع نیروي برق استان، مشکل موجود را حل کرد؛ نورپردازي درختان موجود در بلوار هم یکي از 

راهکارهاي زیباسازي شهري است که باید در دستور کار قرار گیرد.
وي در مورد بوستان هاي موجود در منطقه دو شهري قم خاطرنشان کرد: باید تیمي در این زمینه تشکیل شود و 

گزارشات هفتگي خود را درباره پیشرفت امور در بوستان خضر نبي)ع( در جلسات شوراي مدیران ارائه دهد.
معصومي در ادامه به پروژه زیرگذر یادگار امام اشاره کرد و افزود: این طرح عمراني عظیم با تلاش و همت جمعي 

به سرانجام رسیده و نشان داد که مي توان با همپوشاني بسیاري از اقدامات، سرعت انجام طرح ها را افزایش داد.
معاون زشهرسازي و امور زیربنایي شهردار قم پروژه مجموعه پل هاي جمهوري را مورد توجه قرار داد و عنوان کرد: 
حوزه مالي و اقتصادي و برنامه ریزي جزو معاونت ها و بخش هایي در شهرداري هستند که در انجام این طرح و سایر 

پروژه ها زحمات زیادي مي کشند هرچند در مراسم افتتاحیه معمولا از آنها نام برده نمي شود. 
وي تاکید کرد: آسفالت ریزي و خط کشي این پروژه باید پیش از زمان افتتاح رسمي صورت بگیرد و همه کارهاي 

به لحظات آخر موکول نشوند.

می خواهیم آشتی را بیشتر 
و شکاف را کمتر کنیم

معاون شهردار قم:

زیرگذر یادگار امام تجلی تلاش جمعی است

رئیس جمهور در نشست خبری:

برنامه ای برای ملاقات با »اوباما« ندارم
اقلیت حق تخریب ندارد
مذاکرات هسته ای به سطح سران تغییر نمی کند
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حج و زیارت استان قم



اخبار یکشنبه - نهم شهریورماه 1393 - سال هفدهم - شماره 23523

پدافند  پایگاه  فرمانده  ایمان: 
هوایی حضرت معصومه)س( قم گفت: 
تمام فضای آسمان قم به ویژه سایت 
هسته ای فردو )شهید علی محمدی(
تحت پوشش حفاظت راداری پدافند 

هوایی ارتش در امنیت کامل است . 
روز  ابارشی  حسین  محمد  سرهنگ 
سالروز  شهریور   10 آستانه  در  شنبه 
خاتم  هوایی  قرارگاه  تشکیل  تاسیس 
الانبیاء در جمع خبرنگاران، افزود: سراسر 
هسته ای  تاسیسات  و  استان  آسمان 
شهید علی محمدی)سایت فردو( در قم، 
عبور  و  است  هوایی  پدافند  پایش  مورد 
هر ریزپرنده ای از رادارهای پایگاه مخفی 
نیست. وی با بیان اینکه تمام سامانه های 
پایگاه در حوزه درگیری و کشف تقویت 
شده است، تصریح کرد: رادارهایی با توان 
عملیاتی بالا در فضای آسمان قم وجود 
مورد  را  ای  پرنده  ریز  هر  عبور  که  دارد 
ارزیابی و پایش قرار می دهد. فرمانده پایگاه 
پدافند هوایی حضرت معصومه)س( قم، 
تاکید کرد: در قم لحظه ای حالت سکون 
حال  در  مدام  پایگاه  رادارهای  و  نداشته 
کاوش آسمان قم هستند و با بهره گیری 

از سامانه های زمین به هوا و موشکی کاملا 
در وضعیت جنگی قرار داریم. ابارشی ادامه 
داد: حمله به تجهیزات هسته ای کشوری 
براساس معاهدات و کنوانسیون های بین 
المللی جنایات جنگی است و این در حالی 
است که دشمن هیچ گاه متعهد به این امر 

نبوده است. 
وی در بیان جایگاه ویژه پدافند هوایی 
گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی در طرح 
انتزاع، پدافند را از بدنه آفند و نیروی هوایی 

جدا کردند تا بتواند با بهره گیری از کلیه 
ظرفیت های موجود در نیروهای سه گانه 
انتظامی  نیروی  سپاه،  گانه  پنج  ارتش، 
و بسیج مردمی در حوزه دفاع از آسمان 
ولایت در شبکه یکپارچه و هماهنگ به 

نحو احسن عمل کند. 
سال  تحریم های  علیرغم  افزود:  وی 
های اخیر با عزم ملی، تلاش مضاعف و 
مدیریت جهادی و با اجرای دقیق اقتصاد 
مقاومتی مدنظر معظم له در حوزه دفاع، 

مرتفع  و  شناسایی  پدافندی  خلاهای 
ابارشی تربیت نیروی انسانی  شده است. 
ارتقای  های  رزمایش  انجام  متخصص، 
و  دفاعی  ظرفیت های  افزایش  آمادگی، 
بومی سازی سامانه های پیشرفته ای چون 
مرکز کنترل فرماندهی محلی، رادارهای 
غیر فعال با توان پایین و برد بالا را از جمله 
پیشرفت های شگرف و مهم در این زمینه 
ذکر کرد. به گزارش ایسنا، فرمانده پایگاه 
در  معصومه)س(  حضرت  هوایی  پدافند 
ادامه سخنان خود با بیان شیوه های دشمن 
در جنگ نرم گفت: دشمن به جای حمله 
و سایر  ماهواره  تحریم،  ابزار  با  به خاک، 
وسایل ارتباط جمعی، فکر، اخلاق، عقیده و 
ایدئولوژی ما را مورد حمله قرار داده است. 
پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س( 
اسفندماه سال 89 زیر نظر قرارگاه مرکزی 
پدافند هوایی خاتم الانبیاء)ص( با محوریت 
حفظ و حراست از آسمان الهی و ولایی 
استان قم و دفاع از حریم نیروگاه هسته ای 
شهید علی محمدی ایجاد و چهار ماموریت 
مهم تجسس، شناسایی، درگیری وانهدام 
را  مشکوک  و  متخاصم  پرنده  هرگونه 

برعهده دارد.

گفت:  قم  استاندار  ریزی  برنامه  معاون  ایمان: 
عملكرد دولت در سیاست هاي اقتصادي به دور از 

شتابزدگي است.
هدفمندي  جلسه  یازدهمین  در  رضوي  سیدحسن 
یارانه ها که در تالار امام رضا )ع( استانداري قم، با اشاره 
به سیاست هاي اقتصادي دولت در طول یك سال گذشته 
گفت: دولت نشان داده است که با رصد دقیق و بدون 
شتابزدگي در مسائل اقتصادي عمل مي کند. وي با بیان 
اینکه مهار تورم و خروج از شرایط بحراني جزء برنامه هاي 
اضطراري دولت بود گفت: با وجود تناقض سیاست هاي 
کاهش تورم و ، دولت در زمینه ي مهار تورم موفق بود.  
را محور  پولي  استاندار قم تنظیم سیاست هاي  معاون 
فعالیت هاي دولت در شرایط جاري عنوان و خاطرنشان 

کرد: این مسئله زمانبر بوده و نیازمند تعامل و هماهنگي 
همه ي بخش هاي اقتصادي کشور است. معاون استاندار 
قم در ادامه و در تشریح مسئله ي هدفمندسازي حامل 
هاي انرژي، با بیان اینکه استفاده از شبکه ي شهري راحت 
ترین و کم هزینه ترین روش مورد استفاده توسط نهادها 
و سازمانها جهت آبیاري فضاي سبز است گفت: شرکت 
آب منطقه اي باید مراکز مختلف را جهت استفاده از منابع 
زیرزمیني براي این منظور تشویق نماید. رضوي با بیان 
مبلمان  زیباسازي  به جز جنبه ي  اینکه کاشت چمن 
شهري، خاصیت چنداني در تلطیف هوا ندارد گفت: در 
بسیاري از شهرهاي کم آب دنیا، به جاي کاشت چمن از 
روشهاي دیگري در راستاي زیباسازي استفاده مي شود. 
وي اضافه کرد: در جلساتي که با شهرداري خواهیم داشت، 

این مسئله را پیگیري مي کنیم تا اعتبارات روش جایگزین 
را فراهم و این روش را عملیاتي کنیم. معاون استاندار قم 
همچنین مصرف بالاي برق در معابر،  ادارت و منازل را مورد 
توجه قرار داد و افزود: دولت باید به جاي صرف هزینه هاي 
زیاد براي ایجاد نیروگاه هاي برق، استفاده از لوازم برقي کم 
مصرف را ترویج کند. شایان ذکر است در ابتداي این جلسه 
مدیران کل اداره امور مالیاتي، دفتر فني استانداري، اداره 
کل بهزیستي، شرکت آب و شرکت برق و رئیس بانك 
کشاورزي به بیان گزارشات و نظرات خود در رابطه به فاز 
دوم هدفمندي یارانه ها پرداختند. به کارگیري کارشناس 
مددجویان  از  حمایت  اجرایي،  هاي  دستگاه  در  انرژي 
بهزیستي و حمایت از کشاورزان استان از مهمترین مباحث 

این جلسه بود.

فرمانده پایگاه پدافند هوایی حضرت معصومه)س(:

سایت هسته ای فردو در امنیت کامل است

قم  استان  پست  مدیرکل  ایمان: 
گفت: ناحیه پستی شهید مطهری اولین 
ناحیه پستی در قم است که در میدان 
با  و  اندازی شد  راه  قم  شهید مطهری 
احداث آن تردد 600 هزار نفر از مردم قم 
برای دریافت نامه برگشتی خود آسان 

می شود.
محمد حسین رحیمی در نشست خبری 
با خبرنگاران که در محل ناحیه پست شهید 
مطهری قم برگزار شد، اظهار داشت: ناحیه 
پست شهید مطهری با هدف تکریم ارباب 
رجوع و ایجاد تسهیلات و کوتاه کردن فاصله 
منزل تا باجه معطله برای اولین در قم راه 
اندازی شد. وی ادامه داد: با ایجاد این ناحیه 
پستی همشهریان ساکن در مناطق نیروگاه، 

خیایان امام و امامزاده ابراهیم که حدود 600 هزار نفر از مردم قم را شامل می شود در 
صورت برگشت نامه پستی خود از درب منزل می توانند برای دریافت آن به ناحیه پستی 
شهید مطهری واقع در میدان مطهری قم مراجعه کنند و نیازی به مراجعه به اداره کل 
پست قم واقع در بلوار 15 خرداد نیست. مدیر کل پست استان قم با اشاره به مزایای ایجاد 
این ناحیه پستی اضافه کرد: این ناحیه پستی با اعتبار 200 میلیون تومان ایجاد شد و 
کاهش ترافیك از مهم ترین مزایای ناحیه پستی است. دومین ناحیه پستی در پردیسان 
احداث می شود وی افزود: احداث دومین ناحیه پستی قم در پردیسان برنامه پروژه دیگر 
اداره پست است که طی 18 ماه آینده به بهره برداری می رسد. رحیمی در این زمینه 
ادامه داد: تاکنون 10 درصد احداث این ناحیه پستی پیش رفته و با بهره برداری آن 

که یك میلیارد اعتبار نیاز دارد مردم مناطق 
پردیسان، شهرک قدس و مهدیه می توانند 
از خدمات پستی آن همچون نامه رسانی، 
کدگذاری، واحد صندوق های پستی و باجه 
معطله بهره مند شوند و نیازی به مراجعه به 
اداره کل پست نیست. مدیر کل پست استان 
قم در ادامه سخنانش با اشاره به افتتاح چهار 
سرویس پستی در کشور با حضور رئیس 
اتحادیه جهانی پست طی روزهای گذشته 
تصریح کرد: سرویس پست نت یکی از این 
موارد بود که در 100 واحد پستی کشور 
افتتاح شد.  همچون در پست مرکزی قم 
وی ادامه داد: زمان توزیع مرسوله در گذشته 
در ساعات اداری انجام می شد که با ایجاد 
سریس زمان توزیع مرسوله، فرستنده می 
تواند یکی از سه بازه زمانی اداری، 14 تا 18 و 18 تا 22  را انتخاب کند. رحیمی با اشاره به 
سرویس کرایه در مقصد یادآور شد: با احیای این سرویس که در گذشته نیز وجود داشت 
کرایه کالا توسط گیرنده پرداخت می شود و هزینه کالا نیز قبل از پست آن کارت به کارت 
و یا به شماره حساب مقابل واریز شده است.  مدیر کل پست استان قم ابراز داشت: جهت 
هم افزایی اداره پست با پست بانك و خدمات رسانی مطلوب، سرویس پست بانك در 100 
واحد پستی کشور ایجاد شده و در آینده در ناحیه پستی شهید مطهری نیز احداث خواهد 
شد. وی در ادامه با اشاره به جابه جایی محل سکونت همشهریان و نیاز مردم به کد پستی 
آن محل عنوان داشت: به زودی سامانه ای راه اندازی می شود تا همشهریان با ارائه آدرس 

محل سکونت به اپراتور کد پستی خود را دریافت کنند.

ایمان: معاون اداری و مالی اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
همزمان با دهه کرامت و میلاد حضرت 
فاطمه معصومه)س( پروژه ساخت یک 
در  استاندارد  عمومی  کتابخانه  باب 
منطقه 3 شهرداری قم در خیابان امام 

خمینی)ره( آغاز شد.
این خبر اظهار  با اعلام  علی مسگری 
داشت: این طرح که از پروژه های مصوب سفر 
مقام معظم رهبری به قم است با پیگیری های 
ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  تأکید  و  فراوان 
اسلامی استان قم عملیاتی شد.وی تصریح 
کرد: حجت الاسلام و المسلمین ایزدپناه 
از ابتدای شروع فعالیت خود در پایان سال 
92 با دغدغه انجام فعالیت های فرهنگی به 
ویژه اهمیت به بخش کتاب و کتابخوانی در 
تمامی مناطق قم و گسترش حیطه فعالیت ها 
به بخش های مختلف استان بر ساخت این 
کتابخانه تأکید داشتند، به همین منظور 
احداث کتابخانه عمومی در این منطقه در 
زمینی به وسعت 1500 مترمربع و با زیربنای 
3000 مترمربع در دستور ساخت قرار گرفت.

مسگری، تأمین بودجه این کتابخانه را از 
محل اعتبارات سفر مقام معظم رهبری به 
قم دانست و اضافه کرد: این کتابخانه شامل 
بخش های متنوعی همچون مخزن کتاب، 
سالن  برادران،  و  خواهران  مطالعه  سالن 

اجتماعات، بخش دیداری و شنیداری، بخش 
ویژه نابینایان و قسمت های فنی آماده سازی 
کتاب و بخش های مرتبط دیگر خواهد بود.

معاون اداری و مالی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان قم ادامه داد: با تخصیص اعتبار 
بالغ بر 70 میلیارد ریال در سال جاری به این 
پروژه امیدواریم این کتابخانه با همت مسئولین 
استان در سال 94 به بهره برداری برسد. وی 
تصریح کرد: با پیگیری مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم این کتابخانه که در 
یکی از مناطق فاقد فضاهای فرهنگی مطلوب 
در شهر قم ساخته می شود، در آینده و در 
فازهای بعدی با ایجاد مجتمع فرهنگی و دیگر 
بخش های فرهنگی، زیرساخت های فرهنگی 

مورد نیاز این منطقه تکمیل خواهد شد.
تخصیص  در  اینکه  بیان  با  مسگری، 
اعتبار به این طرح علیرغم همه مشکلات و 
کمبودهای مالی موجود معاون برنامه ریزی 
استاندار قم و کارشناسان همکار ایشان سعی 
وافر نموده اند، اضافه کرد: مهندس رضوی در 
جلسات مربوط به این طرح، با توجه به نیاز 
منطقه و انتساب این طرح به سفر معظم 
انقلاب، بر اجرایی شدن طرح تأکید کرده 
همین  در  داشتند،  اصرار  آن  اجرای  در  و 
ارتباط در جلسات متعدد تخصیص اعتبار 
لازم را پیگیری کرده اند که شایسته تقدیر 

و سپاسگذاری است.
وی ضمن قدردانی از مهندس دلاوری 

معاون عمرانی استاندار برای همکاری در انجام 
امور فنی طرح و انتخاب پیمانکار، ادامه داد: 
با عنایت ویژه شهرداری قم به ویژه شهردار 
منطقه 3 قم شروع پروژه بدون کمترین 
مشکل اداری انجام شد که از این بابت از 
شهردار محترم منطقه و همکارانشان نیز 

تشکر می کنیم.
معاون اداری و مالی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم در ادامه اظهار 
حدود 4500  متراژ  با  که  زمینی  داشت: 
مترمربع به این کتابخانه اختصاص داده شده 
و با مساعدت مدیریت محترم شرکت ملی 
بخش فراورده های نفتی قم به تملك اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان درآمده است، 
در خیابان امام خمینی)ره( مقابل جایگاه 
عرضه بنزین قرار دارد.وی اظهار امیدواری کرد 
تا با پیگیری مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
قم و توجه و حمایت مسئولین استان در آینده 
نزدیك با ساخت و تجهیز این پروژه، مجتمعی 
فرهنگی هنری چندمنظوره در اختیار جوانان، 
نوجوانان و اهالی عزیز و انقلابی این منطقه 
قرار بگیرد و همه همشهریان و خانواده های 
محترم از آن محیط و فضاهای مطلوبی که 
ایجاد خواهد شد بهره مند شوند و محلی 
برای رشد و شکوفایی استعدادها و گسترش 
فرهنگ غنی اهل بیت علیهم السلام در شهر 

کریمه اهل بیت)ع( به وجود آید.

ایمان: مسئول واحد تجسمی حوزه هنری قم گفت: نمایشگاه منتخب از آثار 
جشنواره پوستر ضوی در نگارخانه سوره قم برپا شد. 

محمد مهدی ایمانی اظهار داشت: 30 پوستر از 64 اثر منتخب جشنواره پوستر رضوی از 
روز شنبه در نگارخانه سوره حوزه هنری قم برپا  شد. وی بیان داشت: این آثار که منتخب از 30 
هنرمند می باشد به همت موسسه آفرینش های هنری آستان قدس رضوی و حوزه هنری قم به 
نمایش گذاشته  شد. مسئول واحد تجسمی حوزه هنری قم عنوان کرد: نمایشگاه منتخب آثار 

جشنواره پوس تر رضوی از روز گذشته آغاز و تا 16 شهریورماه در معرض دید علاقمندان است. 
وی افزود: نخستین جشنواره پوستر رضوی در سال گذشته برگزار شد که طی آن هزار و 725 
اثر به دبیرخانه ارسال و از میان آنها 64 اثر برگزیده شد.ایمانی ابراز کرد: علاقمندان برای بازدید از 
این نمایشگاه می توانند در دهه کرامت صبح ها از ساعت 9 تا 13 و عصر ها از ساعت 16 تا 19 به 
محل نگارخانه سوره حوزه هنری قم واقع در کوچه 23 خیابان صفائیه مراجعه کنند.گفتنی است 

پیش از این نمایشگاه نگارگری در نگارخانه سوره حوزه هنری قم برپا شده بود.

قم  استان  ملی  بانک  ایمان: سرپرست شعب 
گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان مردادماه به 
چهار هزار و 98 نفر از سوی بانک ملی در استان 

قم وام ازدواج اعطا شده است.
بهروز ساعدی اظهار داشت: تاکنون 9 هزار و 817 
نام کرده اند و چهار  ازدواج ثبت  وام  برای  نفر در قم 
هزار و 98 مورد نیز تا پایان 30 مرداد به متقاضیان 

پرداخت شده است.وی عنوان کرد: وام ازدواج از سوی 
رفاه  و  کشاورزی  صادرات   تجارت،  ملی،  بانك های 
ملی  بانك  شعب  می شود.سرپرست  اعطا  زوجین  به 
در  بانك  این  شعب  درآمد  به  اشاره  با  قم  استان  در 
استان قم ابراز داشت: 48 هزار میلیارد ریال در سال 
و  است  بوده  قم  استان  در  ملی  بانك  درآمد  گذشته 
54 هزار میلیارد ریال مصارف آن بوده که شاهد رشد 

به سال گذشته  منابع و مصارف نسبت  15 درصدی 
داشته است.وی افزود: 237 شعب بانك ملی با 237 
 474 همچنین  و  دارد  فعال  قم  استان  در  پرسنل 
در  پز  دستگاه  و 539  هزار   27 و  دستگاه خودپرداز 
از مردم  استان قم موجود است.ساعدی تصریح کرد: 
الحسنه استقبال کنند  از سپرده قرض  تا  خواستاریم 

که نیاز جامعه بوده و اجر و ثواب بسیاری نیز دارد.

همزمان با هفته دولت:

اولین ناحیه پستی قم راه اندازی شد

اخبــار  اخبـــار
در  هفته گذشته صورت گرفت:

فوت سه نفر در حوادث ترافیكی قم 
ایمان : معاون مرکز فوریت های پزشكی استان قم از فوت سه نفر در حوادث 
ترافیكی هفته گذشته این استان خبر داد و گفت: طی هفته گذشته بیش از هفت 

هزار و 900 مورد تماس با اورژانس 115 قم صورت گرفته است.
مهدی فراهانی بیان کرد: در هفته گذشته در استان قم، بیش از هفت هزار و 900 مورد 
تماس با اورژانس 115 قم صورت گرفته که منجر به انجام هزار و 187 مورد ماموریت شهری 
و جاده ای شده است.وی افزود: از این تعداد ماموریت انجام شده 456 حادثه مربوط به حوادث 
ترافیکی بوده که 385 مورد شهری و 71 مورد جاده ای می شود که در مجموع 550 نفر در 
این حوادث آسیب دیدند و متاسفانه سه نفر در محل حادثه جان سپردند.معاون مرکز فوریت 
های پزشکی استان قم گفت: حوادث مربوط به موتورسیکلت سواران  294 مورد بوده که 
348 نفر مجروح شدند که 162 نفر از مصدومان به صورت سرپایی در محل حادثه درمان 
شدند و 185 نفر نیز جهت تکمیل مراحل درمانی به بیمارستان های سطح شهر منتقل شدند.

وی عنوان کرد: در یکی از حوادث بر اثر برخورد یك دستگاه خودروی سواری تندر با پراید در 
محور کهك متاسفانه سه نفر مجروح شدند و یك نفر نیز به علت شدت حادثه در دم جان 
سپرد.فراهانی بیان کرد: در حادثه ای دیگر بر اثر برخورد یك دستگاه خاور با موتورسیکلت 
در بلوار یادگار امام)ره( متاسفانه راکب موتورسیکلت در دم فوت کرد.وی گفت: در حادثه ای 
دیگر در اثر واژگونی یك دستگاه خودروی پژو در محور اراک به قم متاسفانه چهار نفر مجروح 
شدند و یك نفر دختر حدودا 15 ساله نیز فوت شد که با حضور پرسنل اورژانس 115 در 
محل حادثه پس از انجام اقدامات اولیه درمانی مجروحان سریعا جهت تکمیل مراحل درمانی 
به مراکز درمانی منتقل شدند.معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم بیان کرد: در دهمین 
پرواز بالگرد اورژانس هوایی قم طی تماسی با مرکز ارتباطات اورژانس 115 قم مبنی بر واژگونی 
یك دستگاه خودروی پژو  در یکی از جاده های فرعی  اتوبان قم – تهران سریعا نزدیکترین 
آمبولانسهای پایگاه های جاده ای به محل حادثه اعزام شد که با حضور در محل حادثه 
مشخص شد در این حادثه 2 نفر آقا حدودا 25 و 35 ساله دچار آسیب جدی شدند که  با 
توجه وضعیت حال مجروحان درخواست اورژانس هوایی شد که خوشبختانه مجروحان در 

کمترین زمان ممکن توسط اورژانس هوایی 115 به بیمارستان شهید بهشتی منتقل شدند.

مدیر کل پزشكي قانوني استان قم :

آمار معاینه در بالین بیماران در قم
34 درصد کاهش یافت

ایمان : مدیر کل پزشكي قانوني استان قم از کاهش 34 درصدي آمار معاینه 
در بالین بیماران در چهار ماهه نخست سال جاري نسبت به مدت مشابه سال 92 

خبر داد.
حمید صدیقي آخا با اعلام این خبر افزود: آمار انجام معاینه در بالین توسط پزشکان 
این اداره کل در سال91 به تعداد 126 مورد بوده حال آنکه این عدد در سال 92 به 81 
مورد کاهش یافته است. به گفته وی؛  از میان 19 مورد معاینه انجام شده در بالین بیماران 
در چهارماه نخست سال جاري، اکثریت آن مربوط به بررسي پرونده روانپزشکي در مورد 
افراد سالخورده و ناتوان از حضور در اداره بوده است. مدیرکل پزشکی قانونی استان گفت: 
طی بررسي هاي آماري طي دو سال گذشته بیانگر کاهش تعداد حضور کارشناسان پزشکي 
قانوني جهت انجام معاینه در بالین مصدومان و یا بیماران خاص بوده است.صدیقی آخا ادامه 
داد: روند انجام معاینه در بالین براي افراد، به جهت رعایت شرایط جسمي حاصل از سوانح 
و یا شدت بیماري آنها، جزو خدمات پزشکي قانوني قرارداده شده تا با ثبت به موقع صدمات 
موجبات احقاق حق و رعایت عدالت فراهم شود.وی در بیان علت این کاهش آماري به طرح 
موفق حضور متخصصان پزشکي قانوني در بیمارستان ها اشاره کرد و افزود: با اجراي این طرح 
و لزوم ویزیت بیماران بستري در بیمارستان توسط متخصص پزشکي قانوني در صورت نیاز، 
که از سال قبل آغاز شده باعث شد که ثبت دقیق و کامل شرح صدمات و جراحات مصدومان 
خصوصا در موارد تصادف و یا سوانح کار امکان پذیر شود.صدیقی آخا افزود: این امر علاوه بر 
آنکه جلوگیري از تضییع حقوق افراد صدمه دیده را در پي دارد، باعث کاهش مراجعات غیر 

ضرور به پزشکي قانوني شده و از نظر هزینه نیز به نفع مراجعان خواهد بود

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان خبر داد:

جلوگیری از تصرف 6 هزار هكتار 
اراضی ملی در قم

ایمان : مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: این اداره کل مانع از 
تصرف 6 هزار هكتار اراضی ملی توسط سودجویان شده است.

احمد عفتان ضمن گرامیداشت هفته دولت، اظهار کرد: عرصه های منابع طبیعی استان که 
850 هزار را تشکیل می دهد شامل شامل 83 درصد از مساحت کل استان است.وی اولین و 
مهم ترین وظیفه منابع طبیعی استان را حفاظت و حراست از عرصه های طبیعی ذکر کرد و 
گفت: در زمینه جلوگیری از تصرف اراضی ملی 347 پرونده تشکیل شده که 244 مورد آن 
به نفع دولت و 103 مورد به نفع مردم بوده است.مدیرکل منابع طبیعی قم افزود: این اداره کل 
مانع از خروج 6 هزار هکتار از اراضی ملی از دست دولت شده و تاکنون 30 فقره رای دادگاه را 
اجرا کرده که در نهایت 235 هکتار از اراضی ملی از عفتان، پدیده بیابان زایی و ریزگردها را یکی 
از معضلات استان بیان کرد و افزود: 176 هزار هکتار بیابان در استان قم داریم ولی 470 هزار 
هکتار از عرصه های استان در معرض بیابازایی هستند.وی به اقداماتی که برای جلوگیری از 
بیابان زایی انجام شده اشاره کرد و گفت: بیشتر تمرکز ما در منطقه غرب قم است و طرح های 
بیابان زدایی در 2 هزار هکتار از اراضی استان اجرا شده است.مدیرکل منابع طبیعی استان قم 
تاکید کرد: امسال هم طرح های بیابان زدایی در حدود 300 عفتان در بخش دیگری از سخنان 
خود گزارشی از ایجاد پارک چنگلی ثامن الائمه)ع( با وسعتی حدود 400 هکتار و با اعتبارات 
تخصیص یافته سفر مقام معظم رهبری به قم ارائه کرد و گفت: این طرح از بزرگ ترین پارک 
جنگلی مورد استفاده مسافران و زائران خواهد بود. وی گفت: اقدامات خوبی برای اجرای این 

طرح انجام شده و ساخت این پارک جنگلی تاکنون 40 درصد پیشرفت داشته است.

با حضور رییس مجلس شورای سلامی صورت گرفت:

افتتاح مرکز بهداشتی درمانی سلفچگان 
ایمان: دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی با حضور در شهر 

سفلچگان، مرکز بهداشتی و درمانی امام موسی کاظم)ع( این شهر را افتتاح کرد.
دکتر علی لاریجانی پس از افتتاح این مرکز بهداشتی و درمانی، از بخش های مختلف آن 
بازدید کرده و در جریان روند خدمت رسانی به بیماران قرار گرفت. رییس مجلس شورای 
اسلامی در این مراسم با اشاره به اینکه باید وزارت بهداشت در زمینه تکمیل پروژه های درمانی 
اقدام کند اظهار کرد: شهر قم دارای جمعیت زیادی بوده و همچنین محل تردد زائران است و 
باید خدمات بهداشتی و درمانی به صورت ویژه در این شهر ارائه شود. وی با تقدیر از زحمات 
خیرین در عرصه ایجاد مراکز بهداشتی و درمانی گفت: از گذشته سنت حسنه مشارکت 
خیرین در ساخت مراکز بهداشتی و درمانی وجود داشته است و اقدامات ایشان در خصوص 
ساخت این مراکز جای تقدیر و تشکر ویژه دارد. رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
اقدامات دولت یازدهم در عرصه سلامت در استان قم خاطرنشان کرد: در قانون بودجه سال 
93 از سوی دولت و مجلس اعتبارات خوبی برای حوزه بهداشت و درمان در نظر گرفته شده 
است و امیدواریم شاهد ارتقا هرچه بیشتر سطح ارائه خدمات بهداشتی و درمانی در استان قم 
و همچنین دیگر نقاط کشور باشیم. شایان ذکر است برای ساخت مرکز بهداشتی و درمانی 
امام موسی کاظم)ع( شهر سلفچگان که در فضایی به وسعت 3 هزار و 500 متر احداث شده 

است، یك میلیارد و 300 میلیون تومان هزینه شده است.

به مناسبت دهه کرامت صورت گرفت :

عیادت خادمین حرم امام رضا )ع( 
از بیماران بیمارستان امام رضا )ع( قم 

 ایمان :خادمین حرم امام رضا )ع( به مناسبت دهه کرامت از بیماران بیمارستان 
تامین اجتماعی امام رضا )ع( قم عیادت کردند.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم  با اعلام   این خبر   اظهار داشت: خادمین بارگاه 
ملکوتی امام رضا )ع( به مناسبت فرارسیدن سالروز ولادت حضرت معصومه )س( وامام رضا)ع( 
به عنوان دهه کرامت از بیماران بستری شده در بیمارستان امام رضا )ع( تامین اجتماعی قم 
عیادت وهدایایی به شکل تبرک تقدیم بیماران نمودند.دکتر داود علیمحمدی ضمن تقدیر 
وتشکر از این حرکت معنوی که به منظور ترویج فرهنگ رضوی انجام شده است ،از دست 
اندر کاران برگزاری کاروان ترویج فرهنگ رضوی که با استقبال وگرمی خاصی از سوی بیماران 
وپرسنل مواجه شد ، قدردانی نمود.وی با اشاره با عنایات امام رضا )ع( به بیمارستانی که به نام 
ایشان متبرک است گفت:هر گاه گره ای در رفع مشکلات ما به وجود می آید به حرم حضرت 
معصومه )س( خواهر بزرگوار آن امام رئوف می رویم وشاهد عنایت ایشان  در رفع مشکلات 

در کوتاهترین زمان هستیم.

آیت الله وحیدخراسانی: 

بیش از هر زمانی به اتحاد نیازمندیم
 ایمان: آیت الله وحیدخراسانی گفت: امروز بیش از هر زمانی نیاز به اتحاد و 

یكپارچگی در کشور و تلاش برای رفع مشكلات مردم وجود دارد. 
این مرجع تقلید در دیدار با رئیس مجلس شورای اسلامی بر ضرورت توجه به مشکلات 
مردم و شرایط منطقه ای تاکید کرد. وی ضمن تشکر از تلاش های دکتر لاریجانی گفت: 
نمایندگان مجلس باید به شرایط وکالت مردم توجه جدی کنند و در چارچوب ضوابط 

شرعی به وظایف خود عمل کنند. 
ٰ امینی  همچنین عصر جمعه  نیز رئیس مجلس شورای اسلامی با حضرات آیات یزدی
، خرازی ، مسعودی خمینی و حسینی بوشهری دیدار داشت. در این دیدارها دکتر علی 
لاریجانی گزارشی از فعالیت های مجلس شورای اسلامی و مهمترین مسائل داخلی و بین 

المللی  ارائه کرد . 
رئیس مجلس شورای اسلامی  همچنین  روز شنبه با آیت الله سبحانی از مراجع عالیقدر 
تقلید و همچنین آیت الله غروی عضو برجسته جامعه مدرسین حوزه علمیه قم دیدار کرد. 
براساس این گزارش در این دیدارها رئیس مجلس شورای اسلامی از اقدامات مجلس 
در زمینه حل مسائل اقتصادی مردم و اتخاذ راهکارهایی برای توسعه بخش تولید  گزارشی 
ارائه داد.همچنین در این دیدارها بر حفظ وحدت بین دولت و مجلس برای بهبود وضعیت 
کشور تاکید شد. دکتر علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی  همچنین پیش از 
ظهر دیروزدر بیت آیت الله سید احمد خاتمی امام جمعه موقت تهران در شهر قم حضور 
یافت و با او درباره مسائل مختلف کشور گفتگو کرد.براساس این گزارش اهم موضوعاتی که 
در این دیدار مطرح شد درباره مسائل اقتصادی کشور و راهکارهای بهبود وضعیت اقتصاد 
و خروج از رکود بود.در این دیدار رئیس مجلس و آیت الله خاتمی بر لزوم حفظ وحدت و 

آرامش در کشور تاکید کردند.

از سوی خادمان آستان قدس رضوی؛

پرچم گنبد امام رضا)ع( تحویل 
تولیت مسجد مقدس جمكران شد

ایمان : از سوی خادمان قدس رضوی پرچم گنبد بارگاه مقدس امام رضا)ع( به 
تولیت مسجد مقدس جمكران تحویل داده شد.

به گزارش روابط عمومی مسجد مقدس جمکران، خادمان آستان قدس رضوی در قالب 
کاروانی تحت عنوان زیر سایه خورشید جمعه شب با استقبال اقشار مختلف مردم وارد 
مسجد جمکران شدند. کاروان زیر سایه خورشید که حامل پرچم گنبد امام رضا)ع( بود 
شامل ده ها نفر از خادمان آستان قدس رضوی است که جهت شرکت در مراسم افتتاحیه 
برنامه های مسجد مقدس جمکران در دهه کرامت وارد قم شده اند. تولیت مسجد مقدس 
جمکران در مراسم تحویل پرچم گنبد امام رضا)ع(، تمام برکات انقلاب اسلامی را به سبب 
تاسی از ائمه اطهار)ع( ذکر کرد.حجت الاسلام والمسلمین محمد حسن رحیمیان افزود: 
نیازمند کرامت، عنایت، محبت و شفاعت ائمه اطهار)ع( هستیم و به میزان این پیوند، عشق، 
علاقه، محبت، اظهار ارادت، توسل و تمسك بیشتر شود توجه این بزرگواران که حبل الله 
اعظم هستند بر ما بیشتر می شود. بر اساس برنامه ریز یهای صورت گرفته قرار است کاروان 
زیر سایه خورشید متشکل از خادمان آستان قدس رضوی جهت ایجاد انس و الفت بیشتر 
مردم با امام هشتم به تمامی استان های کشور سفر کنند که شهر مقدس قم نخستین 

استان برای حضور این خدام است. 

جامعه مدرسین با تبریک پیروزی مردم غزه: 

ایران اسلامی همواره در کنار 
مقاومت و فلسطین ایستاده است

ایمان :جامعه مدرسین حوزه علمیه قم درپی پیروزی مردم مقاوم غزه با 
صدور پیامی تاکید کرد: رژیم کودک کش اسراییل در تمام هجمه های خود به 
غزه مرتكب جنایات جنگی شده است و این نشان دهنده اوج ضعف و حقارت 
این رژیم منفور است. محاکمه این جنایتكاران کوچكترین کاری است که باید 

انجام شود. 
در بخشی از این پیام آمده است: دفاع مقتدرانه و مظلومانه فرزندان ملت فلسطین در 
مقابل زیاده خواهی های رژیم سفاک صهیونیستی، پیروزی دیگری را در کارنامه مقاومت 
رقم زد. در سکوت بهت آور رسانه ها و مدعیان حقوق بشر، مقاومت توانست با توکل به 
خداوند و اتکا بر توانمندی های خود با وجود انفعال سران عرب، رژیم کودک کش اسراییل 
را وادار به تسلیم در برابر اراده خود و پذیرش رفع حصر نامحدود غزه و سایر شروط خود 
کند.مقاومت مردم مظلوم فلسطین و آشکار شدن چهره مستبکران عالم و علی الخصوص 
رژیم اشغالگر قدس و حامیان آن موجبات بیداری تمام آزادگان عالم و انزجار آنان از مواضع 
دولت های غربی و عربی را مهیا ساخت که این مهم را می توان به عنوان مهم ترین دستاورد 
و پیروزی قلمداد کرد.این پیروزی بار دیگر ثابت کرد تنها راه توقف و تسلیم مستکبران، 
زبان زور و اقتدار است، تجربه ای که سالها قبل در پیروزی انقلاب اسلامی و 8 سال دفاع 
مقدس و همچنین پیروزی های حزب الله کارآمدی مقاومت را اثبات کرده بود. جامعه 
مدرسین حوزه علمیه قم با درود بر ارواح پاک شهدای فلسطینی و ستایش مقاومت و 
ایثار ملت فلسطین علی الخصوص خانواده معظم شهدا، ضمن عرض تسلیت به مردم غیور 
غزه، کسب این دستاورد سیاسی را برای مردم و مبارزان فلسطینی مبارک می دارد و باز بر 
مقاومت به عنوان تنها راه آزادی کامل فلسطین عزیز تاکید می کند و در این راستا اعلام 
می دارد ملت و نظام ایران اسلامی در پیمودن این راه همچون گذشته حامی و پشتیبان 

شما خواهند بود و تا آخر در کنار شما خواهند ایستاد.

در سومین روز دهه کرامت صورت گرفت:

اهدای نشان خادمی حضرت معصومه )س( 
به فرمانده سپاه قم

 ایمان :خادمان حرم حضرت فاطمه معصومه )س( مدال خادمی این آستان را 
به فرمانده سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( اهدا کردند.

در سومین روز از دهه کرامت خادمان حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه در مراسم 
صبحگاه سپاه امام علی ابن ابیطالب )ع( حاضر شده و مورد استقبال فرماندهان و نیروهای 
سپاه قرار گرفتند.در این برنامه سردار مهدوی نژاد ضمن تقدیر از حضور خادمان حرم مطهر 
اظهار کرد: هر چه در این کشور داریم از صاحب آن امام رضا )ع( است و خدا را شاکریم 
در سرزمینی زندگی می کنیم که بارگاه نورانی و مطهر ایشان و خواهر گرامیشان حضرت 
فاطمه معصومه )س( قرار گرفته و خیر و برکت ایشان شامل حال مردم مومن و ولایتمدار 
ایران اسلامی شده است.در ادامه خادمان حرم مطهر مدال خادمی آستان کریمه اهل 
بیت)س( را به سردار مهدوی نژاد و حجت الاسلام والمسلمین اکبری نماینده ولی فقیه 

در سپاه قم اهدا کردند.

توسط مرکز نور:

دانشنامه چند رسانه ای حج تولید شد
ایمان: مدیر بخش چند رسانه ای مرکز نور از تولید دانشنامه چند رسانه ای حج 

توسط مرکز نور خبر داد. 
حجت الاسلام عبدالحمید مرتضوی منش اظهار داشت: دانشنامه چند رسانه ای حج 
)لبیك 1( جدید ترین نرم افزار چند رسانه ای مرکز نور است که با همکاری نمایندگی ولی 
فقیه در امور حج و زیارت در چهارمین روز از هفته حج رونمایی خواهد شد.وی گفت: این 
نرم افزار با قابلیت های متعدد و مختلف فنی و پژوهشی و ارائه صد ها قطعه فیلم، عکس و 
صوت پیرامون اماکن متبرک در سرزمین حجاز اطلاعات ارزشمندی را به کاربران خود ارائه 
می دهد.مدیر بخش چند رسانه ای مرکز نور بیان کرد: این نرم افزار مطالب ارزشمندی را 
در هشت موضوع پیرامون مکه و مدینه به مخاطبین ارائه می دهد.وی گفت: قرآن، زندگی 
پیامبر)ص( و اهل بیت، معارف حج، اماکن، مناسك حج، کتابخانه، پرسش های رایج و 
نگارخانه از جمله موضوعات این نرم افزار است.حجت الاسلام مرتضوی منش بیان کرد: در 
بخش کتابخانه مراجعین می توانند به پرسش از 400 عنوان کتاب عربی و فارسی دسترسی 
داشته باشند.وی گفت: در این نسخه از دانشنامه حج، 95 ساعت صوت قرآن به صورت 
ترتیل و تحقیق، 324 ساعت فایل صوتی در قالب 735 تراک، بیش از 6 ساعت فیلم در 
قالب 58 قطعه، ارائه 53 پاورپوینت تولیدی، نمایش بیش از هشت هزار و 460 تصویر و 
نقشه و 73 تصویر سه بعدی پارانوما، ارائه می شود.وی گفت: این نرم افزار فردا یکشنبه 
نهم شهریورماه همزمان با اختتامیه جشنواره فرهنگی - هنری دیدار در تالار علامه امینی 
دانشگاه تهران با حضور و سخنرانی حجت الاسلام علی قاضی عسگر نماینده ولی فقیه و 
سرپرست حجاج ایرانی و حجت الاسلام دکتر حمید شهریاری رئیس مرکز تحقیقات 

کامپیوتری علوم اسلامی رونمایی می شود.

معاون اداری و مالی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خبر داد: 

آغاز احداث کتابخانه عمومی در خیابان امام خمینی)ره(

مسئول واحد تجسمی حوزه هنری قم:

نمایشگاه پوستر رضوی در نگارستان سوره قم برپا شد

سرپرست شعب بانک ملی استان قم خبر داد:

اعطای وام ازدواج به 4098جوان قمی

معاون برنامه ریزی استاندار قم :

عملكرد دولت در سیاست هاي اقتصادي به دور از شتابزدگي است 



3 اقتصادی

وزیر کار:
ایجاد سالانه یک میلیون شغل نیازمند
 نرخ رشد اقتصادی 7 درصد است 

 ایمان: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تاکید بر اینكه باید غول بیكاری  
را مهار کنیم، گفت: تا سال 1400 نیاز به ایجاد هفت میلیون شغل جدید در 
کشور داریم و برای ایجاد سالانه یک میلیون شغل باید نرخ رشد اقتصادی 

هفت درصدی را تجربه کنیم. 
علی ربیعی با تشریح عملکرد یکساله دولت اظهار کرد: در گذشته به طور متوسط 
با 70 میلیون تومان یك شغل و با 120 تا 130 میلیون تومان یك شغل خوب و 
پایدار ایجاد می شد اما امروزه برای ایجاد شغل در بخش های مختلف از 150 تا 300 

میلیون تومان نیاز است. 
ربیعی افزود: طی یکسال گذشته مسیر نسبتا درستی رفته ایم البته هنوز کارهای 

زیادی مانده که باید انجام دهیم. 
وی گفت: اولین کار دولت، برطرف کردن نگرانی مردم بود چراکه مردم در گذشته 
از فردای خود نگران بودند و امروز شاهدیم که آرامش و احساس امنیت در جامعه 
ایجاد شده است.  ربیعی افزود: اگر دولت بخواهد موفق شود همچنان به فضای آرام 
نیاز دارد. فضای متشنج سم است و امیدواریم خدا به عده ای انصاف بدهد تا بگذارند 
دولت در فضای آرام کار کند.  وی با بیان اینکه عرصه دولت عرصه کار و با هم بودن 
است، گفت: سعی کرده ایم با هم بودن را در دولت حفظ کنیم.  ربیعی گفت: در این 
یك سال سعی کردیم برخی کارها را انجام ندهیم تا جامعه آرام شود و امروز نتایج 

آن را شاهدیم. 
وزیر کار با بیان اینکه برای رشد و توسعه کشور باید ارتباطات با جهان را گسترش 
دهیم، گفت: اینکه در گذشته ارز به راحتی وارد کشور نمی شد سبب ایجاد باندهای 
فساد در کشور شده بود که این دولت بهبود روابط با دنیا را در دستور کار قرار داد 
که مقام معظم رهبری نیز از عملکرد دولت دراین بخش راضی هستند.  ربیعی گفت: 
عرصه دیگری که دولت در آن موفق عمل کرده عرصه رفاهی بوده که از جمله اقدامات 
در این بخش اجرای طرح تحول نظام سلامت است.  وی گفت: تلاش دولت های قبلی 
را ارج می نهیم و کارهای کارشناسی گذشتگان را ادامه داده و جلوی کارهای غلط 

را می گیریم. 
وی با بیان اینکه باید غول بیکاری را تسلیم کنیم، گفت: طرح ها و لوایح خوبی 
به منظور رونق تولید که ایجاد اشتغال را در پی دارد در حال طراحی است که به 
زودی اجرایی خواهد شد.  وزیر کار با بیان اینکه باید به حفظ مشاغل موجود اهمیت 
دهیم، گفت: حفظ این مشاغل از بیکاری در آینده جلوگیری می کند.  وی گفت: 
ذهنیت ایرانی شغل را در استخدام می داند که باید کنار گذاشته شود.  ربیعی با 
بیان اینکه باید الگوهای کارآفرینی ایجاد کنیم، گفت: کارآفرینی باید به یك نهضت 
فکری تبدیل شود و در کتاب های درسی کارآفرینی ترویج شود تا به یك فرهنگ 

تبدیل گردد. 

عضو هیأت مدیره بانك مسکن ؛ 
فروش اقساطی واحدهای مسکن مهر

 فاقد زیرساخت
ایمان: عضو هیأت مدیره بانک مسكن با بیان این که واحدهای مسكن مهر 
فاقد امكانات آب، برق و فاضلاب فروش اقساطی و تحویل متقاضیان می شود، 
گفت: در جلسه با همكاران وزارت راه و شهرسازی به این جمع بندی رسیدیم 

که این کار را انجام دهیم. 
علیرضا بلُگوری اظهار کرد:  در جلساتی که با همکاران وزارت راه و شهرسازی در 
تهران، استان ها و شهرستان ها داشتیم به این جمع بندی رسیدیم پروژه های مسکن 
مهر آماده تحویل بدون امکانات را در صورت تمایل متقاضی، فروش اقساطی کرده 

تحویل دهیم.
وی تصریح کرد: واحدهای مسکن مهر آماده تحویل که یك سری مشکلاتی برای 
آماده سازی نهایی دارند و ممکن است درصد آن زیاد نبوده و خودش )متقاضی( آن را 

انجام دهد، شامل این طرح می شود.
وی با بیان "بانك مسکن این امکان را دارد که این واحدها را فروش اقساطی کند و 
این کار را هم انجام داده ایم" افزود:  »الآن چند هفته است که این کار را انجام می دهیم 

و اگر متقاضی برای فروش اقساطی بیاید ما حتماً انجام می دهیم«.
عضو هیأت مدیره بانك مسکن در پاسخ به این پرسش که چرا امسال فروش  اقساطی 
واحدهای مسکن مهر بر اساس هدف گذاری پیش نرفته است، گفت: خیلی از واحدهای 
مسکن مهر آماده تحویل است، اما مشکل برق، آب و فاضلاب را دارد که اخیراً هم 
تفاهم نامه ای بین وزارتخانه های راه و شهرسازی و نیرو در حال امضاست  که بر اساس 
آن بودجه هایی را به این بحث اختصاص می دهند. از این رو فکر می کنیم در ماه های 

آینده تعداد بیشتری مسکن مهر فروش اقساطی شود.
 بلُگوری افزود: در برنامه داریم که تا پایان امسال به فروش اقساطی 700 هزار واحد 

مسکن مهر برسیم.
هدف گذاری بانك مسکن برای فروش اقساطی مسکن مهر در سال جاری 700 هزار 
واحد است که از ابتدای امسال تاکنون این بانك حدود یك پنجم این رقم یعنی 167هزار 

مسکن مهر را فروش اقساطی کرده است.

رییس مرکز آمار ایران؛
سرشماری نفوس و مسکن 10 ساله شد 

ایمان: رییس مرکز آمار ایران با بیان این که سرشماری نفوس و مسكن  
معمولا در دنیا 10 ساله انجام می شود، گفت: سرشماری نفوس و مسكن از این 

پس در کشور ما نیز 10 ساله انجام خواهد شد. 
عادل آذر در مرحله اول آموزش سرشماری عمومی کشاورزی سال 93 در جمع 
خبرنگاران با بیان این که از قدیم الایام سرشماری نفوس و مسکن در کشور ما 10 ساله 
بوده است اظهار کرد: ما یك دوره این سرشماری را پنج ساله اجرا کردیم چرا که دولت 
قبل به دلایلی به این تحلیل رسید که برخی از اطلاعات را سریع تر نیاز دارند. بنابراین 

دوره سرشماری را کوتاه کردند. 
وی با بیان این که هزینه اجرای سرشماری نفوس و مسکن بسیار بالا و سنگین است، 
تصریح کرد: در سرشماری نفوس و مسکن سال 90 ، 70 هزار نفر درگیر شده و هزینه 

مستقیم آن حدود صد میلیارد تومان بود. 
رییس مرکز آمار ایران افزود: با توجه به این که رییس ستاد سرشماری هر استان 
استاندار همان استان است هزینه های غیر مستقیم نیز در همین حدود است بنابراین 
ما احساس کردیم دوره پنج ساله شاید خیلی سنگین باشد از سوی دیگر بسیج مجدد 
امکانات و آدم ها فوق العاده زمان بر است.بنابراین زمان 10 ساله زمانی است که عقلای 

دنیا به آن رسیده اند و ما نیز به آن تمسك می جوییم. 
آذر با بیان این که در قانون آمده حداقل هر 10 سال یکبار باید سرشماری نفوس و 

مسکن انجام شود، گفت: بنابراین نیازی به تغییر قانون نیست. 
وی همچنین درباره اختلاف میان نرخ تورم اعلام شده توسط مرکز آمار ایران و 
بانك مرکزی اظهار کرد: تورم مرکز آمار در ماه گذشته 22.3 درصد اعلام شد که 
البته ارقام مرکز آمار و بانك مرکزی بسیار به هم نزدیك شده است اما قانون تکلیف را 
روشن کرده و طبق ماده 54 قانون برنامه پنجم توسعه برای تورم عدد مرکز آمار ایران 
مبنا است. رییس مرکز آمار ایران درباره چرایی تفاوت آمار گفت: این کارها براساس 
نمونه گیری انجام می شود که با توجه به اختلاف در نمونه گیری و سطح پوشش آن 

آمار مختلف است. 

ساختمان سازی با کدام بلوک  بهتر است؟ 
کارشناس عمران گفت: بلوک  های لیكا در برابر رطوبت مقاوم نیستند و شرایط 

مناسب برای رشد قارچ و خزه ایجاد می  کنند. 
علیرضا علی محمدی خاطرنشان کرد: بلوک های لیکا در دیوارها استفاده می شوند که 
بلوک  های سبکی هستند و در برابر آتش سوزی مقاوم ند و در برابر دما و صوت هم مقاومت 

می کنند و امروزه بیشتر در آپارتمان سازی  ها استفاده می شوند. 
وی تصریح کرد: برای نصب نماهای سنگی روی این نوع از بلوک ها باید توجه بسیاری 
شود و سنگ های سنگین روی این بلوک ها نباید نصب شود و باید از سنگ های بسیار 

سبك استفاده کرد. 
این کارشناس اظهار کرد: بلوک  های ساختمانی که در صنعت ساختمان استفاده 
می شوند در بحث دیوار و سقف کاربرد دارند و اولین نوع بلوک های ساختمانی بلوک  های 
سیمانی هستند ولی این بلوک بسیار سنگین است و استفاده از آن باعث می شود وزن 

ساختمان افزایش یابد. 
وی اظهار کرد: با گذشت زمان با ورود بلوک  های سفالی به بازار مردم به سوی استفاده از 

این نوع مصالح روی آوردند و این بلوک ها جایگزین بلوک سیمانی شدند. 
علی محمدی یادآور شد: علاوه بر بلوک های سیمانی، سفالی و لیکا از بلوک های 
سیپرکس که بلوک های بتن گازی هستند استفاده می شود این نوع از بلوک ها هم سبك 
هستند و بلوک های ترکیبی هم وجود دارد که ترکیب بتن و پلی استایرن یك نوع بلوک 
ترکیبی است و نوع دیگر سفال و پلی استایرن است که این استفاده از این نوع بلوک برای 

سقف ها بیشتر پیشنهاد می شود. 
وی خاطرنشان کرد: برای دیوارها هم پیشنهاد می شود که هنگام استفاده از بلوک دیوار 
حتما عایق شود و به صورت دوجداره توسط پشم شیشه استفاده می شود که این کار باعث 

افزایش مقاومت خواهد شد.

آخرین نرخطلا در ایران 

4,150,000یک مثقال طلا

958,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,335,000سکه بهار آزادی

9,340,000سکه امامی

4,680,000نیم سکه

2,570,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خودرو

 20637,500,000 تیپ 5

 206SD38,000,000وی 8

GLX 405 29,500,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 45,000,000پژو پارس 

 38,000,000پژو پارس سال

E2 90 39,500,000تندر 

LX 32,500,000رانا 

TU5 32,500,000رانا 

LX 29,500,000سمند 

LX EF7 31,500,000سمند 

ELX 36,500,000سورن 

قیمت بازارنام خودرو

 102,000,000رنو مگان 2,0

 16,500,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 

ایمان: وزیر راه و شهرسازی با بیان این که بزرگ 
این  استراتژی های  مهمترین  از  رهن  بازار  شدن 
برای  برنامه ریزی  از  به حساب می آید  وزارتخانه 

حمایت حداکثری از خانه اولی ها خبر داد.
عباس آخوندی در مراسم افتتاح صندوق های زمین و 
ساختمان که همزمان با آغاز پذیره نویسی اولین صندوق 
در بازار فرابورس برگزار شد، اظهار کرد: در حالی که در 
بسیاری از کشورهای جهان اندازه بازار رهن چند برابر 
GDP به حساب می آید اما در ایران این رقم کمتر از 10 
درصد است این درحالی است که برای بالا بردن قدرت 
خرید مردم و تحریك تقاضای مسکن، بازار رهن نقش 

جدی ایفا می کند.
وی با بیان این که باید در شورای هماهنگی اقتصادی 
بازار رهن هدف گذاری صورت  توسعه  به  نسبت  دولت 
گیرد، افزود: با آغاز فعالیت دکتر طیب نیا در وزارت اقتصاد 
این موضوع به اصلی ترین اولویت ها تبدیل شد و البته برای 
تکمیل آن باید پایه های آماری کشور تقویت شود و شرایط 

شفاف سازی به وجود آید.
آغاز به کار صندوق زمین و ساختمان 

پس از 11 سال
وزیر راه و شهرسازی با بیان این که آغاز به کار صندوق 
زمین و ساختمان از آرزوهای چندین ساله وی در حوزه 
مسکن بوده است، تصریح کرد: لایحه این صندوق را در 
سال 82 تدوین و در سال 84 برای تصویب به مجلس 
شورای اسلامی ارائه کردیم اما با توجه به دشواری آغاز به 
کار صندوق های مالی جدید در کشور پس از 11 سال این 

صندوق بسیار مهم آغاز به کار می کند.
آخوندی اضافه کرد: بازار سرمایه در کشورهای توسعه 
یافته جهان نقش عمده ای در بازار مسکن ایفا می کند اما 
بازار سرمایه ایران چه در عرصه مسکن و چه در بخش 
حمل و نقل نتوانسته حمایت کافی را داشته باشد و سهم 

این بازار بسیار اندک است.
وی با بیان این که آغاز به کار یك بازار رسمی در این 
عرصه می تواند در علامت دهی به مردم نقش عمد ه ای ایفا 
کند، تصریح کرد: در ایران هرگز چنین بازاری نبوده و 
این مساله باعث شده سردرگمی هایی در بازار ایجاد شود.
تحریک عرضه مسكن را از پارسال کلید زدیم

وزیر راه و شهرسازی به لزوم اتصال زنجیروار بازارهای 
پولی در بخش مسکن اشاره کرد و افزود: باید در کنار 
صندوق زمین و ساختمان، صندوق مستغلات نیز آغاز به 
کار کند و در بازار سرمایه یك زنجیره زمین داشته باشیم 

که فروش، بهره برداری و اجاره را شامل شود.
نگرانی ها  برخی  برخلاف  این که  بیان  با  آخوندی 

وزارت راه از تحریك بخش عرضه آغاز کرده است، اظهار 
کرد: برخی می گفتند "وزارتخانه برنامه ریزی هایی داشته 
که بدون تحریك بخش عرضه تنها باعث تحریك بخش 
قیمت  افزایش  از  غیر  به  این موضوع  و  تقاضا می شود 
و  راه  وزارت  اما  نخواهد داشت"  نتیجه دیگری  مسکن 
شهرسازی تحریك عرضه را از سال گذشته کلید زده و 
ملاحظه می کنید که با آغاز به کار صندوق سرمایه زمین 
و ساختمان قدمی دیگر در این راستا برداشته شده است.

نیاز روز افزون جامعه برای خرید خانه
وی با اشاره به سیاست گذاری صورت گرفته در بسته 
خروج از رکود تورمی برای بالا بردن منابع بانك ها اظهار 
کرد: در این بسته طرحی به عنوان اوراق مبتنی بر دارایی 
در نظر گرفته شده که تا سقف 10 هزار میلیارد تومان در 
منابع بانك ها اضافه می کند که البته بانك ها می توانند تا 
12 برابر این مبلغ را به عنوان تسهیلات ارائه کنند. از سوی 
دیگر با اجرایی شدن طرح بازار رهن ثانویه بانك ها امکان 
تامین مالی مجدد از طریق تسهیلات ارائه شده قطعی 
خود را نیز پیدا می کنند. وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد:  
با توجه به جوان بودن بخش زیادی از جمعیت ایران و 
نزدیك به ازدواج بودن این نسل نیاز به خرید خانه به 

شکل روز افزونی وجود دارد و این خانه اولی ها به دلیل 
محدودیت در پس انداز خود نیاز به حمایت بسیاری دارند 
و در وزارت راه و شهرسازی تلاش زیادی شده تا تامین 

مالی مورد نیاز آن ها برای خرید یك مسکن فراهم شود.
تحرک بخش مسكن به خروج از رکود

 کمک می کند
آخوندی با بیان این که تحرک بخش مسکن به خروج 
از رکود نیز کمك می کند، تاکید کرد:  به طور متوسط 
برای هر 65 متر مربع ساختمان یك اشتغال مستقیم و 
0.8 درصد اشتغال غیر مستقیم به وجود می آید که این 
مساله به بالا بردن نرخ اشتغال و البته خارج شدن از رکود 
کمك بسیاری می کند. از سوی دیگر نگاهی به وضعیت 
کیفی ساختمان های ساخته شده در ایران نشان می دهد 
پروژه هایی که تامین مالی آن ها به شکل اصولی صورت 

گرفته از نظر کیفیت شرایط شاخصی دارند.
وی خاطرنشان کرد: از این رو در وزارت راه و شهرسازی 
تلاش بسیاری صورت گرفته تا با فراهم آوردن شرایط 
البته  و  پولی  و  مالی  صندوق های  ایجاد  برای  مناسب 
تسهیل قدرت دسترسی مردم به تسهیلات از شرایط فعلی 

خارج شویم.

وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

حمایت حداکثری از خانه اولی ها برای خرید خانه

المللی  بین  اسبق صندوق  معاون   
پول با اشاره به این که اقتصاد اسلامی 
باثباتی  بانکی  و  سیستم مالی، پولی 
را در هر کشور حاکم می کند گفت: 
چنین سیستمی توانایی مقابله و رفع 
مشکلات بسیاری مانند بیکاری، تورم 

و رکود را دارد.
 دکتر عباس میرآخور اقتصاددان و محقق 
بزرگ ایرانی از جمله اقتصاددانانی است که 
شاید در نهادهای بین المللی بیشتر از کشور 
خودمان شناخته شده است. وی که سابقه 
نمایندگی ایران در صندوق بین المللی پول 
های  سال  دارد،  خود  کارنامه  در  نیز  را 
مدیدی معاون اول صندوق بین المللی پول 
بود و موفق شده است، بانکداری اسلامی 
را به عنوان یک روش علمی بانکداری در 

صندوق بین المللی پول به تصویب برساند.
المللی  بین  صندوق  از  پس  میرآخور 
تامین  آموزش  بین المللی  مرکز  در  پول 
مرکزی  بانک  به  وابسته  اسلامی  مالی 
تدریس  به  مشغول   )INCEIF(مالزی
از فعالیت های  و تحقیق شد. بخش هایی 
اقتصادی"  توسعه  و  اسلام   " کتاب  در  او 
و شکل تکامل یافته آن در دوره اخیر وی 
در INCEIF با عنوان " اقتصاد از منظر 
قرآن" ملاحظه می شود. کتاب "ثبات تامین 
مالی اسلامی" تدوین و جمع آوری خوبی 
زمینه  در  میرآخور  کارهای  مجموعه  از 
بانکداری و تامین اسلامی است. میرآخور 
زیان  و  سود  در  بانکی  نظام  مشارکت 
فعالیت های تولیدی و تجاری را به عنوان 
ضرورت نظام بانکی برای تحقّق بانکداری 
اسلامی تلقی می کند. این اندیشه در کتاب 
اخیرش " مشارکت در خطر تامین مالی" 
کاملا بحث و معرفی شده است. این موضوع 
المللی به عنوان  در نزد اقتصاددانان بین 
نظریه ای مهّم و  به صورت "دکترین" وی 

مطرح می باشد.
عباس میرآخور اقتصاددان و محقق بزرگ 
ایرانی، در مراسمی که با حضور جمعی از 
بانک مرکزی  مدیران  دانشگاه ها،  استادان 
عامل،  مدیران  ایران،  اسلامی  جمهوری 
اعضای هیات مدیره و هیات عامل، مدیران 
بانک های  از  برخی  کارشناسان  و  میانی 
از  مهمّی  بخش  شد،  برگزار  کشور 
چارچوبهای اقتصاد اسلامی و سیستم پولی 
و مالی اسلامی را در دانشگاه خاتم مورد 

تجزیه و تحلیل قرار داد. 
عباس میرآخور در ابتدای سخنرانی خود 
گفت: اقتصاد اسلامی باعث می شود سیستم 
مالی، پولی و بانکی باثبات و آسیب ناپذیری 
در هر کشور حاکم شود.چنین سیستمی 
توانایی مقابله و رفع مشکلات بسیاری مانند 

بیکاری، تورم و رکود را دارد.
مستحضر  که  همانطور  داد:  ادامه  وی 
هستید مملکت عزیز ما، پیشقراول ایجاد 
سیستم بانکداری اسلامی است. بنده بارها 
بودن  اسلامی  ادعای  که  کرده ام  عرض 
بانک های ایران در حدی است که ربا حذف 
هنوز  که  است  حالی  در  این  شده است. 
برای ما آرمان بسیار بزرگ  اسلامی شدن 
حقیقت  در  است.  ناشدنی  تمام  کاری  و 
اسلامی شدن  هنوز  اما  ربا حذف می شود 
بانک ها و سیستم پولی ما یک آرمان است. 
وی ادامه داد: برای این که توضیح بدهیم که 
چرا چنین است باید به آیات قرآن متوسل 
در  اسلامی  اساس سیستم  و  پایه  شویم. 
اقتصاد و در بخش پولی و بانکی،6 کلمه 
باَ  الرِّ مَ  وَحَرَّ البَْیْعَ  الَلّهُ  وَأحََلَّ   " قرآن است. 
" خداوند متعال بیع را حلال کرده اما ربا 
را حرام کرده است. در واقع دو سیستم در 

مقابل هم قرار گرفته اند.
میرآخور افزود: علامه مصطفوی رحمه الل 
علیه در کتاب خود، بهترین تعبیر را از این 
آیه و به خصوص کلمه بیع آورده است. به 

انتقال کامل مالکیت  این ترتیب که بیع 
از  دارد،  ماهیت  که  است  پدیده ای  یک 
دیگر.  طرف  به  معامله  طرف  یک  جانب 
بنابراین خداوند متعال می فرمایند شرط 
اول معاملات اسلامی چه در اقتصاد چه در 
بخش پولی و بانکی انتقال کامل مالکیت از 
یک طرف به طرف دیگر است. این در حالی 
است که در سیستم سنتی انتقال مالکیت 
وام  به  احتیاج  که  نمی شود. کسی  انجام 
دارد و به بانک ها مراجعه می کند و پول را 
می گیرد، مالکیت این وام منتقل نمی شود. 
یعنی وام دهنده هم مالکیت اصل وام را دارد 
و هم روی بهره ای که به آن تعلق می گیرد 
مالکیت دارد. یعنی در عین واحد وام دهنده 
روی مال وام گیرنده مالکیت پیدا می کند. 
این انتقال مالکیت نیست، یعنی بیع نیست 
در نتیجه اسلامی نیست. وی خاطرنشان 
کرد: از طرفی در مملکت اسلامی شما وام 
مضاربه پرداخت می کنید که بیع است اما 
در کنار آن وثیقه دریافت می کنید. یعنی 
نه تنها انتقال مالکیت انجام نمی شود، بلکه 
ریسک معامله برای کسی که کننده کار 
هست، زیاد شده است. پایه سیستم اسلامی 
مشارکت در مخاطره است. یعنی بیع هم 
احتمال خسارت است هم احتمال منفعت. 
اگر در یک معامله ای احتمال خسارت برای 
یک طرف نیست، مصداق بیع اسلامی نیز 
نیست. اگر بانکی در کاری مشارکت کند 
و در قبال آن ضمانت نیز بگیرد، دیگر بیع 

اسلامی نیست.
میرآخور در خصوص ویژگی بیع ادامه داد: 
خاصیت بیع این است که ریسکی که کار 
اقتصادی دارد، بین طرفین معامله تقسیم 
می شود. بسیاری از مفسرین لغت تجارت 
و بیع را مترادف می گیرند. در حالی که به 
عقیده بسیاری از محققان و مفسران دیگر، 
یکی از اعجازهای قرآن، بلاغت و فصاحت 
آن است. لغت اضافه ای در قرآن وجود ندارد 
و با تعداد لغات محدود، مفاهیم بزرگ و 
گسترده را مطرح می کند. بنابراین با تامل 
بیشتر در آیات قرآن در می یابیم که این 
دو لغت مترادف نیستند. تجارت معامله ای 
در مورد کالایی است که تولید شده است. 
مورد  این  در  می فرمایند  متعال  خداوند 
نیاز به نگاشتن قرارداد و روی کاغذ آوردن 
تعهدات نیست. ولی در مورد تجارتی که 
مدت دارد خداوند دستور می دهد که آن 
را روی کاغذ بیاورید. تجارت در مورد کالاها 
و خدماتی است که موجود هستند. تجارت 
به دلیل ربح انجام می شود. بیع به خاطر 
کالاهایی است که هنوز تولید نشده اند و 
برنامه هایی که در آینده است. در حقیقت 
بیع در خصوص معاملاتی است که دو نفر 
در آن وارد می شوند برای آینده. بیع هم 
احتمال خسارت و هم احتمال منفعت دارد. 
یعنی کسانی که وارد این معامله می شوند 
توقع به دست آوردن منافع دارند و در عین 
حال احتمال خسارت را نیز می دهند. در 
تجارت این چنین نیست. یعنی ممکن است 

خسارتی وارد شود اما توقع خسارت در واقع 
وجود ندارد. شرط اول معاملات بانکی، پولی 
و مالی اسلامی در درجه اول بیع است و در 

درجه دوم این که ربا نباشد.
گذشته  سال  سی  در  افزود:  وی 
رشد  یا  اسلامی  بانکداری  رشد  میانگین 
منابع اسلامی در حدود 15 تا 20 درصد 
از  رشد  این  البته  زده شده است.  تخمین 
سال 2007 یعنی از زمان بحران بدهی ها 
خصوص  در  پیش بینی  بوده است.  بیشتر 
ادامه  نرخ  این  رشد  که  است  این  آینده 
خواهد داشت و احتمال شتاب گرفتن و 
جهان گیر شدن آن بسیار زیاد است. هر 
در  اسلامی  دارایی های  نیم  و  سال  سه 
حال  این  با  می شود.  برابر  دو  زمینه  این 
هنوز مقدار کمی از سرمایه ها و دارایی های 
بانکی دنیا روی دارایی های اسلامی متمرکز 
شده است. در ضمن به خاطر خصوصیاتی که 
از بانکداری و تامین اسلامی داده می شود 
احتمال این است که این سیستم جانشین 
شود.  سرمایه داری  سنتی  فعلی  سیستم 
را  آن  بحران  که  سیستم  خطرات  چون 
در سال های 2007 و 2008 شاهد بودیم 
هنوز ادامه دارد. در حال حاضرتحلیلگرانی 
هستند که معتقدند بحران دیگری در راه 
است. کسانی که به رشد بانکداری اسلامی و 
سیستم تامین اسلامی نگاه کرده اند عقیده 
دارند سه دلیل عمده برای این رشد وجود 
دارد. یکی تقاضای مسلمانان برای تامین 
مالی و بانکداری اسلامی است. دلیل دوم 
دلارهای نفتی است. سومین دلیلی که ارایه 
می دهند ضعف سیستم سنتی سرمایه داری 
پایه  بر  اساسا   که  است  مالی  تامین  در 
بدهی ها با مکانیزم نرخ بهره کار می کند 
و این سیستم پولی و مالی را بحران زا و 
آسیب پذیر می کند. در سال 2009 کتابی 
با عنوان "الان نه" نگاشته شده است که در 
در سیستم های  که  بحران هایی  تمام  آن 
مالی و پولی جهان اتفاق افتاده را مطالعه 
کردند و نتیجه این مطالعه نیز این بود که 
بحران ها چه مالی و چه ارزی در حقیقت 
بحران بدهی بوده است و سیستمی که بر 
این اساس تامین مالی کند، دیر یا زود به 
این بحران ها برمی خورد. به بیان ساده وقتی 
بدهی هایی که دارید چون بر اساس بهره 
تنظیم شده است، ارزش دارایی هایتان در 
ترازنامه ممکن است کاهش پیدا کند اما 
ارزش بدهی ها کم نمی شود. یعنی بحران 
نقدینگی و ورشکستگی ایجاد می شود. اما 
اگر ترازنامه بر اساس عقود اسلامی واقعی 
ارزش  و  دارایی ها  ارزش   گردد،  تنظیم 
بحران  و  می کند  تغییر  هم  با  بدهی ها 

نقدینگی ایجاد نمی شود.
وی ادامه داد: در یک عقد اسلامی که 
وثیقه هم وجود دارد، ریسک بین طرفین 
کلی  طور  به  نشده است.  تقسیم  معامله 
ریسک به سه صورت منتقل می شود. اول 
بانک  در  را  خود  پول  سپرده گذار  اینکه  
می گذارد، بانک ریسک را متحمل می شود 

و سپس این ریسک را به وام گیرنده منتقل 
می کند. دوم این که هر دو طرف معامله 
ریسک را به نفر سوم بدون رضایت و اطلاع 
در  مثال  به عنوان  می کنند.  تحمیل  وی 
و 2009  در سال های 2008  که  بحرانی 
بانک های  معاملات  ریسک  افتاد  اتفاق 
شد.  منتقل  دهندگان  مالیات  به  بزرگ 
را  ریسک  معامله  دو طرف  که  این  سوم 
بین خودشان تقسیم کنند. این آن چیزی 
است که آرمان اقتصاد و سیستم اقتصادی 
اسلامی است. احتمال این که مشکل فعلی 
ممالکی که در حال حاضر در بحران بدهی 
هستند حل شود، کم است. علاوه بر این 
کشورهای صنعتی پیشرفته صنعتی هم 
مشکل دارند. به عنوان مثال در کشور ژاپن 
نسبت بدهی به تولید ناخالص ملی 340 
درصد است. یا انگلستان 250 درصد و... 
بدین معنا که اگر بخواهند این بدهی ها را 
پرداخت کنند باید دو برابر و نیم آنچه که 
تولید می کنند، تولید کنند که امکان ندارد. 
ارایه راه حل برای این وضعیت بسیار مشکل 
است. بنابراین این وضع سیستم است که 
بی ثباتی ایجاد کرده است و بسیاری را در 
غرب به فکر انداخته است که باید تغییری 
حاصل شود. به عنوان مثال اقتصاددانان و 
مفسرانی گفته اند اگر می خواهید مسائل و 
بحران ها در اروپا حل شود، باید بدهی ها را 
از بین ببرید. راه حل دیگری جز جلوگیری 

از ایجاد بدهی نیست.
عنایات  بزرگ ترین  از  یکی  افزود:  وی 
الهی به کشور ایران که توانسته است این 
را تحمل  همه مدت تحریم های سنگین 
کند، عدم داشتن بدهی است. این یکی از 
امدادهای غیبی است که در کشور ما وجود 
دارد. عامل دوم این است که به خاطر این 
تحریم ها وارد جهانی شدن اقتصاد نشده ایم. 
بنابراین صدماتی که کشورهایی که وابسته 
به آن سیستم ها دیده اند، متحمل نشده ایم. 

اینها عوامل ثبات نسبی اقتصاد ما است. 
میرآخور تصریح کرد: کتاب بسیار جالبی 
توسط استادی از دانشگاه کلمبیا با عنوان 
شده است  منتشر  آسیب پذیری"  "ضد 
کشوری  اگر  شده است  ذکر  آن  در  که 
بخواهد سیستمی با ثبات و آسیب ناپذیر 
داشته باشد باید چند کار انجام دهد. اول 
این که بدهی ها را از بین ببرد. دوم ریسک 
دولت  و  مردم  بین  اقتصادی  فعالیت های 
وجود  ریسک  انتقال  یعنی  شود.  تقسیم 
نداشته باشد. همانطور که برخی از محققان 
اشاره کرده اند مشکل بحران بدهی   ها، عدم 
مشارکت در مخاطرات است. توصیه  هایی 
به  رویکرد شده است  این  تغییر  برای  که 

طرف شبه اسلامی شدن است.
از مهم ترین  وی خاطرنشان کرد: یکی 
نظام  پیاده سازی  در  ما  که  چالش هایی 
داریم سیاست های  اسلامی  مالی  و  پولی 
پولی است. تا وقتی که سیاست های پولی بر 
اساس نرخ بهره باشد، حتی اگر تمام بانک ها 
هم اسلامی شوند پایه ربا می ماند. سیستمی 
که بر اساس بیع پیاده می شود چند ویژگی 
دارد. یکی آنکه رابطه تنگاتنگ بین بخش 
واقعی و بخش پولی کشور وجود دارد که 
عامل اصلی ثبات اقتصاد است. در چنین 
سیستمی اگر این ثبات به هم بخورد، به 
عنوان مثال صدمه ای به بخشی از سیستم 
اقتصادی وارد شود که باعث  رکود و تورم  
و  اندازه  به یک  ترازنامه  در  دو  هر  شود  
در یک جهت حرکت  کند. از این رو ثبات 
مجدداً بازمی گردد. وی در پایان تاکید کرد: 
کارهای بسیار مهمی باید انجام شود که 
زمینه وجود چنین سیستمی پیش بیاید. 
اگر اراده ملی وجود داشته باشد این مملکت 
اسلامی  که سیستم  دهد  نشان  می تواند 
می تواند در صورت بروز هر مشکلی مانند 

بیکاری، تورم و رکود بر آن فائق آید.

 معاون اسبق صندوق بین المللی پول:

اقتصاد اسلامی توان حل ۳ مشکل بیکاری، تورم و رکود را دارد

صنعت خودرو 770میلیارد تومان زیان داد 
ایمان: آخرین وضعیت تقسیم سود و درآمد شرکت های بورسی نشان می دهد 
که این شرکتها با پایان یافتن فصل مجامع و در شرایط رکود اقتصادی در مجموع 

39 هزار و 674 میلیارد تومان درآمد کسب کردند. 
آخرین وضعیت شرکتهای بورسی نشان می دهد که با پایان یافتن فصل مجامع، 
225شرکت حاضر در بورس توانسته اند در شرایط رکود اقتصادی 39 هزار و674 میلیارد 

تومان درآمد کسب کنند. 
همچنین شرکتهای بورسی قصد دارند در سال آینده نیز درآمد خود را افزایش دهند 
زیرا آخرین وضعیت پیش بینی سود صنایع نشان می دهد که 304 شرکت بورسی میزان 
سود خود را برای سال آینده افزایش داده و پیش بینی کرده اند که برای سال  مالی 1393 

معادل 58 هزار و 812 میلیارد تومان سود به دست بیاورند. 
این در حالی است که روند سودآوری صنایع و شرکت های بورس نشان می دهد که از 
میان کل صنایع حاضر در بورس تنها صنعت خودروسازی با زیان مواجه شده است به 
طوری که 28شرکت حاضر در بورس در سال گذشته در مجموع 770 میلیارد تومان 

زیان کرده اند. 
به بیان دیگر سهامداران شرکت های گروه خودرو و ساخت قطعات در سال مالی گذشته 
نه تنها سود نکرده   بلکه به  طور میانگین به ازای هر سهم 20 تومان زیان کرده اند. نکته 
جالب توجه این است که شرکت های این گروه به طور متوسط در مجامع عمومی امسال 

تعهد کرده اند 62 ریال سود به سهامداران بپردازند. 
همچنین از میان 225 شرکت بورسی بیشترین میزان درآمد، نصیب صنعت فرآورده های 
نفتی شده است به طوری که این صنعت توانسته از ابتدای سال تاکنون درآمدی معادل 6 

هزار و 766 میلیارد تومان سود کسب کرده و در صدر جدول قرار بگیرد. 
همچنین شرکتهای بورسی در فصل مجامع 80 درصد از این میزان سود معادل 32 
هزار و797 میلیارد تومان را بین سهامداران تقسیم کرده اند. یعنی 225 شرکت بورس به 
 طور میانگین به ازای هر سهم 71 تومان سود به دست آورده اند که از این میزان 59 تومان 

را بین سهامداران تقسیم کرده اند. 

قیمت بازارنام خودرو

315 MVM38,500,000 

530 MVM40,000,000 

MVM X3364,000,000

MVM X3376,000,000 جدید اتومات

یکشنبه -نهم شهریور ماه 1393 - سال هفدهم - شماره 3523



ورزشی4

با حضور معاون وزیر ورزش و جوانان؛

هفدهمین همایش پیاده روی خانوادگی در قم 
برگزار شد

 
ایمان: هفدهمین همایش بزرگ پیاده روی خانوادگی با حضور پرش�ور مردم 

ورزش دوست و مسئولان استان قم به مناسبت دهه کرامت برگزار شد.
همایش پیاده روی خانوادگی با هدف توسعه فرهنگ همگانی کردن ورزش در مسیری 

به طول 7 کیلومتر برگزار شد و اقشار مختلف مردم قم در این همایش شرکت کردند.
در این مراسم که به حضور غلامرضا شعبانی بهار معاون وزیر ورزش و جوانان برگزار شد 
شرکت کنندگان مسیر بلوار پیامبر اعظم حد واسط حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
تا مسجد مقدس جمکران را پیمودند و در پایان آن، مراسمی به منظور اهدای جوایز این 

همایش پرنشاط برگزار شد.
این برنامه نظیر 3 همایش پیاده روی در مسیر جدید برگزار شد در حالی که اداره کل 
ورزش و جوانان استان قم با همکاری نهاد ها و ارگان های مختلف دولتی و بخش خصوصی 

به مناسبت میلاد با سعادت حضرت فاطمه معصومه )س( متولی برگزاری آن بودند.
در این مراس��م حجت الاسلام و المسلمین صالحی منش استاندار قم، حجت الاسلام و 
المسلمین بنایی معاون سیاسی امنیتی استاندار قم و حسن عابدی مدیر کل ورزش و 
جوانان استان قم حضور داشتند و در پایان با حضور آن ها بر اساس قرعه کشی هدایایی به 

افراد شرکت کننده در این همایش بزرگ پیاده روی خانوادگی اهداء شد. 
معاون وزیر ورزش:

 10 درصد بودجه فدراسیون ها صرف توسعه ورزش همگانی می شود 
غلامرضا شعبانی بهار در گفت و گو با خبرنگار ایمان در حاشیه برگزاری همایش پیاده روی 
خانوادگی در قم اظهار کرد: توسعه ورزش همگانی، هدفی است که دولت یازدهم آن را با 
قوت پیگیری می کند زیرا داشتن جامعه ای سالم و ورزشکار، یاری بخش دولت در اجرای 

برنامه های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی است.
وی گفت: دولت به دنبال توس��عه متوازن ورزش در تمام نقاط کشور است و این یکی 
از رسالت های ماست زیرا هدفمان این است که هم امکانات ورزشی در سراسر کشور و 
هم فعالیت های ورزش همگانی به طور متوازن و یکپارچه و بدون تمرکز بر نقاط خاصی 
در تمام کشور اجرا شود و همه مردم از برنامه های تحت پوشش وزارت ورزش و جوانان 

بهره مند شوند.
معاون وزیر ورزش و جوانان افزود: یکی از چالش های پیش روی وزارت ورزش، نهادینه 
کردن ورزش در بین اقشار مختلف است و معتقدم اهمیت این موضوع باید برای مردم 
بیش از گذشته تفهیم شود و در این میان نقش نیروهای آموزشی کشور حائز اهمیت 

است.
شعبانی بهار عنوان کرد: برگزاری همایش های پیاده روی خانوادگی طرح خوبی بود که با 
قوت پیگیری می شود و برگزاری این برنامه ها را در نقاط مختلف کشور به طور مداوم رصد 

می کنیم و به دنبال افزایش کمی و کیفی آن هستیم.
وی در بخش دیگری از صحبت های خود تصریح کرد: امسال برای نخستین بار بودجه 
ورزش همگانی در وزارت ورزش و جوانان تصویب ش��ده است در حالی که پیش از این 
بودجه مشخصی برای توسعه همگانی در نظر گرفته نمی شد اما با وجود همه تنگنا ها این 

اتفاق خوب امسال رخ داده است و کمك زیادی به توسعه ورزش همگانی می کند.
معاون وزیر ورزش و جوانان خاطرنشان کرد: قرار است 10 درصد بودجه فدراسیون ها 
صرف توسعه ورزش همگانی شود البته برخی از فدراسیون ها به دلیل ماهیت و نوع ورزش 
مربوط به آن و اینکه امکان همگانی کردن آن رشته ها وجود ندارد، بودجه توسعه ورزش 

همگانی دریافت نمی کنند.

لیگ دسته اول تیراندازی کشور

تیم تیراندازی قم در نخستین گام 
مغلوب گاز خراسان شد

 
ایم�ان: تیم تیراندازی قم در نخس�تین گام در لیگ دس�ته اول تیراندازی 

باشگاه های کشور مغلوب گاز خراسان شد و لیگ را با شكست آغاز کرد.
هفته نخست از فصل جدید مسابقات لیگ دسته اول تیراندازی باشگاه های در قزوین 

برگزار شد و تیم تیراندازی قم برابر تیم شرکت گاز خراسان رضوی قرار گرفت.
در این مسابقه و در بخش تفنگ بادی تیم تیراندازی قم در رقابت با شرکت گاز خراسان 
با ترکیب حامد قره باغی، علی حیدری و مقصود تیمار برابر نماینده مشهد قرار گرفت و 

در مجموع امتیازات مغلوب این تیم شد.
در بخش تپانچه بادی، تیراندازان قم رقابت نزدیکی با تیم گاز خراسان داشتند اما در 
  نهایت در این بخش با 3 امتیاز اختلاف نسبت به حریف بازنده شدند تا در پایان هفته 

نخست به کسب 2 امتیاز به دلیل حضورشان در مسابقات بسنده کنند.
این در حالی است که مسابقات لیگ دسته اول تیراندازی کشور هفته آینده در بخش 
بانوان پیگیری می شود اما 21 شهریور، با برگزاری مسابقات هفته دوم لیگ تیراندازی 
مردان به میزبانی س��الن میثم قم از سر گرفته می ش��ود. تیراندازان قم که در 8 سال 
گذشته در لیگ های کشور حضور داشته اند امسال با ترکیب 11 تیرانداز به دنبال کسب 
جواز صعود به لیگ بر تر کشور هستند در حالی که 6 تیرانداز در تفنگ بادی و 5 تیرانداز 
در تپانچه بادی برای تیم منتخب قم به میدان می روند. نماینده قم در این مسابقات با 
تیم های هیئت قزوین، بعثت تهران، هیئت فارس، ثامن خراسان رضوی، هیئت کرمان، 

شرکت گاز خراسان رضوی و مقاومت شهرداری ارومیه هم گروه است.

در مسابقات کیك بوکسینگ قهرمانی کشور؛

کیک بوکسینگ کاران قمی 10 مدال قهرمانی 
کشور را به دست آوردند

ایمان: مسابقات کیک بوکسینگ قهرمانی کشور به پایان رسید و در این میان، 
زنان رزمی کار قمی با کسب 5 مدال رنگارنگ در اوزان مختلف نقش به سزایی 

در موفقیت تیم اعزامی استان داشتند.
مسابقات کیك بوکسینك فول کنتاکت قهرمانی کشور با درخشش رزمی کاران استان 
قم پایان یافت و تیم اعزامی قم چند مدال رنگارنگ به دست آورد که سهم بانوان در این 

مدال ها قابل توجه بود.
10 مدال ارزش��مند، حاصل کار کیك بوکسینگ کاران قمی مرد و زن در پایان این 
مسابقات بود که در این میان ، تیم بانوان قم با کسب 3 مدال طلا ، یك نقره و یك برنز 

عنوان قهرمانی بخش بانوان را به دست آوردند.
در بخش بانوان و در دسته به اضافه 75 کیلوگرم ، خدیجه محرابی عنوان قهرمانی و 
مدال طلای کشور را به دست آورد در حالی که مدال وی ، تنها مدال بانوان قمی در رده 
سنی بزرگسالان بود اما در رده سنی جوانان مدال های باارزشی برای تیم اعزامی قم به 
دست آمد. سعیده مقدم در وزن منهای 51 کیلوگرم رده سنی جوانان با غلبه بر تمامی 
حریفان به مقام قهرمانی رسید و رقیه فرضی نیز در دسته منهای 57 کیلوگرم بر سکوی 

نخست ایستاد و قم را صاحب سومین نشان طلا کرد.
خدیجه سادات روشنایی با کسب مدال نقره و فاطمه اکبر آبادی با کسب مدال برنز ، 
دیگر مدال آوران بخش بانوان مسابقات کیك بوکسینك فول کنتاکت قهرمانی کشور 
بودن��د. در بخش مردان، امیر مه��دی فرزانه در وزن منه��ای 30 کیلوگرم نونهالان و 
محمدرضا کرم پور در وزن منهای 32 کیلوگرم نونهالان، موفق به کسب 2 نشان طلا 
برای تیم اعزامی قم شدند و محمد مهدی مراد زاده و در رده سنی نوجوانان رضا محبی 

عنوان دوم را به دست آوردند.
محمد دینی رزمی کار نونهال قمی نیز با قرار گرفتن در رده سوم وزن خود مدال برنز 

را به دست آورد اما کیك بوکسینگ کاران بزرگسال قم در کسب مدال ناکام شدند.

سومین ایراني تاریخ اوساسونا

کریم انصاري فرد
 به اوساسونا پیوست

ایمان: کریم انصاری فرد که برای مذاکره با تیم های  
اسپانیایی به این کشور رفته بود در فاصله دو روز مانده 

به پایان مهلت نقل و انتقالات با مسئولان باشگاه اوساسونا 
به توافق رسید و قراردادی دو ساله با این باشگاه بست.

قوانین لیگ فوتبال حرفه ای اسپانیا )LFP( این اجازه را به سرخپوشان پامپلونا نمی داد 
تا مهاجم تیم ملی ایران را به خدمت بگیرند چرا که باید آمار ورودی و خروجی های 
بازیکنان خارجی  این تیم در فصل نقل و انتقالات تابستانی همخوانی داشته باشد. این 
مشکل پس از فروش فرانسیسکو سیلوا، هافبك اوساسونا حل شد تا انصاری فرد پس از 
نکونام و شجاعی سومین بازیکن ایرانی باشد که پیراهن اوساسونا را برتن می کند.نکونام 
دیگر بازیکن اوساسونا برای حضور در این تیم با مشکل جدی مواجه شده و اگر تا پایان روز 
دوشنبه هفته جاری نتواند مدارکش را کامل کند نمی تواند برای اوساسونا به میدان برود.

 

پیروزي نایمخن با درخشش 
نبخش جها 

ایمان: ستاره جوان ایراني تیم نایمخن در ادامه  
رقابتهاي فوتبال دسته دوم هلند خوش درخشید 
و زمینه ساز پیروزي تیمش شد.رقابتهای دسته دوم 
باشگاه های هلند پی گرفته شد که طی آن تیم نایمخن 
برابر هلموند اسپورت به پیروزی پرگل 4 بر یک دست یافت. 
در این بازی علیرضا جهانبخش ستاره ایرانی نایمخن در دقایق 14 و 22 دوبار گلزنی 
کرد. این پایان درخشش ستاره جوان ایرانی نبود بلکه وی سازنده هر دو گل بعدی تیمش 

شد تا بهترین بازیکن میدان لقب گیرد.
جهانبخش در حالی زمینه ساز برد نایمخن شد که از تیم های دسته اولی هلند نیز 
پیشنهاداتی دریافت کرده است اما تاکنون نایمخن به فروش او رضایت نداشته و خواستار 

دریافت مبلغ زیادی برای صدور رضایت نامه این بازیکن شده است.
 

قاضی: شیرینی جعل اسناد
 و کلاهبرداری کرده است

صفر   بر  پیروزی 3  از  پس  قاضی  محمد  ایمان: 
استقلال مقابل گسترش فولاد در هفته ششم لیگ 

را شكر  اظهار داشت: خدا  بازی  این  مورد  برتر در 
می کنم که بازی خوبی انجام دادیم و پیروزی شدیم. 

3 امتیازی که کسب شد حاصل تلاش بازیكنان و کادر فنی 
بود، امیدوارم این روند تا پایان فصل ادامه داشته باشد.

مهاجم سابق پرسپولیس در مورد اختلافش با این باشگاه اظهار داشت: شیرینی 
380 میلیون به اسم من جعل اسناد کرده و این موضوع کلاهبرداری محسوب می شود. در 
این خصوص با رحیمی مدیرعامل پرسپولیس صحبت کردم و از وی خواستم این مشکل 
را حل کند. طلب من از پرسپولیس 360 میلیون تومان بود اما شیرینی 380 میلیون به 

نام من جعل اسناد کرده است.
 

ترابیان: کی روش به احتمال 
فراوان برمی گردد

ایمان: در شرایطی که پایان مهلت ویزا و خروج  
کی روش از ایران و البته لحن ناراحت او، نشان از 

کاهش شانس تمدید قرارداد با این مربی دارد، 
ایران  عباس ترابیان همچنان معتقد است کی روش به 
بازخواهد گشت: »ویزای کی روش تمام شده بود و باید ایران را ترک 
می کرد، اما تصور شخصی من این است که او برای همیشه خداحافظی نکرده و به ایران بر 
می گردد. رفتن کی روش طوری نیست که برای همیشه رفته باشد و او به احتمال فراوان 

به ایران باز می گردد«.
بدرقه  برای  فرودگاه  در  فوتبال  فدراسیون  اعضای  نیافتن  درباره حضور  ترابیان 
کی روش نیز اضافه می کند: »تصورم این است که کی روش به ایران بر می گردد و 
به همین دلیل نمی توان گفت که نرفتن اعضای فدراسیون به فرودگاه بد بدرقه بودن 
آنها را نشان می دهد. فکر می کنم کی روش خودش در دوبی کارهایی دارد که باید 
انجام دهد و هر زمانی که بخواهد فدراسیون برای تمدید ویزایش اقدام می کند تا به 

ایران باز گردد«.

پاري سن ژرمن 
لاوتزي را نمي فروشد

ایمان: سران تیم پاریسي قصد از دست دادن این  
ستاره ي آرژانتیني یا دیگر بازیكنان خود را ندارند.

اینتر  از جدی ترین مشتریان لاوتزی در چند هفته 
اخیر بوده اما سران تیم پاریسی به گفته ی خود قصد از 

دست دادن این ستاره ی آرژانتینی یا دیگر بازیكنان خود 
را قبل از اتمام فرصت نقل و انتقالات ندارند.

ناصر الخلیفه مالك تیم پاری سن ژرمن میگوید تا قبل از اتمام قرارداد لاوتزی در سال 
2016 نمیخواهد این بازیکن به تیم دیگری منتقل شود.گفته میشد والتر ماتزاری سرمربی 
پیشین لاوتزی در تیم ناپولی میخواهد برای تیم جدید تحت هدایتش اینترمیلان بار دیگر 

این بازیکن را به ایتالیا بازگرداند.
ناصر الخلیفی درباره ی بازیکن آرژانتینی تیمش و چند نکته ی دیگر مرتبط با پاری 
سن ژرومن به خبرنگاران گفت: اینجا را ترک نمیکند. همه ی این بازیکنان با ما قرارداد 
دارند و ما آماده هستیم تا با آنها قرارداد جدید امضا کنیم.بازیکنان ما تا پایان قراردادشان 

با تیم خواهند بود.
لاوتزی در سال 2012 با قراردادی 4 ساله به مبلغ 26 میلیون یورو از ناپولی به پاری 
سن ژرمن منتقل شد اما با توجه به عدم حضور این بازیکن در ترکیب اصلی تیم پایتخت 

فرانسه شایعاتی از تمایل بازگشت دوباره او به ایتالیا وجود دارد.
 
 

دل پیرو در لیگ هندوستان
ایمان: مهاجم سابق یوونتوس با امضای قراردادی  

یک ساله به تیم دهلی دیاموندز در لیگ حرفه ای 
فوتبال هندوستان پیوست.الساندرو دل پیرو که پس 
از جدایی از یوونتوس به لیگ فوتبال استرالیا قدم 
گذاشت و دو سال برای تیم اف سی سیدنی در این 
کشور توپ زد پس از توافق با سران باشگاه مطرح دهلی 
دیاموندز تصمیم گرفت برای یک سال با پیراهن این تیم هندی 

در میادین فوتبال حضور پیدا کند.
کاپیتان سابق یوونتوس در این خصوص به سایت »کالچو مرکاتو وب« اظهار داشت: 
علاقه زیادی به ماجراجویی دارم و برای همین تصمیم گرفتم تا به سوپر لیگ هندوستان 
بپیوندم. پس از جدایی از یوونتوس تصمیم داشتم تا روندی رو به جلو داشته باشم. در 
حال حاضر خیلی خوشحالم که توانستم فوتبال را در لیگ های جدید که هیجان زیادی 

دارند، تجربه کنم.
 

اوزیل: من یکی از بهترین 
بازیکنان جهان هستم

ایمان: اوزیل عنوان کرد که دوست دارد بیشتر در 
وسط یا سمت راست خط میانی بازی کند.

مسوت اوزیل، هافبك آلمانی آرسنال عنوان کرد که او 
یکی از بهترین بازیکنان جهان است.

هافبك آلمانی با 50 میلیون یورو ، فصل گذشته از رئال مادرید 
به آرسنال پیوست و در پایان فصل موفق شد قهرمان جام حذفی شود. او در جام 
جهانی عملکرد خوبی نداشت  و انتقادات زیادی از او شد ولی خودش به این انتقادات، 

اعتقادی ندارد.
برایم مهم است و  نظرات هواداران   " تلگراف گفت:  با دیلی  اوزیل در مصاحبه 
خوشحالم که چنین انتظاراتی از من دارند. خودم هم انتظار زیادی از خودم دارم. 
من یکی از بهترین بازیکنان دنیا در پست شماره 10 هستم. هواداران، سرمربی ها و 
بازیکنان می دانند که پست مورد علاقه من بازی سازی است. بازی کردن در سمت 

چپ میانی کمی متفاوت است.
وقتی در مادرید بودم، گاهی در سمت راست بازی می کردم و از آن لذت می بردم زیرا 
من چپ پا هستم و می توانستم به خوبی توپ ها را به سمت میانه میدان حرکت دهم 

، پاس گل بدهم و شوت بزنم. در سمت چپ، این کار سخت تر است."

کارلوس کی روش در حالی ایران را ترک کرد که به نظر 
می رس�د این بار پروژه فشار او بر فدراسیون فوتبال تا 

این لحظه نتیجه بخش نبوده است.
کارل��وس کی روش تهران را به مقصد لیس��بون ترک کرد، 
س��فری که شاید بازگشتی نداشته باش��د. در واقع شاید آن 
خبرنگارانی که کارلوس کی روش دوشنبه گذشته در میانشان 
حاضر شده و با اطمینان به آنها از تفاهمش با فدراسیون فوتبال 

گفته بود، آخرین نفراتی بودند که این مربی را دیدند.
کارلوس، کوله بار سه سال و نیم خاطرات پرتغالی را با خود 
جمع کرد و برد، خاطراتی که تلخ و شیرین های زیادی داشت 
و البت��ه جام جهانی کفه ترازو را به نفع خاطرات ش��یرین او 
سنگین تر کرده بود. با این حال کی روش در تمامی این مدت 
از حربه ای برای پیش بردن کارهایش اس��تفاده کرد که این 
بار نتوانس��ت منافعش را تأمین کند. اصطلاحی که بارها در 
مذاکرات سیاسی شنیده شده و به آن »فشار از پایین و چانه 

زنی از بالا« می گویند.
مرد پرتغالی بارها با اس��تفاده از م��وج مثبت افکار عمومی 
به س��ود خود بهره برد و با تکیه بر جریان س��ازی برخی افراد 
خواسته هایش را بر فوتبال ایران تحمیل می کرد. پیش و بعد از 
جام جهانی و پس از موج خبرسازی انواع و اقسام پیشنهادهای 
کاری برای کی روش که از منچستر یونایتد و تاتنهام آغاز و تا 
آفریقای جنوبی و گابن ادامه داش��ت و البته هیچکدام از آنها 
ه��م در نهایت واقعیت پیدا نکرد، کارلوس کی روش دو بار به 
ایران س��فر کرد و در هر بار مذاکره هم ش��رایطی پیش روی 
فدراسیون نشین ها گذاشت که در نهایت مورد قبول واقع نشد.

واقعیت این است که تیم ملی در جام جهانی 2014 آنچنان 
عملکرد خوبی نداش��ت که هزینه سالیانه 10 تا 12 میلیارد 
تومانی برای کی روش و دس��تیارانش را توجیه کند. تیم ملی 
در جام جهانی برابر نیجریه به تساوی بدون گل دست یافت 
که سبك بازی شاگردان کی روش انتقادهای جهانی را در پی 
داش��ت. در بازی دوم ایران با یك گل برابر آرژانتین شکست 
خورد که در نیمه دوم این بازی ش��اگردان کی روش نمایش 
خوبی داشتند و می توانستند بازنده این دیدار نباشند. در مسابقه 
سوم که باید عیار تیم ملی در فاز هجومی مشخص می شد تیم 
ملی ناتوان نشان داد و با نتیجه 3 بر یك برابر بوسنی وهرزگوین 
شکست خورد تا با یك امتیاز و یك گل زده با جام بیستم وداع 

کند.
این در حالی است که ایران در سه دوره گذشته جام جهانی 
که حذف ش��ده بود عملکرد بهتری داش��ت. به طور مثال در 
جام جهانی 2006 ایران با یك امتیاز حذف شد اما دو گل زد. 
آمار ارائه شده از سوی فیفا هم نشان می داد که تیم ملی جزو 

تیم های ضعیف جام جهانی 2014 بوده و این یعنی اینکه در 
جام بیستم نتوانسته نمره قبولی بگیرد. با این حال فضای جامعه 
به دلیل بازی خوب یك نیمه ای برابر آرژانتین به این س��مت 
رفت که کی روش باید بماند و اینگونه بود که بار دیگر مذاکرات 

با این مربی آغاز شد.
علی کفاشیان اما این بار که دیگر با ضرورتی چون بحث جام 
جهانی روبه رو نبود بیشتر خواسته های مرد پرتغالی را با منافع 
ملی فوتبال سنجید و در نهایت تصمیم گرفت مقابل کی روش 
و تمامی اهرم های فشار او بایستد. مرد پرتغالی در جریان جام 
جهانی و بعد از آن گفته بود که پول برای او اولویت نیس��ت 
و حتی بحث زمین تمرین مناسب و چنین مسائلی را پیش 
کشیده بود اما در و دیوار اتاق رئیس فدراسیون فوتبال اگر به 
زبان درآیند شهادت خواهند داد که کارلوس پرتغالی در هر بار 
مراجعه بر سر بندهای مالی و به ویژه هزینه فسخ قراردادش به 
چانه زنی پرداخت و حتی ذره ای از زیاده خواهی مالی خود در 

این زمینه و بحث پاداش و مالیات عقب نشینی نکرد.
کی روش که گفته بود بحث زمین تمرین برای او در اولویت 
است در این چند روز حتی یك بار هم سری به کمپ تیم ملی 

نزد تا ببیند این شرط او عملی شده است یا نه. خواسته های این 
مربی  به طور قطع در مسائل مالی منطقی نبود و شاید این بار 
هم پروژه فشار رسانه ای او می توانست فدراسیون را به بن بست 
بکشاند اما هم کفاشیان و گروه مذاکره کننده با او سفت و سخت 
پای منافع ملی ایس��تادند و هم این بار نهادهای دیگری این 
قرارداد را زیر ذره بین گرفتند تا در نهایت بار کج به منزل نرسد. 
ش��اید امروز واقعاً آن حرف کی روش که کفاشیان و یا فوتبال 

ایران برنده مذاکره بودند صحت پیدا کرده باشد.
با اینکه گفته شده هنوز امکان توافق با این مربی وجود دارد 
اما وقوع آن با توجه به اخلاق خاص مرد پرتغالی بعید به نظر 
می رسد. با این حال شاید اگر فدراسیون خواسته های کی روش 
را بپذیرد، او بار دیگر به ایران بازگردد و دوباره زندگی برای این 

مربی شیرین شود.
اکن��ون با فرصت کوتاه باقی مانده ت��ا جام ملت های 2015 
آسیا به نظر می آید یا باید در اقدامی ضرب الاجلی یك گزینه 
خارجی دیگر برای تیم ملی انتخاب شود و یا یك مربی ایرانی 
هدایت تیم ملی را تا جام ملت ها برعهده بگیرد و بعد از آن برای 
راهیابی به جام جهانی 2018 روسیه تصمیم عاجل گرفته شود.

»فشار از پایین و چانه زنی از بالا« جواب نداد؛

کارلوس با خاطرات پرتغالی رفت

آگهی افراز 
نام و نام خانوادگی  خواندگان افراز: علیرضا ،  حمید رضا، فریده ، فریبا ، ریحانه یزدانی 

فرد 
تمامی مالکین مشاعی پلاک 271/523- اصلی بخش 5 قم 

آدرس : مجهول المکان 
نظر به اینکه خانم مهکامه السادات چراغچی از مالکین مشاعی پلاک 271/523  اصلی 
بخش 5 قم ) شهرک قدس( تقاضای افراز سهم خود و صدرو سند مالکیت مفروزی  را 
نموده است لذا جهت انجام عملیات افراز نماینده و نقشه بردار این اداره روز 5  شنبه مورخ 
93/6/20 ا ز ساعت 9/30 در محل وقوع ملك حاضر میشوند لذا از شما دعوت میشود 
در موعد مذکور در محل وقوع ملك حاضر باشید تا از شما حقی ضایع نگردد. ضمنا عدم 

حضور شما مانع از ادامه عملیات افراز نخواهد بود .
جعفر کاظمی � رئیس ثبت اسناد منطقه یك قم 

تنها کسی که امكان این را از میان مربیان ایرانی 
دارد روی نیمكت تیم ملی بنشیند، حسین فرکی 

است.
 2 ماهی از بازگشت تیم ملی کشورمان از جام جهانی 
می گذرد اما همچنان شاهد هستیم که فوتبال ایران در 
بلاتکلیفی به سر می برد.  در نهایت بعد از گذشت 8 روز از 
حضور سرمربی پرتغالی در کشورمان که برای امضای قرارداد 
آمده بود، مدافع سابق تیم ملی کشورمان که تجربه حضور در 
جام جهانی 2006 و جام ملت های آسیا 2007 را دارد، معتقد 
است این بلاتکلیفی از همه بیشتر به فوتبال ما ضربه خواهد 
زد.  در ذیل گفت وگوی رحمان رضایی را با روزنامه شهروند 
در رابطه با شرایط فوتبال ایران در فاصله 4 ماه مانده به جام 

ملت های آسیا در ذیل می خوانید:
نظر  به  بعید  و  رفت  ایران  از  درنهایت  کی روش 
می رسد این سفر او بازگشتی داشته باشد. نظر شما 

چیست؟
فوتبال ایران از آن زمانی که من یادم می آید همین طور 
بوده است.  گاهی اوقات حتی تیم ملی 7، 8 ماه سرمربی 
نداشته و تصمیم گیری ها خیلی کند انجام می گیرد. این 
مشکل هم به این دلیل است که برای انتخاب ها هیچ معیار 

واقعی و درستی نداریم.
دلیل تعلل فدراسیون را در تمدید قرارداد کی روش 

با وجود این که این مربی به همین منظور به ایران 
بازگشته بود   چه می دانید؟

را  دلیلش  ما  که  کار شده  این  باعث  مسائل  یکسری 
نمی دانیم زیرا از جزییات قرارداد خبری نداریم و از روی 
شنیده ها نیز نمی توانیم نظر بدهیم. این که فشاری روی 
فدراسیون برای عدم تمدید قرارداد کی روش بوده یا این که 
مشکلات مالی دلیل اصلی امضانشدن این قرارداد بوده را 
البته  است.  میان  در  دیگری  مسأله  شاید هم  نمی دانم، 
به  تنها فدراسیونی است که می تواند  فدراسیون فوتبال 

صورت مستقل تصمیم گیری کند.
رفتاری که با کی روش شد و او با بلاتكلیفی ایران را 
ترک کرد، به نظرتان در سطح بین المللی برای فوتبال 

ما واکنش های بدی را به همراه نخواهد داشت؟
البته قبل از پرداختن به این موضوع نباید یادمان برود 
که کی روش نیز در سال های اخیر خیلی  مواقع در سطح 
بحث  از  است.  برده  سوال  زیر  را  ما  فوتبال  بین المللی 
پیراهن های تیم ملی قبل از جام جهانی بگیر تا مسائل مالی 
که بارها درخصوص آن صحبت شده است.  از طرفی دیگر 
نیز همان طور که گفتم این رفتار برای اولین بار نیست که از 
سوی فدراسیون ما سر می زند. مثالی برای شما از ایتالیا بزنم 
که بعد از جام جهانی 2014 که در آن ناکام بودند.  سرمربی 
کنار رفت و بعد از آن نیز رئیس فدراسیون استعفا داد.  با 

وجود این همه تغییر آنها رئیس جدید را انتخاب کرده و او 
نیز کونته را به عنوان سرمربی جدید معرفی کرد که کارش 
را نیز آغاز کرده است. ما باید این سرگردانی را از فوتبالمان 

بیرون ببریم و به جامعه فوتبال تمرکز ببخشیم.
نیمكت  روی  ایرانی  مربی  حضور  شرایط  این  با 

تیم ملی را به صلاح فوتبال می دانید؟
تنها کسی که امکان این را از میان مربیان ایرانی دارد روی 
نیمکت تیم ملی بنشیند، حسین فرکی است. او سال ها مربی 
تیم ملی و باشگاه های ایرانی بوده و  سال گذشته نیز فولاد را 
قهرمان ایران کرده است.  شاید بعد از روی کار آمدن مربی 
ایرانی مردم واکنش منفی نشان دهند اما این واکنش ها نباید 
متوجه سرمربی جدید شود، بلکه باید با کسانی که در جریان 
فراری دادن کی روش مقصر بودند، برخورد کنند. به عقیده 

من کی روش بهترین گزینه در شرایط فعلی بود.
پس به نظرتان با کی روش در جام ملت ها فوتبال 

ایران موفق می شد؟
کی روش مربی بدی نبود و با توجه به شناختی که از 
فوتبال ایران داشت، می توانست تیم خوبی را روانه جام 
ملت ها کند. حالا این که کفاشیان چرا نتوانسته قراردادش 
را تمدید کند، مشخص نیست.  حالا هم اگر حتی کی روش 
به ایران بازنگردد، باید برای جام ملت های آسیا یك تنوع در 

فوتبالمان ایجاد کنیم.

رحمان رضایی: 

با آنهایی که کی روش را فراری دادند، برخورد شود
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در این دوره از مسابقات که با شرکت 14 تیم و 
برگزاری 40 مسابقه از سراسر استان با هم به رقابت 
پرداختند. تیمهای فوتبال بیت المقدس، صنعت 
نفت و استوار به تیم مقامهای اول تا سوم را کسب 

نمودند.
 این دوره از بازیها با همت و تلاش مسئولین هیأت 
فوتبال و مساعدت آقای کریم بهرامی در ورزشگاه پیر 
تختی و چمن مصنوعی برگزار شد. قابل ذکر است در 
پایان این مسابقات کمك و همکاری تمامی پرسنل هلال 
احمر، نیروی انتظامی ، اداره کل ورزش و جوانان به ویژه 
افراد خدوم و زحمت کش خدماتی آقای قمی و مدرسی 
همچنین ، پزشکیار اصغر بیطرفان ، کمیته پیشکسوتان و 
واحد مسابقات  و کلیه عزیزان جای تقدیر ، تشکر ،خسته 

نباشید ویژه دارد.
در حاشیه این مسابقات آقای کریم بهرامی رئیس هیأت 
فوتبال و ناظر اصلی بازیها ضمن خسته نباشید به تمامی 
دست اندرکاران از بالاترین رده اجرایی جناب آقای احمدی 
دبیر هیأت مسئول ، کمیته داوران آقای صفایی مسئول ، 
کمیته برگزاری آقای هادی گائینی و ... آقای قمی مسئول 
چمن ورزشگاه تختی یادآور شد. ما تلاش کردیم تا در 
شأن و منزلت پیشکسوتان هر چه در توان داریم در طبق 
اخلاص گذاشته و ... برای این عزیزان چیزی کم نگذاریم. 
چون این بزرگواران از بازیکنان و فوتبالیست های قدیمی 
و خاک خوردگانه شهر قم هستند. بهرامی در پایان هم 
بسیار دلگیر و آزرده خاطربودند و از بعضی بازیکنان تیمها 
دلخور شده و با ناراحتی گفت: اخلاق و بزرگ منشی باید 
سرلوحه این پیشکسوتان باشد تا برای جوانان الگوهای 
اما در عمل امسال دیدیم که  باشند  خوب و مناسبی 
تعدادی از تیمها و بازیکنان اصلاً اخلاق را رعایت نمی 
کردند که جای بسیار تأسف دارد! به نظر بنده در این 

شرایط سنی و جایگاه واقعاً این برخوردها زشت و زننده 
همه را آزار داد. در ادامه حاج علی میرمهدی سرمربی 
تیم بیت المقدس که خود دورانی یکی از بهترین ها و 
بازیکنان مستعد استان در دهه 60 و 50 نیز بوده است. 
میرمهدی بازیکن بلندقامت ، خوش فکر قدیم بود ه است 
و سرزن تیم های بیت المقدس ، منتخب قم ، بسیج قم 
، پرسپولیس قم و ... همیشه یکی از ارکان اصلی فوتبال 
قم قلمداد می شد. میرمهدی که بعنوان بازیکن مربی تیم 
پیشکسوتان بیت المقدس در این دوره حضور داشت در 
گفت و گویی کوتاه به خبرنگارها گفت: بنده از تمامی 
عزیزانی که این مسابقات را برگزار کردند تشکر می کنم. 
من می دانم انجام این بازیها سختی ها و مشکلات خاص 
خود را دارد اما با تمام کاستی ها به لطف خدا مسابقات 
 ... و  بازیکنان  پایان رسید. دست تك تك مسولین  به 
درد نکند.وی در ادامه گفت :  تیم بیت المقدس بدلیل 
تمرینات مستمر و روتین همیشه آماده هستند و خدا را 

شکر قهرمان هم شدیم.
میر مهدی در پایان یادآور شد این مسابقات به غیر از 
دور هم بودن و رفاقت هیچ چیز دیگری ندارد که انشاء 
ا... با ادامه داشتن و دوره شدن از حاشیه و اخلاق مداری 
همه ساله برگزار شود. چون ما باید برای جوانان و کسانیکه 
ما را می بینند الگوی مناسب و خوبی باشیم، از جمله 
بازیکنان خوب و  آماده امسال بیت المقدس رضا بلندیان 
، محمود نیکو بیان ، مصطفی رضوانی ،  حسین معلمی ، 

جعفرعابدی ، محمد  اصفهانیان می توان یاد کرد.
و اما تیم خوب و قدیمی صنعت نفت هم در بازی فینال 
برابر تیم بیت المقدس یك باری زیبا و باطراوتی را انجام 
دادند و دوم شدند. تیم صنعت نفت یکی از قدیمی ترین 
و به جرأت می توان گفت: فنی ترین تیم های استان 
چه در دوران قدیم و چه در حال حاضرنیز بوده و هست. 

تیم ریشه دار و کلاسیك صنعت نفت با هدایت و رهبری 
مرد سرد و گرم چشیده فوتبال قم حاج رضا دلکش که 
خود یکی از اسطوره ها ، سرشناس ترین مربیان و مردان 
نیك ورزش این خطه می باشد ... در مورد این تیم و 
بازیکنان مودب و بااخلاق آن هرچه بگوئیم کم است. از 
بازیکنان قدیمی و خوبی همانند محمدرضا اسماعیلی 
مقدم، حاج حسین عبدالهی ، غلام احسانی، محمد نیکو، 
احمد بیگدلی تا غلام مانم، محمد احمدی ، سیدمحمد 
میراحمدی و ... هر چه گفته و صحبت شود کم است  
الحق والانصاف که هر کدام از این بازیکنان به تنهایی یك 
تیم هستند از نظراخلاقی و الگو بودن چه از نظر فنی 
و ... سرمربی تیم فوتبال صنعت نفت پس از پایان این 
مسابقات ضمن  انتقاد از قضاوت فینال بین تیم خود و 
بیت المقدس به خبرنگارما گفت: داور در این بازی در 
دقیقه 60 خطای مسلم مدافع حریف را بر روی بازیکن 
شماره 10 ما آقای کلهر را نگرفت و در طول بازی نیز 
با سوت های اشتباه خود موجب تاخیر در روند بازی شد. 
حاج رضا دلکش ضمن تقدیر و تشکر از برگزار کنندگان 
این مسابقات افزود: از آنجایی که هزینه های زیادی صرف 
برگزاری این مسابقات می شود بازیکنان تیم ها و مسئولان 
آنها باید طوری رفتار کنند که الگویی برای جوانان باشند . 
وی ادامه داد در این مسابقات شاهد حرکات خجالت آوری 
از سوی برخی از بازیکنان تیم ها بودیم که امیدوارم در 
سال های آینده شاهد آن نباشیم و مسابقاتی بدون حاشیه 

و جنجال را شاهد باشیم.
در پایان به نظر می رسد  نام پیشکسوتان و منزلت این 
عزیزان بسیار والا و بزرگ باشد که  پیشکسوتان باید قدر 
خود را بداند و برای خود ارزش قائل باشد تا دیگران هم 

برای آنها ارزش قائل باشند.
محمد رضا نیکوبیان 

با شکست صنعت نفت؛
بیت المقدس قهرمان مسابقات  فوتبال پیشکسوتان استان قم شد



5 علمی و سلامت

متخصص پوست و مو؛

گران بودن نشانه مرغوبیت
 لوازم آرایشی نیست

یک متخصص پوست و مو با مناسب دانستن ضد آفتاب های منعكس 
کننده برای پوست های حساس گفت: در برخی مواد آرایشی ترکیبات 

نامناسبی وجود دارد.
انواع کرم های ضد آفتاب تصریح کرد: کرم های  غلامحسین غفارپور، درباره 
ضد آفتاب به دو شکل منعکس کننده و جاذب تولید می شوند که در نوع جاذب 
ترکیباتی خاص وجود د ارد که در هنگام استفاده در ضخامت لایه شاخی وارد 
می شوند.تا وقتی اشعه فرابنفش به پوست برخورد می کند این اشعه را جذب 
می کنند و در نتیجه فعل و انفعالاتی این اشعه را به اشعه ای با طول موج بالاتر 
تبدیل می کنند و آن را دفع می کنند؛ بنابراین جاذب ها می توانند حساسیت ایجاد 

کنند.
به گفته وی کرم های ضد آفتاب منعکس کننده نیز محتوی اکسید آهن، اکسید 
تیتانیوم و اکسید روی هستند. اینها رنگ های سفید تا رنگ های مسی ایجاد 
می کنند که در هنگام تابش آفتاب نور خورشید را بازتاب می کنند و از آنجا که 
این ذرات درشت و رنگی هستند و به شکل نانو تهیه نمی شوند، حساسیت ایجاد 
نمی کنند و بهتر است کسانی که به علت حساسیت نمی توانند از کرم های ضد 

آفتاب جاذب استفاده کنند از کرم های ضدآفتاب منعکس کننده استفاده کنند.
غفارپور گفت: اگر فلزات به شکل نانو تهیه شوند به رنگ سفید خواهند بود و 

توسط بدن جذب خواهند شد اما از بابت جذب بدن نگرانی وجود ندارد.
وی درباره ترکیبات فلزی به کار رفته در شامپوهایی که برای رفع شوره استفاده 
می شود و تأثیر آن بر بدن گفت: این گونه شامپوها دارای ترکیبات روی هستند 
که خاصیت ضد مخمری و ضد قارچی دارند و مشکل خاصی برای بدن ایجاد 

نمی کنند.
وی اضافه کرد: ماده آرایشی به وسایل و ترکیباتی می گویند که در هنگام استفاده 
هیچ عوارضی بر پوست نگذارد اما برخی از این لوازم آرایشی برای ثبات و دوام بیشتر 
موادی اضافی در خود دارند که ممکن است شخص نسبت به آنها حساسیت داشته 

باشد بنابراین نباید از هیچگونه موادی که عوارضی داشته باشد، استفاده کرد.
این متخصص پوست و مو گفت: هنگامی که در بدن فرد پس از استفاده از لوازم 
آرایشی، آکنه، سرخ شدن،  خارش و تغییر رنگ پوست به سمت پررنگی روی 
می دهد،  فرد نباید از این گونه مواد استفاده کند ولی در کل نمی توان مواد آرایشی 
خاصی را تجویز کرد چرا که بر اساس تجربه می توان فهمید که کدام مواد آرایشی 

برای پوست فرد مفید است که این مسئله در مورد افراد مختلف متفاوت است.
وی اضافه کرد: این حساسیت ها به لوازم آرایشی شامل بروز آکنه یا جوش، 
سرخ شدن، خارش و تغییر رنگ پوست به مرور زمان از بین می رود و پوست به 
حالت عادی باز می گردد ولی گاهی تیره شدن پوست به علت رسوب برخی مواد 
در پوست حالت تتو ایجاد می کند و دیگر از بین نمی رود. برای از بین رفتن این 
تغییر رنگ ها می توان از لیزرهایی که مواد درون پوست را هدف قرار می دهد 

استفاده کرد.
وی گفت: بنابراین در انتخاب مواد آرایشی نباید به قیمت مواد آرایشی اهمیتی 
داد چرا که ممکن است برخی مواد آرایشی ترکیبات مضر در خود داشته باشند و 

عوارضی بر پوست بگذارند.

  اسامی گوناگون فندق: به فندق؛ فندخ، گلوز، جوز صغار و جوز فنتس هم می گویند. 
فندق در زبان عربی به بندق و جلوز شهرت دارد.

 مشخصات کلی فندق:
فندق درختی است از تیره پیاله داران )تیره توسکا( که در مناطق گرم و معتدل نیمکره شمالی 
می روید. این گیاه جزو گیاهان یك پیاله بوده و دارای طبیعتی گرم و خشك است. ارتفاع درخت 

فندق از 6 تا 9 متر متغیر است ولی شاخه و تنه آن زیاد کلفت نمی شود.

نسخه های شفابخش فندق
 تهیه پادزهر با فندق: جهت رفع سوزش و درد ناشی از گزیدن عقرب یا سایر جانوران گزنده، 
چند عدد مغز فندق تازه را همراه با چند عدد انجیر تازه بعد از هر وعده غذا میل کنید و این عمل 

را تا بهبودی کامل ادامه دهید.
 

نقش فندق در تقویت قوای فكری و ذهنی:
خوردن پوره مغز فندق به تنهایی یا همراه با روغن نارگیل تصفیه نشده و  کمی عسل بهترین 
مقوی مغز بوده و در صورت مصرف مداوم و به اندازه آن، در تقویت قوای فکری و ذهنی بی نظیر 

است.

 رفع سرفه و اخلاط کهنه سینه با فندق:
افرادی که به علت وجود اخلاط کهنه در سینه و گلو دچار سرفه های مزمن شده اند چنانچه 
2 مثقال پودر مغز فندق )پوره فندق( را با کمی عسل خمیر نموده و میل کنند نتایج رضایت 

بخش و شفا بخشی از آن خواهند دید.
 

 درمان لاغری و ضعیفی بدن با فندق: 
نتایج بررسی های آزمایشگاهی نشان می دهد 

که خاصیت غذایی فندق به دلیل دارا بودن 
منابع سرشار از آهك، فسفر و پتاسیم 

و همچنین وجود درصد بالایی از 
ویتامینهای آ، دي و اف؛ بیشتر از 

سایر مواد موجود در آجیل ها 
بوده، و از این رو مصرف آن به 
کلیه افراد لاغر و ضعیف الجثه 

توصیه می شود. و دستور مصرف آن به شرح زیر است: 100 گرم پوره مغز فندق را با 100 گرم 
پوره مغز پسته، 100 گرم پوره مغز بادام، 100 گرم پوره جوانه گندم، 50 گرم پودر جوانه جو و 
50 گرم پودر نارگیل مخلوط کرده، هر بار یك قاشق مرباخوری از آن را در یك لیوان شیر با کمی 

نبات یا عسل حل کرده و میل نمایید.
 

تقویت معده با  فندق:
خوردن مغز فندق تازه به تنهایی یا همراه با مغز گردو و در طول چند هفته متوالی، سبب 
تقویت معده می گردد. همچنین استفاده از پودر مغز فندق به تنهایی یا همراه با پودر جوانه گندم 
و پودر مغز بادام )پوره بادام( که در یك لیوان شیر گرم همراه با کمی عسل حل شده باشد جهت 

تقویت معده و دستگاه گوارشی بسیار مفید است.
 

تقویت روده و رفع ضعف آن با فندق: 
جهت تقویت روده افرادی که به ضعف روده و معده دچار شده اند به خصوص در مورد کودکان، 
افراد سالخورده و بیماران، چنانچه هر وعده چند عدد مغز فندق تازه را قبل از گرسنگی میل 

نمایند ضعف روده آنها که به علت فقر غذایی به وجود آمده را بر طرف می سازد.
 

 خواص طبی روغن فندق: 
مالیدن روغن فندق به پلك اثر قاطعی در رفع خارش و شوره پلك دارد. ضماد روغن فندق 
به ابرو و مژه، ریزش ابرو و مژه را برطرف ساخته و موجب تقویت آنها در درازمدت می گردد. 
ضماد مداوم و مرتب روغن فندق به سر و ابرویی که موهای آن به علت فقر غذایی ریخته باشد، 
موجب رویش مجدد موها گردیده و در درمان طاسی سر به کار می رود. مالیدن روغن فندق 
به عضلات و مفاصل به دلیل داشتن املاح کلسیم، نقش زیادی در جوش خوردن و ترمیم 
استخوانهای ضرب دیده و شکسته شده دارد. مالیدن روغن برگ فندق در درمان روماتیسم 

به کار می رود.
 

درمان ریزش ابرو و مژه با فندق:
مالیدن روزانه 2 مرتبه )صبح و عصر( روغن فندق به تنهایی یا همراه با روغن مار در طول 
چند هفته متوالی به ابروها سبب تقویت آنها گردیده و ریزش ابرو را از بین می برد. همچنین 
ضماد فندق سوخته که با کمی روغن بادام تلخ خمیر 
شده باشد بر محل ریزش ابرو، موجب رفع ریزش 
ابروها می گردد. جهت تقویت مژه ها، کشیدن روزانه 
2 مرتبه سرمه فندق به ابرو و ادامه آن تا بهبودی 

کامل مفید است.
 

تقویت پیاز مو و رفع ریزش آن با 
فندق: 

مالیدن روغن فندق به بن موها 
موجب تقویت آنها گردیده و در رفع 
ریزش موها مفید است. همچنین 
ضماد فندق کامل سوخته شده 
که به صورت پودر در آمده باشد 
بادام  روغن  یا  پیه خوک  با  و 
تلخ تصفیه شده خمیر گردیده 
باشد اثر قاطعی در تقویت پیاز 
مو داشته و در صورت مصرف 
روییدن  موجب  آن،  مداوم 

موهای ریخته شده می گردد.
 

نقش فندق در تقویت پوست و 
ناخن: 

حاصل  آزمایشگاهی  های  بررسی  نتایج 
از تجزیه فندق نشان می دهند که 100 گرم 
فندق حاوی 50 درصد روغن و حدود 16/5 درصد 
مواد ازته بوده و سرشار از کلسیم می باشد که برای تقویت 
استخوان ها و ناخن ها بسیار ضروری است، از این رو مصرف آن چه به 
صورت خوراکی و چه به صورت استعمال خارجی به افرادی که پوستی ضعیف و خشك دارند و 

ناخن هایشان رشد کافی نکرده توصیه می شود.

خواص درمانی میوه فندق

نی��م ت��ای علمی �  فن��اوری

این کتری آب جوش می تواند زمانی که برق نیست یا برای کمپینگ به دشت 
رفته اید گوشی همراه را شارژ کند.

 BioLite یك باتری مانند دیگر باتری ها مخصوص شارژ است که بر روی ظرفی به 
نام KettleCharge قرار می گیرد؛ این کتری آب جوش بهترین وسیله برای کمپینگ 
در دشت است؛ کاربر دیگر نیازی به پریز برق ندارد فقط کافی است ظرف را با 750 
میلی آب پر کنید، با استفاده از یك USB می توان با حرارات ظرف گوشی همراه یا آی پد 

را در 15 دقیقه شارژ کرد.
KettleCharge برای مواقعی که برق نیست یا استفاده در کوه و دشت ساخته شده 

است.این دستگاه 150 دلار قیمت گذاری شده است.

کوچکترین مودم جهان ساخته شد
شرکت اینتل، کوچكترین مودم جهان را تولید کرد.

 این مودم که تنها 300 میلیمتر مربع مساحت دارد، ارتباط بین شبکه تلفن همراه و 
تجهیزات هوشمند را برقرار می کند.

مودم XMM 6255 یك مودم 3G است که به منظور اتصال تجهیزات هوشمند، 
فناوری های پوشیدنی و تجهیزات امنیتی به اینترنت و شبکه های مخابراتی ساخته شده 
است. این مودم پیشرفته به گونه ای ساخته شده که قابلیت استفاده در شرایط بسیار 

سخت و گرمای زیاد را دارد. 
به علاوه مصرف بسیار کم و ابعاد کوچك این وسیله، آن را به گزینه ای مناسب برای 

تجهیزات کوچك و دارای ظاهر غیرمعمول تبدیل کرده است.
یکی از کاربرد های بالقوه این مودم، ایجاد شبکه گسترده ای از اشیای هوشمند و 
مجهز به حسگر است. برای مثال یك کشاورز می تواند حسگرهایی را در مزرعه خود 
به کار بگیرد که میزان رطوبت خاک را اندازه گیری می کنند. این حسگر با استفاده از 
مودم XMM 6255 اطلاعات به دست آمده را برای یك کامپیوتر ارسال می کنند و 

کشاورز دقیقا محل هایی را که نیاز به آبیاری دارند، شناسایی می کند.
بازار نوظهور  به  این مودم کوچك و پیشرفته قصد ورود  با تولید  اینتل  شرکت 
اینترنت اشیا را دارد. بازاری که در چند سال گذشته به واسطه تولید و عرضه گسترده               
گوشی های تلفن هوشمند، تجهیزات آنلاین قابل حمل و انواع دستگاه های تولید شده 
با قابلیت اتصال به اینترنت، به سرعت شکل گرفته و هر روز بر ارزش مالی آن افزوده 

می شود.
مودم های 3G از سال 2001 در اختیار عموم قرار گرفتند.

پهپادی به شکل مگس
دانشجویان بلژیكی برای ارائه پایان نامه خود یک پهپاد به شكل مگس 

ساخته اند که ترکیبی از هواپیما و هلیكوپتر است.
 دانشجویان دانشگاه لوور در بلژیك نوع جدیدی از یك هواپیمای بدون سرنشین به نام 
VertiKUL و به شکل مگس ارائه داده اند؛ این هواپیما ترکیبی از مزایای یك هواپیما 

و یك هلیکوپتر است.
VertiKUL مانند یك هلیکوپتر به صورت عمودی بالا و پایین می رود و بر روی 
زمین می نشیند؛ مانند هلیکوپتر چهار ملخ هواپیما دارد و دارای دو بال مانند هواپیماست؛ 
این پهپاد با داشتن GPS می تواند به سرعت به مقصد خود برسد؛ مانند یك هواپیما در 
هوا پرواز می کند و با اینکه سرعت زیادی دارد اما مصرف انرژی آن کم است؛ این پهپاد 

به طور خودکار بر روی یك پلت فرم که دارای LED است فرود می آید.
VertiKUL با سرعت 70 کیلومتر در ساعت حرکت می کند؛ توسط یك باتری 

نمونه  می شود؛  شارژ 
اولیه این هواپیمای بدون 
سرنشین به عنوان بخشی 
نامه کارشناسی  پایان  از 
ارشد طراحی شده است 
و در انتظار تصویب قانونی 
احتمالی  استفاده  برای 

طراحان است.

ورزشگاهی کوچک زیر میز محل کارتان 
در محل های اداری و مكان های مختلفی که مجبور به نشستن می شویم، پس از 
مدتی از مضرات آن رنج می بریم و یكی از مضرات اساسی آن عدم تحرک است اما 

با یک دستگاه این مشكل حل شده است.
 نشستن طولانی مدت پشت میز مضرات زیادی برای بدن خواهد داشت.  

 یکی از این مضرات عدم تحرک و اضافه وزن است.    به همین علت ایده جدیدی ارائه شده 
است که فرد با استفاده از دستگاهی به نام cubii که دارای دو پدال است هم زمان در حین 
انجام کار بدون اینکه تمرکز خود را از دست بدهد، می تواند به عنوان یك ورزش مانند دوچرخه 

سواری از آن استفاده کند.  با این دستگاه می توان بیش از 120 کالری در ساعت سوزاند.
 استفاده از این دستگاه در تناسب اندام بسیار کاربردی است. همچنین ارتفاع آن تنظیم 

می شود تا راحتی را برای شما به همراه داشته باشد.

دستبند متصل با تلفن همراه و موسیقی
این دستبند هوشمند نیمی تلفن همراه و نیمی دستگاه موسیقی است که 

از طریق بلوتوث به گوشی هوشمند و تبلت متصل می شود.
 Holla هولا یك دستبند جدید متصل است که نیمی تلفن همراه و نیمی ساعت 
است؛ این فناوری به مچ دست بسته می شود؛ این دستگاه ترکیبی از مد و فناوری است؛ 
Holla از طریق بلوتوث و WIFI یا NFC به گوشی هوشمند و تبلت متصل می شود.

کاربر به راحتی می تواند داده ها را با این دستبند انتقال دهد؛ صفحه نمایش آن شامل 
یك صفحه نمایش لمسی 2.2 اینچ است که کاربر می تواند به قابلیت های ارائه شده 
دسترسی داشته باشد؛ در بالای دستگاه یك محفظه مخصوص خروجی صدا به صورت 
بی سیم است. کاربر قادر است به تماس ها به صورت بی سیم در حالی که موسیقی 
گوش می دهد پاسخ دهد؛ شارژ این دستگاه از طریق پورت میکرو USB است؛ در 
حالی که هدست بلوتوث می تواند به طور خودکار از طریق یك کانکتور پین پوگو شارژ 

شود؛ این دستبند یك شارژر اضافی هم دارد.این دستبند در رنگ های متفاوت طراحی 
. Mitun Darji شده است و طراح این دستگاه فردی است به نام

بهترین سن برای جراحی دندان عقل 
یک دندانپزشک عمومی با اشاره به اینكه قرار گرفتن دندان عقل در انتهای 
دهان موجب عدم رعایت بهداشت، عفونی شدن و پوسیدگی این دندان می 
شود، گفت: امروزه به علت پیشرفت علم دندانپزشكی و ایمپلنت، جایگزینی 
دندان عقل با دندان جلویی پوسیده به علت آسیب شدید دندان، رایج نیست. 

دکتر زهرا جعفریان با اشاره به اینکه سن 17 تا 21 سالگی به علت سفت نشدن 
استخوان فك بهترین زمان برای جراحی دندان عقل است، گفت: افراد 30 تا 35 سال 
هنگام کشیدن دندان عقل، درد شدیدی را تحمل می کنند بنابراین انجام این جراحی در 

این سن برای دندانپزشك نیز دشوارتر است. 
این دندانپزشك عمومی خاطرنشان کرد: قرار گرفتن دندان عقل در انتهای دهان موجب 
عدم رعایت بهداشت، عفونی شدن و پوسیدگی می شود. درصورت آسیب به عصب دندان 
باید دندان عقل کشیده شود.  جعفریان با اشاره به اینکه عدم فضای کافی در دندان های 
پشت دهان ممکن است منجر به بروز دندان های نیمه نهفته شود، گفت: 22 تا 23 سالگی 
بهترین زمان برای کشیدن دندان های عقل نیمه نهفته است بنابراین دندان عقل افراد 17 
تا 18 سال نباید کشیده شود.  وی با تاکید به کشیده شدن دندان های عقل نیمه نهفته 
اظهار کرد: گیرغذایی، پوسیدگی دندان و آسیب به عصب دندان از عوارض دندان های 
نیمه نهفته عقل است.  این دندانپزشك عمومی یادآور شد: افرادی که تمایل به کشیدن 
دندان عقل خود ندارند، باید بهداشت دهان خود را به طور کامل رعایت کنند همچنین 
به طور مرتب و روزانه از نخ دندان و مسواک استفاده کنند.  وی با اشاره به اینکه براساس 
تحقیقات وجود دندان عقل در دهان موجب بهم ریختگی جدی در دندان ها نمی شود، 
تصریح کرد: اعتقاد بیشتر مردم این است که علت بهم ریختگی دندان ها بخاطر دندان 
عقل است که این عقیده نادرست است.  جعفریان در پایان خاطرنشان کرد: امروزه به علت 
پیشرفت علم دندانپزشکی و ایمپلنت، جایگزینی دندان عقل با دندان جلویی پوسیده به 

علت آسیب شدید دندان، رایج نیست. 

شایع ترین علل جراحی فک و صورت 
یک جراح فک و صورت با بیان اینكه تصادفات و حوادث طبیعی از شایعترین 
علل برای اقدام به جراحی فک و صورت است، گفت: جراحی فک و صورت، 

جراحی سنگین، اما موثر برای رفع ناهنجاری استخوانی صورت است. 
دکتر فرهاد میرزایی پور با اشاره به اینکه آگاهی اجتماعی کمتری نسبت به جراحی های 
زیبایی وجود دارد، گفت: ترکیب اجزای صورت بزرگ ترین نقش را در شکل و زیبایی آن 
ایفا می کند. از نظر طول، عرض و ارتفاع میان این اجزا باید نسبتی استاندارد وجود داشته 
باشد. اگر ارتفاع یا عرض قسمتی از صورت خارج از حد اعتدال باشد نه تنها بر همان بخش 

بلکه بر زیبایی کلی صورت تاثیر چشمگیر دارد. 
وی در ادامه افزود: ناهنجاری فکی به دو نوع مادرزادی مانند کج بودن استخوان فك 
بالا یا پایین از بدو تولد، کمبود رشد یا رشد بیش از حد طبیعی استخوان فك و صورت و 
نوع اکتسابی مانند مکیدن بیش از حد انگشت در کودکی، ضربه دیدگی ناشی از حوادث 
طبیعی و تصادف، تقسیم می شود که این ناهنجاری می تواند در هر دو فك بالا و پایین 
یا در یکی از آن ها دیده شود.  دکتر میرزایی پور با بیان اینکه برای انجام جراحی فك و 
صورت محدودیت سنی وجود دارد، تاکید کرد: اگر این جراحی پیش از سن 18 سالگی 
انجام شود به دلیل تکمیل نیافتن رشد فك و صورت، امکان بازگشت ناهنجاری به حالت 
اول خود وجود دارد به همین دلیل توصیه می شود که زنان پس از 17 سالگی و مردان 
پس از 18 سالگی می توانند نسبت به انجام این جراحی اقدام کنند.  این جراح فك 
و صورت با اشاره به اینکه در مرحله اول باید عامل ایجاد کننده ناهنجاری تحت نظر 
متخصصان مشخص و بعد اقدام به جراحی شود، بیان کرد: یافتن عامل ناهنجاری در فك 
و صورت کمك می کند تا با اطمینان علت مربوط به فك و صورت را بدانیم و مطمئن 
شویم که عامل دیگری در این ناهنجاری دخیل نیست.  وی یافتن تناسب بین اجزای 
صورت و وضعیت ناهنجاری فکی در کل صورت را وظیفه متخصص دانست و گفت: افراد 
نباید خودسرانه در این مورد تصمیم بگیرند و حتما باید این اقدام توسط متخصصان صورت 
گیرد.  میرزایی پور با بیان اینکه بیماران جوان برای انجام جراحی دوران نقاهت کمتری 
را می گذرانند و سریع تر می توانند به زندگی روزمره خود بازگردند، خاطر نشان کرد: هر 
چقدر سن بیمار کمتر باشد، بهبودی پس از جراحی سریعتر حاصل می شود به طوری 
که طی 6 تا 7 هفته می توانند تمام اعمال روزانه را به راحتی انجام دهند.  وی افزود: در 
افراد با فشار خون بالا، دیابت و بیمارانی که آنتی بیوتیك مصرف می کنند بهبودی دیرتر 
حاصل می شود و انجام جراحی توصیه نمی شود.  این جراح فك و صورت در پایان تاکید 
کرد: این جراحی بسیار سنگین است اما با تشخیص صحیح پزشك و انجام آن می توان 

ناهنجاری های فك و صورت را با موفقیت برطرف کرد. 

کاهش عمر با تزریق های زیبایی
در برخی موارد تزریق ژل زیبایی موجب پنهان ماندن برخی بیمار ی های 
خطرناک از جمله لوپوس شده و یا موجب تداخل دارویی و یا خونریزی شدید 

همزمان با تزریق داروهای انعقاد خون می شود.
خلیل صداقت پیشه متخصص پوست و مو درخصوص ممنوعیت های تزریق ژل برای 
برخی افراد، گفت: تزریق ژل که برای رفع چروک ها و یا فرورفتگی های صورت استفاده 

می شود، می تواند برای برخی خطر مرگ را به همراه داشته باشد.
وی در ادامه با اشاره به موارد منع تزریق ژل خاطر نشان کرد: افرادی که داروهای 
ضدانعقاد خون مصرف می کنند، بعد از تزریق ژل های زیبایی دچار خونریزی شدید 
می شوند و یا تزریق همزمان ژل زیبایی با برخی داروها موجب تداخل دارویی شده و خطر 

مسومیت های مرگ آفرین را به همراه خواهد داشت.
همچنین تزریق ژل برای افرادی که در اثر ابتلا به لوپوس با تخریب برخی نواحی پوست 

مواجه شده اند، می تواند موجب پنهان ماندن این بیماری خطرناک شود.
صداقت پیشه یادآور شد: افرادی که در برخی نواحی صورت دچار فرورفتگی یا چین های 
عمیق شده اند، ابتدا باید علت ایجاد آن عارضه را شناسایی کرده و در صورت اطمینان از 
سلامتی برای تزریق ژل به متخصص پوست و مو مراجعه کنند، ضمن اینکه از تزریق ژل 

توسط افراد غیرمتخصص باید بطور جدی خودداری کنند.

کورن فلکس، جایگزین چیپس و پفک 
صبحانه، اصلی ترین وعده غذایی است و اهمیت آن برای کودکان، مضاعف 
است، تنوع در این وعده غذایی مهم، موجب ترغیب کودکان به صبحانه خوردن 

می شود.
دکتر مسعود کیمیاگر، متخصص تغذیه گفت: یکی از مواد غذایی که برای مصرف 
وعده صبحانه برای کودکان توصیه می شود، کورن فلکس است.کورن به معنی ذرت 
است و کورن فلکس در واقع ذرت پرک شده است که در انواع ساده و شکلاتی و میوه ای 
وجود دارد و مصرف آن به همراه شیر و میوه و کشمش بسیار خوب و مناسب است.دکتر 
کیمیاگر افزود: ایجاد تنوع در صبحانه کودکان،  موجب تشویق آنها به مصرف این وعده 
با اهمیت می شود که کورن فلکس می تواند انتخاب خوبی باشد. هر چند ذرت از نظر 
منبع پروتئینی به خوبی گندم نیست، ولی مخلوط شدن آن با شیر مکمل آن است.این 
متخصص تغذیه اضافه کرد: از آنجایی که انتخاب میان وعده به خصوص در کودکان بسیار 
با اهمیت است و از طرف دیگر تمایل کودک  به مصرف میان وعده های ناسالم و غیر مفید 
مثل چیپس و پفك، نیاز به جایگزینی دارد، مصرف کورن فلکس، جایگزین بسیار مفید و 

مناسبی جای این فرآورده های مضر می تواند برای کودک در نظر گرفته شود.

اضطراب قند خونتان را از حد نرمال خارج می کند 
هر چند بیماری دیابت، مربوط به غده لوزالمعده است ولی تاثیر مشكلات 

روانی در شدت و بروز این بیماری، از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
دکتر جواد بهجتی، متخصص غدد گفت: یکی از مشکلاتی که در دیابت مطرح می شود، 
اضطراب است که در افراد زمینه ساز تشدید دیابت است. ضمن اینکه باید توجه داشت 
خیلی از افراد دیابتی، ممکن است هیچ زمینه اضطرابی نداشته باشند و بلعکس، بسیاری از 

افراد که مضطرب هستند، هیچ نشانه هایی از دیابت تا آخر عمر پیدا نکنند. 
دکتر بهجتی افزود: در افراد دیابتیك که علائم اضطرابی موجب خارج شدن قند خون از 
حد نرمال می شود و با افزایش فاکتورهای اضطراب زا در این افراد، کنترل قند خون مشکل 
می شود.   این متخصص غدد با اشاره به این نکته که علت پیدایش دیابت مسائل ژنتیك 
فرد است نه مسائل اضطرابی تاکید کرد: اضطراب با افزایش قند خون در افراد دیابتی منجر 
به این می شود که کنترل قند خون مشکل تر شود و نوسانات قند خون، خطرات به مراتب 

بیشتری از بالا بودن قند خون برای فرد به همراه دارد.  

برای داشتن پوست سالم میوه بخورید 
متخصصان سلامت معتقدند مصرف پنج وعده میوه و سبزی در روز می تواند 

در حفظ سلامت پوست و شادابی آن موثر باشد. 
به رغم آنکه همواره به افراد توصیه می شود برای حفظ سلامت پوست خود به انواع 
کرم ها و ضد آفتاب ها بسنده کنند، پزشکان در بررسی های خود مشاهده کردند علاوه بر 
این راهکارها داشتن رژیم غذایی متعادل و مناسب موجب حفظ سلامت پوست می شود. 
متخصصان در بررسی جدید خود دریافتند: رنگ دانه های زرد موجود در میوه ها و 

سبزیجاتی با رنگ روشن سلامت پوست را حفظ می کنند. 
مطالعات همچنین نشان می دهد تاثیر مصرف میوه و سبزیجات علاوه بر آنکه بر سلامت 
پوست تاثیر می گذارد، از بروز بیماری های دیگر نیز جلوگیری می کند به طور مثال افراد 

می توانند خطر ابتلا به دیابت نوع دو را با مصرف این گونه مواد خوراکی کاهش دهند. 

لباس هوشمند با قابلیت اندازه گیری
 سطح استرس ورزشکاران

محققان لباس هوشمند بیومتریكی طراحی کرده اند که از قابلیت نظارت 
بر علائم حیاتی بدن و سنجش استرس برخوردار است.

 لباس هوشمند Polo Tech حاوی نخ رسانای پوشش داده شده با نقره است که امکان 
سنجش ضربان قلب، دمای بدن، تنفس و سطح استرس را فراهم می کند.

در طراحی این لباس از فناوری ابداعی محققان شرکت OMsignal استفاده شده و 
حسگرهای مختلف درون الیاف لباس، امکان دریافت اطلاعات بیولوژیکی و فیزیولوژیکی را 
فراهم می کند. حسگرهای مختلف از جمله حسگر دما، شتاب سنج و ژیروسکوپ، نظارت بر 

میزان تنفس، ضربان قلب، سرعت و جهات حرکت را امکانپذیر می کند.
اطلاعات جمع آوری شده بصورت بی سیم از طریق برنامه نرم افزاری مخصوص به تلفن 
همراه ارسال می شود؛ کاربر – بویژه ورزشکار – می تواند از طریق همین برنامه کارآیی خود 

را ارتقاء داده و سطح استرس در محیط کار یا هنگام ورزش را کاهش دهد.

عملکرد لباس هوشمند Polo Tech در مسابقات تنیس آزاد آمریکا مورد آزمایش 
قرار گرفت و محققان امیدوارند که نسخه پیشرفته این لباس در سفرهای فضایی نیز مورد 

استفاده قرار گیرد.

 ویندوز آبی در راه
مایكروسافت  شرکت 
که  است  کرده  اعلام 
 9 ویندوز  عامل  سیستم 
یا ویندوز آبی از اول پاییز 
امسال به عرصه فناوری های 
نوین حوزه وب پا می گذارد.

مایکروسافت نسخه آزمایشی 
با  خود  جدید  عامل  سیستم 
زودی  به  را   9 ویندوز  عنوان 
این  البته  کند.  می  رونمایی 
ویندوز  آزمایشی  نسخه 
شرکت  براین  علاوه  همزمان 
نصب  قابل  نیز  سایرین  برای 
نیز   znet سایت  بود.  خواهد 
به نقل از مسوولان این شرکت وعده داد که به احتمال زیاد نسخه نهایی و عمومی 
این سیستم عامل از بهار 2015 برای همگان قابل دسترسی خواهد بود. مایکروسافت 
یکی از نخستین شرکت های تولید نرم افزارهای کاربردی جهانی است .در حال حاضر 
بسیاری از شرکت های تولید کننده نرم افزار در مورد تعدد برنامه و پروژه های مختلف 
سیستم عامل بایکدیگر در رقابت شدید هستند. ویژگی های ویندوز آبی در قیاس با 
ویندوز 8 چندان تفاوتی ندارد و ظاهر کاشی وار دیوار سیستم عامل حفظ می شود و 
کاربران بدون اتکا به ماوس و کیبورد به راحتی می توانند با محیط گرافیکی ارتباط برقرار 
کنند. البته کارشناسان حوزه وب مدعی هستند که احتمالا مایکروسافت قادر به ارائه 
این ویندوز در سال جاری نخواهد بود.  طبق این گزارش اگرچه تاکنون شاخص های 
ویندوز جدید ارائه نشده اما برخی از کارشناسان این حوزه می گویند ویندوز آبی قابلیت 
سازگاری با گجت های قابل حمل، تطابق کامل با صفحه نمایش لمسی، کنترل از طریق 
صدا، کارکردهای متفاوت با قابلیت شخصی سازی محیط وب و اینترنت اکسپلورر 11 را 
داراست. مایکروسافت یك شرکت نرم افزاری آمریکایی و چندملیتی است که بزرگترین 

محصول آن در جهان سیستم عامل ویندوز است .
این شرکت در سال 2010میلادی، بیش از 62 میلیارد دلار درآمد فروش، بیش 
از 18 میلیارد دلار سود خالص در کشورهای مختلف دنیا داشته است. فعالیت اصلی 
مایکروسافت در زمینه طراحی، توسعه، ساخت، صدور مجوز، پشتیبانی و ارائه خدمات 

نرم افزاری برای ابزارهای رایانه ای است.

شارژ گوشی همراه با آب جوش
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اجتماعی6

گزارشی از یك بام و دوهوای مسئولان در اداره پیش دبستانی؛

نبض  پیش دبستانی  
در دستان کدام پزشک می تپد؟ 

معاون آموزشی دانشگاه پیام نور خبر داد؛
برگزاری آزمون فراگیر ارشد در 14 شهریور 

 ایمان: معاون آموزشی دانشگاه پیام نور جزئیات برگزاری آزمون ارشد فراگیر 
پیام نور را تشریح کرد. 

دکترکریمی با بیان اینکه تا کنون بیش از 70 هزارنفر در رشته های مختلف علوم انسانی، 
فنی مهندسی، علوم پایه و هنر برای شرکت در این آزمون ثبت نام کرده اند، گفت: این 

آزمون جمعه هفته آینده 14 شهریور برگزار خواهد شد. 
وی با بیان اینکه از میان شرکت کنندگان دراین آزمون 10 هزار نفر به دو شیوه نیمه 
حضوری و الکترونیکی پذیرش خواهند شد، گفت: بر اساس پیش بینی ها نتایج اولیه و 
اسامی پذیرفته شدگان در نیمه دوم مهرماه اعلام خواهد شد.  معاون آموزشی دانشگاه 
پیام نور با بیان اینکه دراین دوره از آزمون شیوه آموزش محور نخواهیم داشت، گفت: برای 
نخستین بار در این دوره آموزش الکترونیك به جای آموزش محور قرار داده شده است و 

حدود 20 درصد پذیرفته شدگان مطابق با این شیوه تحصیل خواهند کرد. 

 رییس فراکسیون حمایت از حقوق معلولان و پیشگیری از معلولیت ها ؛
احتمال بررسی لایحه کاهش ساعت کاری 
بانوان کارمند با شرایط خاص در مهرماه 

ایمان: رییس فراکسیون حمایت از حقوق معلولان و پیشگیری از معلولیت ها 
از احتمال بررسی لایحه کاهش ساعت کاری بانوان کارمند دارای شرایط خاص 

در مهر ماه جاری در مجلس شورای اسلامی خبر داد. 
فاطمه آلیا با بیان این که به احتمال زیاد لایحه کاهش ساعت کاری بانوان کارمند با 
شرایط خاص در مهرماه سال جاری با اولویت در دستور کار مجلس قرار می گیرد،  گفت: 
براساس ماده 104 آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی در صورتی که بیش از 50 نفر 
از نمایندگان مجلس طرح یا لایحه ای را امضاء کرده باشند موضوع مربوطه با اولویت در 
دستور کار قرار می گیرد.  وی افزود: لایحه ای که از سوی دولت ارائه شده در مورد کاهش 
ساعت کاری زنانی است که به نوعی با مشکلات خانواده بیش از دیگران روبرو هستند. 
مانند این که همسر آنها دارای بیماری بوده که نیاز به مراقبت دارد و یا مادرانی که فرزند زیر 
شش سال و یا معلول دارند.  نماینده مردم تهران در مجلس اظهار کرد: براساس پیشنهاد 
دولت ساعت کاری افراد واجد شرایط این لایحه از 44 ساعت به 36 ساعت باید کاهش 

پیدا کند و یك ساعت در روز را بتوانند از مرخصی ساعت استفاده کنند. 

عضو کمیسیون اجتماعی مطرح کرد،

طرح بیمه زنان خانه دار 
نیازمند اعتبارات هنگفت 

ایمان: عباس صلاحی با تأکید بر نیاز طرح بیمه زنان خانه دار به اعتبار بالا، 
گفت: در ابتدای امر منابع لازم برای اجرای طرح باید تعیین شود. 

عباس صلاحی، عضو کمیسیون اجتماعی مجلس  اظهار کرد: طرح بیمه زنان خانه دار در 
حدود سه سال پیش مطرح و مقرر شد که به کمك شهرداری به انجام برسد. 

وی با اشاره به اینکه براساس برآورد انجام شده، واجدین این بیمه در حدود 20 میلیون 
نفر بودند، افزود: در ابتدای کار برای دو میلیون نفر بیمه زنان خانه دار عملیاتی شد اما، در 

ادامه، طرح نیمه تمام و بلاتکلیف باقی ماند.  
نماینده مردم تفرش، آشتیان و فراهان در مجلس با تأکید بر اینکه پیگیر عملیاتی شدن 
این طرح در کشور هستیم، گفت: این امر مطالبه کشوری است اما، نکته قابل اهمیت این 
است که اجرای آن اعتبار هنگفتی را نیازمند است و باید منابع اعتباری آن در ابتدای 
امر تعیین شود.  وی تصریح کرد: با توجه به اینکه صندوق های بیمه ای کشور وضعیت 
مناسبی ندارند و همچنین در حال حاضر درخصوص صندوق بیمه عشایر و روستاییان نیز 
چالش هایی ایجاد شده است، باید در اجرایی شدن این طرح و پیشبرد آن کار کارشناسی 

وسیعی انجام شود.  
صلاحی با بیان اینکه افرادی که تحت پوشش هستند تقاضای بازنشستگی پیش 
از موعد دارند و این امر بیمه گذاران را با مشکل مواجه کرده است، اضافه کرد: علیرغم 
مشکلات صندوق های بیمه ای کشور، در حال حاضر بسیاری از مردم تحت پوشش بیمه 
هستند. به ویژه با انجام طرح بیمه همگانی در کشور اکثر زنان تحت پوشش قرار گرفته اند 
و این در حالی است که برای اجرای چنین طرحی افراد نباید تحت پوشش بیمه ای قرار 
داشته باشند.  وی مطرح شدن بیمه زنان خانه دار در سال های گذشته را به دلیل وجود 
یك خلأ در این حوزه دانست و گفت: در شرایط فعلی که اکثر مردم بیمه هستند باید 
برای اجرای این طرح شرایط خاصی در نظر گرفته شود. برای داشتن این بیمه باید افراد از 
پوشش بیمه های دیگر خارج شوند و البته در این صورت تأمین منابع لازم و اولویت بندی 

نیز از ضرورت های اجرای این طرح خواهد بود. 

سازمان حج و زیارت کشور اعلام کرد؛
دور جدید پیش ثبت نام های عتبات آغاز شد

ایمان:  سازمان حج و زیارت کشور اعلام کرد: شروع پیش ثبت نام اعزام 
به عتبات عالیات از امروز شنبه هشتم شهریورماه تا ساعت 24 روز شنبه 15 

شهریور ماه آغاز شد.
در این اطلاعیه آمده است، به همین منظور متقاضیان تشرف به عتبات عالیات که مایل 
به اعزام از مهرماه تا 10 آذر ماه هستند می توانند از امروز جهت نام نویسی در سایت پیش 

ثبت نام http://atabat.haj.ir اقدام به نام نویسی کنند.
همچنین نتایج قرعه کشی روز دوشنبه 17 شهریور ماه بر روی سایت پیش ثبت نام 

قابل رویت خواهد بود.
متقاضیان می توانند از طریق پیش ثبت نام گروهی، از 1 تا 7 نفره و یا پیش ثبت نام 
گروهی، فقط 35 نفره اقدام کنند.این اطلاعیه حاکی است: »فقط 15درصد ظرفیت اعزام 
مختص اعزام های گروهی )گروههای 35 نفره( است، به همین منظور پیشنهاد می شود 
برای آنکه از امکان بیشتری برای تشرف بهره مند شوید، در گروههای حداکثر تا 7 نفره 

ثبت نام کنید.«
هر گروه از یك سرگروه و افراد زیر گروه وی )همراهان( تشکیل می شود که لازم است 
مشخصات کامل سرگروه و اطلاعات اولیه همراهان )کد ملی، نام و نام خانوادگی، شماره 
شناسنامه، تاریخ تولد( به صورت صحیح در فرم پیش ثبت نام سایت درج شود.کدملی 
و مشخصات کلی متقاضیان تشرف با اطلاعات سازمان ثبت احوال تطبیق و در صورت 
مغایرت، اطلاعات موجود در پایگاه ثبت احوال کشور مبنای عمل خواهد بود، لذا در ثبت 
کد ملی دقت مضاعف به عمل آورید.باتوجه به اعلام اسامی افراد پذیرفته شده جهت 
ثبت نام در کاروانها از طریق سیستم ارسال پیام کوتاه، ثبت شماره تلفن همراه سرگروه 
)یا یکی از نزدیکان وی( در فرم پیش ثبت نام نیز الزامی است.در صورتیکه تعداد افراد پیش 
ثبت نام شده از ظرفیت اعزام در ماه های اعلام شده در استان های مختلف بیشتر باشد، 
اولویت تشرف گروه ها براساس قرعه تعیین و از طریق همین سایت به آنها اعلام می گردد 
و افراد مازاد بر ظرفیت حذف خواهند شد.بر پایه این اطلاعیه، »قرعه کشی و اعزام افراد 
پذیرفته شده از استان محل سکونت سرگروه )قید شده در سیستم( صورت خواهد گرفت. 
لذا، استان و شهر محل سکونت را با دقت از فهرست مربوطه انتخاب نمائید.«داشتن 
گذرنامه با اعتبار حداقل 6 ماه از تاریخ اعزام ضروری است و فرزندان بالای 17 سال نیاز 

به گذرنامه مستقل دارند.

معاون شورای فرهنگی زنان:

خانواده ها الگوی تربیتی غرب را برای دختران 
دیکته نکنند

ایمان: معاون شورای فرهنگی اجتماعی زنان گفت: مسئولان برنامه های 
خود برای جامعه دختران را ارائه دهند تا خانواده ها الگوی تربیتی غرب را برای 

دختران دیكته نكنند.
فرشته روح افزا گفت: دختران امروزی جامعه باید در امور زندگی خود به حضرت 
معصومه)س( اقتدا کنند و زن مطلوب اسلامی زنی است که در همه جنبه کامل است و 

به جا حضور اجتماعی دارد و نه بیجا و در همه جا حضور پیدا کند.
وی ادامه داد: این نقطه دقیقا نقطه مقابل نگاهی است که الان جهان به دختران ما 
دیکته می کنند متأسفانه این موضوع در کشور ما هم هست که زن وقتی مطلوب است 
که یك مدرک داشته باشد و کسی با علم کاری ندارد بلکه هدف از رفتن دانشگاه، گرفتن 
مدرک شده است اما توجه نمی کنیم آن خانم باید به رتبه و مقامی برسد که بتواند در 

رشته تحصیلی خود پاسخ علمی بدهد.
معاون شورای فرهنگی اجتماعی زنان افزود: الان اطلاعات دختران ما در لوازم آرایش و 
پوشش خیلی بیشتر از آگاهی های آنها در مورد تعامل زندگی، همسر داری و فرزند داری 

است و نسبت به مسئولیت های حال و آینده خودشان اطلاعی ندارند.
روح افزا تصریح کرد: بحث فرهنگی جامعه را بدون تعارف زنان هدایت می کنند و پیش 
می برند و هیچکس نمی تواند آن را انکار کند چون آنها نقش تربیتی و مادری در جامعه 
دارند، اما الان دختران تا چه حد می توانند آن پایه های فرهنگی و اجتماعی را به بهترین 
نحو بنیان بگذارند؟ نمونه های خوبی در این زمینه وجود دارد اما هنوز ما به سطح مطلوب 

نرسیده ایم و به دخترانمان آموزش نداده ایم.
وی خاطرنشان کرد: متأسفانه مباحث اشتباهی هم اکنون از سوی برخی خانواده ها به 
دختران گفته می شود مانند اینکه اگر ازدواج نکردید مهم نیست بلکه باید مستقل باشید 
و دختران را از محبت کردن و محبت دادن به دیگران محروم می کند این در حالی است 
که امام خمینی)ره( در خصوص مقام زن فرمودند:»قرآن انسان ساز است و زن انسان ساز 

است« یعنی برای انسان مقامی هم ردیف با قرآن قائل می شود.

دلی برای ماندن، پایی برای رفتن
انسان در عین نیاز به آرامش، به دنبال زندگی سرشار از حرکت و تكاپوست. 
زندگیِ سنگی هر چند مملو از آرامش باشد، اما حرکت ندارد. زندگی برگ هر 

چند حرکت و آرامش را توأم با هم دارد اما خالی از اراده است.
مرد جوانی کنار نهر آب نشسته بود و غمگین و افسرده به سطح آب زل زده بود. 
استادی از آنجا می گذشت. او را دید و متوجه حالت پریشانش شد و کنارش نشست. 
مرد جوان وقتی استاد را دید بی اختیار گفت: »عجیب آشفته ام و همه چیز زندگی 
ام به هم ریخته است. به شدت نیازمند آرامش هستم و نمی دانم این آرامش را کجا 
پیدا کنم؟« استاد برگی از شاخه افتاده روی زمین کند و آن را داخل نهر آب انداخت و 
گفت: »به این برگ نگاه کن. وقتی داخل آب می افتد خود را به جریان آب می سپارد 

و با آن می رود.«
 سپس استاد سنگی بزرگ را از کنار جوی آب برداشت و داخل نهر انداخت. سنگ 
به خاطر سنگینی اش داخل نهر فرو رفت و در عمق آن کنار بقیه سنگ ها قرار گرفت. 
استاد گفت: »این سنگ را هم که دیدی. به خاطر سنگینی اش توانست بر نیروی 
جریان آب غلبه کند و در عمق نهر قرار گیرد. حال تو به من بگو آیا آرامش سنگ را 
می خواهی یا آرامش برگ را؟«  مرد جوان مات و متحیر به استاد نگاه کرد و گفت: 
»اما برگ که آرام نیست. او با هر افت و خیز آب نهر بالا و پائین می رود و الان معلوم 
نیست کجاست!؟ لااقل سنگ می داند کجا ایستاده و با وجودی که در بالا و اطرافش 
آب جریان دارد اما محکم ایستاده و تکان نمی خورد. من آرامش سنگ را ترجیح می 
دهم!« استاد لبخندی زد و گفت: »پس چرا از جریان های مخالف و ناملایمات جاری 
زندگی ات می نالی؟ اگر آرامش سنگ را برگزیده ای پس تاب ناملایمات را هم داشته 
باش و محکم هر جایی که هستی آرام و قرار خود را از دست مده.« استاد این را گفت 

و بلند شد و رفت. 
شما کدام آرامش را می پسندید؟ آرامش برگ یا آرامش سنگ؟ برگ آرام است، 
سبك و رها، خود را به جریان آب سپرده است و در نتیجه به هر سو که آب او را ببرد 
راضی است و اعتراضی نمی کند زیرا خواسته خودش بوده. سنگ هم آرام است، اما او 
سنگین و بی تقلاست. او محکم در برابر جریان شدید آب ایستادگی می کند و همان 

جایی که خود اراده کرده است قرار می گیرد. 
شاید مثالهای این داستان، مثالهایی قابل تطبیق بطور کامل با زندگی انسان نباشد 
زیرا به هر حال جنس انسان با همه مخلوقات متفاوت است و از این نظر هیچ مخلوقی 
قابل مقایسه با او نیست. انسان دارای عقل و خرد و اراده است و هر چیز غیر از انسان 
از این ویژگی تهی است. اما دقت در این مثال آشکار می کند که انسان در عین نیاز 
به آرامش، به دنبال زندگی سرشار از حرکت و تکاپوست. زندگیِ سنگی هر چند مملو 
از آرامش باشد، اما حرکت ندارد و هرگز انسان آن را نمی پسند. زندگی برگ هر چند 

حرکت و آرامش را توأم با هم دارد اما خالی از اراده است.
اینجا دنیاست، دنیا بهشت نیست و به بهشت هم تبدیل نخواهد شد. پس آرامشی 
که هدف نهایی انسان است در این دنیا یافت نمی شود. دنیا مزرعه است، مزرعه مکانی 
است برای حرکت و درایت. اما از آنجا که انسان برای داشتن حرکت و درایت نیاز به 
آرامش دارد، خدای حکیم در همین دنیا هم اسبابی برای جلب آرامش انسان مهیا 
کرده است که از مهمترین آنها این است که خود را در آغوش خداوند بدانی و با تکیه 
بر او چون سنگ مقاوم و چون برگ سبك و آرام شوی. وقتی بدانی که هر آنچه برای 
تو پیش می آید، امتحان الهی است، آن وقت به جای ناله و احساس ضعف و یا به 
جای فرار و پاک کردن صورت مسئله، تمام همّ و غمّ خود را بر این جمع می کنی 
که به بهترین وجه از عهده امتحان بر آیی.  وقتی بدانی که یکی از دلایل مشکلات، 
ممکن است خطاهای خود تو -در برابر خدا و یا در برابر بندگان خدا و یا حتی در برابر 
خودت- باشد، آنوقت به جای عکس العمل های کودکانه، زیرکانه به رفع خطای خود 
بر می آیی.اما در هر حال با هر شرایطی و به هر دلیلی، آشفتگی و به هم ریختگی 
عکس العمل مناسبی در برابر مشکلات نیست. انسان دارای نیروهای ارزشمند عقل و 
اراده است، عقل و اراده فقط برای حل مسائل بزرگ و مهم نیستند، عقل و اراده ای 
که خداوند به بشر داده، برای حل کوچکترین و روزمره ترین مسائل است تا انسان به 

بواسطه آنها روز به روز بزرگ و بزرگ تر شود.

فرصت ها و تهدیدهای روانشناختی
 دوران بازنشستگی

تولد، ازدواج، یافتن شغل مناسب و اموری از این دست مهم ترین برهه های 
زندگی به شمار می روند و هر دوره از زندگی نیز فرصت ها و چالش های خاص 
خود را دارد. - در این بین، بازنشستگی به لحاظ تغییر ساختار زندگی از این 

قاعده مستثنی نیست.-
بازنشستگی بنا به تعریف علمی عبارت از وضعیتی است که افراد با داشتن شرط 
معینی از سن و دارا شدن سنوات معینی از خدمت، ضمن خاتمه یافتن حالت 
اشتغال، مادام العمر مستحق دریافت حقوق بازنشستگی می شود.بازنشستگی در واقع 
مرحله ای از زندگی کارکنان است که دیگر ضرورتی ندارد تا کار و فعالیت کنند 
بنابراین می توانند در خانه بمانند و به کارهایی مانند ورزش یا فعالیت های مورد 
علاقه خود که در چارچوب درآمد و منابعی که در اختیار دارند، بپردازند هرچند 
که تعداد قابل توجهی از افراد بعد از بازنشستگی به دنبال یافتن شغلی دیگر هستند 
چون در دوره بازنشستگی ، افراد به دلیل تغییر در شرایط زندگی و کار نکردن دچار 
اضطراب های می شوند، ایجاد سازگاری مناسب با چالش های روحی این دوره، اهمیت 

فراوانی دارد
لزوم آموزش برای آماده شدن برای ورود به دوران بازنشستگی 

یك روانشناس در این زمینه می گوید: در زمان اشتغال برای انجام تغییراتی در 
شرایط کاری، افراد تحت آموزش قرار میگیرند و آمادگی هایی به آنان ارائه می شود 
اما برای بازنشستگی که یك تغیییر عمده و اساسی در برنامه کاری و روزانه زندگی 
است، هیچ آموزشی به افراد داده نمی شود.زینب احمدی می افزاید: امروزه در جوامع 
صنعتی و شهری بازنشستگی مترادف با سالمندی است در حالیکه در روستاها و 
شهرهای کوچك افراد تا آخرین روزهای زندگی فعالیت شغلی دارند. وی تصریح 
می کند: جدایی از کار می تواند یك احساس شدید پوچی را در زندگی شخص ایجاد 
کند؛ بین از دست دادن شغل )بازنشستگی( و احساس رضایت از خود )مفید بودن( 
رابطه متقابل وجود دارد و این از پیامدهای منفی بازنشستگی است.این روانشناس 
می گوید: بازنشستگی را می توان با آموزش چگونگی استفاده و کسب لذت از اوقات 
فراغت تسهیل کرد.احمدی می افزاید: همچنین اگر افراد در گذشته از درآمد خوبی 
برخوردار بوده و در حال حاضر دارای سلامت جسمی باشند و برای دوران بازنشستگی 

برنامه ریزی کرده باشند، این اتفاق پیامدی منفی برایشان نخواهد بود.
سندروم آشیانه خالی در دوران بازنشستگی 

این روانشناس می گوید: بازنشستگی ممکن است با سندروم آشیانه خالی، زمانی 
که فرزندان خانه را ترک می کنند همراه باشد و بر شدت آثار تنش زای این دوران 
بیفزاید و به احساس تنهایی و انزوای افراد بینجامد.احمدی توضیح می دهد: سندرم 
آشیانه خالی به احساس افسردگی، ناراحتی و اندوهی اطلاق می شود که توسط 
والدین یا سرپرست بچه هایی که بزرگ شده و خانه پدری خود را ترک می کنند، 
تجربه می شود.وی خاطرنشان می کند: علاوه بر اینکه افراد بازنشسته باید در دوران 
بازنشستگی یاری رسان خوبی برای خود باشند، جامعه نیز مسوولیت ها و وظایفی به 
عهده دارد.این روانشناس می گوید: منظور از جامعه ، خانواده و اطرافیان است؛ باید به 
افراد بازنشسته مسوولیت داد و بطور مثال می توان به عنوان همسر به او مسوولیت 
خرید داد یا در جایگاه پدر و مادر بزرگ از آنان خواست نوه هایشان را در رفت و 

آمدهایشان همراهی کنند.
احمدی اضافه می کند: افراد بازنشسته می توانند نوه های خود را از مدرسه بیاورند 
یا آنان را به پارک ببرند که در این صورت در اماکن عمومی می توانند برای خود 

دوستیابی کنند و متوجه شوند که آنها تنها نیستند و خود را خانه نشین نکنند.
زنان بهتر با بازنشستگی کنار می آیند

به گفته این روانشناس، زنان شاغل در قیاس با مردان به دلیل مسوولیت های 
خانه داری در کنار شغل، هنگام بازنشستگی واکنش مساعد تری نسبت به مردان 
روانشناختی  بهای  بازنشستگی،  دوران  در  مردان  می کند:  تصریح  دارند.احمدی 
بیشتری می پردازند که ممکن است این دوران گذرا را به تجربه ای پر تنش و نا امید 
کننده تبدیل کند و موجب پرخاشگری، افسردگی، کسالت، بیخوابی و بی حوصلگی 

همراه با عدم تمرکز و توجه در آنان شود.
توصیه هایی به بازنشستگان

این روانشناس می گوید: به افراد بازنشسته پیشنهاد می شود از تنهایی بپرهیزند 
و بپذیرند که این احساسات گذرا، طبیعی بوده و برای همه افراد در وضعیت مشابه 
آنان اتفاق می افتد.احمدی به بازنشستگان توصیه می کند که علائق دیگری جز کار 
حرفه ای خود پیدا کرده و در مهمانی ها، مساجد و اماکن عمومی دیگر شرکت کنند.

احمدی می افزاید: بازنشستگان باید به ورزش فکری و جسمی پرداخته ، دید و بازدید 
با دوستان و فامیل داشته و به یاد داشته باشند که معاشرت موجب افزایش طول 
عمر می شود.وی همچنین به بازنشسته ها توصیه می کند : در صورت امکان ارتباط 
خود را با روانشناس محیط کار خود قطع نکنند و به یاد داشته باشند که بازنشستگی 
پایان زندگی نیست بلکه مرحله ای دیگر از زندگی است و هرگز امید به زندگی را 

در خود خاموش نکنند. 
لزوم برنامه ریزی برای دوران بازنشستگی 

سالیان سال است که شاهدیم بازنشستگان پس از بازنشستگی، دچار مشکلات 
عدیده اجتماعی و روحی می شوند.از این رو کارشناسان با بروز مشکلات فردی، 
خانوادگی، اجتماعی و فرهنگی در شرایط قبل و بعد از دوران بازنشستگی به ویژه 
بیماری های جسمی و روحی ، ضرورت آموزش ها و مشاوره را در سال های پیش از 
بازنشستگی ضروری می دانند.برخی کشورها حتی از 15 سال قبل از بازنشستگی 

افراد شاغل، به منظور آماده نمودن آنان برای این دوران، برنامه ریزی می کنند.

نوپا  کودکان  که  خانواده هایی  تمام  تقریبا 
دارند با سوالاتی از این دست که آیا دوره پیش 
دوساله  دوره  این  آیا  است؟  اجباری  دبستانی 
است؟ کودکان خود را به کدام مراکز بسپاریم؟ آیا 
روش های تربیتی در مهدهای بهزیستی با مراکز 
هستند؟  یكسان  آموزش و پرورش  نظر  تحت 

روبرو شده اند. 
به دست  برای  آموزش و پرورش  ناتوانی  از یك سو 
گرفتن امور پیش دبستانی و از سوی دیگر گسیل شدن 
موج کودکان پیش دبستانی به سمت مهد کودک های 
بهزیستی به علت امکانات و فضای فیزیکی این نهاد 
و بودجه 40 میلیاردی که برای این امر کنار گذاشته 
دوره  این  در  را  کودکان  تربیت  مسئله  امروز  است، 

طلایی بیش از پیش با چالش روبرو کرده  است. 
سابقه مراکز پیش دبستانی در ایران به اوایل سده 
نیز  اسلامی ایران  انقلاب  از  پس  برمی گردد.  حاضر 
بر اساس آیین نامه توافقی میان سازمان بهزیستی و 
وزارت آموزش و پرورش در سال 1367، صدور مجوز و 
اداره امور مهدهای کودک از سه ماهگی تا پایان پنج 
سالگی بر عهده سازمان بهزیستی گذاشته شد و وزارت 
آموزش و پرورش نیز مسئولیت دوره پیش دبستانی برای 

کودکان پنج سال تمام را بر عهده گرفت. 
فرهنگی  انقلاب  عالی  اما در سال 1377، شورای 
عالی  شورای  به  را  دبستانی  پیش  دوره  امور  کلیه 
سال  در  هم  شورا  این  کرد.  واگذار  آموزش و پرورش 
1382 با تصویب اساسنامه دوره پیش دبستانی، این 
توسعه داد و پیش  به دو سال  از یك سال  را  دوره 
دبستانی را به عنوان دوره ای دو ساله برای کودکان 

چهار سال تمام و پنج سال تمام تعریف کرد. 
تلنگر اول- هنوز شرح وظایف دستگاه های 

مختلف مشخص نیست
با وجود آنکه قانون مسیر حرکت به سمت آموزش 
و تربیت کودکان پیش از دبستان را مشخص کرده 
است، هنوز هم اختلافاتی میان دستگاه های مختلف 
برای اداره امور مراقبتی از کودکان از جمله آموزش 
و پرورش، سازمان بهزیستی و سایر نهادهای دارنده 

مهد های کودک وجود دارد. 
نخستین تلنگر را دکتر فاطمه قاسم زاده، عضو هیئت 
مدیره انجمن پویا وارد می کند و با طرح این پرسش 
که چرا در کشور نمی توانیم کارهای بین بخشی را به 
خوبی پیش ببریم؟ می گوید: پیش از هر چیز اداره این 
امور باید متولی مشخص داشته باشند و از همکاری و 
تعامل سایر سازمان ها برخوردار شود نه اینکه وظایف 

دستگاه ها با یکدیگر تداخل داشته باشند. 
وظایف  شرح  هنوز  متاسفانه  می افزاید:  وی 
دستگاه های مختلف مشخص نیست. هنوز نمی دانیم 
بهزیستی متولی امور کودکان در دوره پیش از دبستان 
برای بحث کیفیت  باید  یا آموزش و پرورش؟  است 
آموزش برای کودکان در کشور به طور جدی برنامه 

داشت. 
احمد میدری، معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، 
 کار و رفاه اجتماعی نیز با بیان اینکه بحث مراقبت از 
کودکان چندان مورد توجه سیاستگذاران نیست، اظهار 
می کند: ساماندهی این امر به تنهایی از یك دستگاه بر 
نمی آید و به مجموعه نهادهای اجرایی ذیربط در کشور 

مرتبط است. 
دکتر رخساره فضلی، مدیرکل آموزش پیش دبستانی 
وزارت آموزش و پرورش هم بر حساسیت این موضوع 
چون  حاضر  حال  در  می گوید:  و  می گذارد  صحه 
هماهنگی وجود ندارد، هم کودک و هم نظام آموزشی 
آسیب می بینند و از سویی فشار فوق العاده ای به خانواده 
وارد می شود. در واقع کل سیستم باری را می کشد که 

نفعی برای کشور ندارد. 
وی تاکید زیادی بر مستندات قانونی دارد و وقتی از 
او سوال می کنیم در نهایت متولی اصلی آموزش دوره 
پیش دبستان کدام دستگاه است، می گوید:  طبق قانون، 
وزارت آموزش و پرورش متولی حاکمیتی کودکان چهار 
و پنج سال یعنی دوسال قبل از ورود به دبستان است. 
طبق قانون، وزارت آموزش و پرورش متولی حاکمیتی 
کودکان چهار و پنج سال یعنی دوسال قبل از ورود 
به دبستان است.بر اساس مصوبه 422 شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تمام مسائل آموزش و پرورش در دوره 
پیش دبستان به شورای عالی آموزش و پرورش محول 
شده است و تصمیم گیری پیرامون تمام مسائل دوره 
باید در شورای عالی آموزش و پرورش  پیش دبستان 
انجام شود. برمبنای این مصوبه هرآنچه که در شورای 

عالی آموزش و پرورش تصویب شود، "قانون" است.
فضلی ادامه می دهد: بر اساس مصوبه 422 شورای 
عالی انقلاب فرهنگی تمام مسائل آموزش و پرورش در 
دوره پیش دبستان به شورای عالی آموزش و پرورش 
محول شده است و تصمیم گیری پیرامون تمام مسائل 
دوره پیش دبستان باید در شورای عالی آموزش و پرورش 
انجام شود. برمبنای این مصوبه هرآنچه که در شورای 

عالی آموزش و پرورش تصویب شود، "قانون" است. 
تلنگر دوم - دوره دوساله ای که یک ساله

 اجرا می شود!
با وجود گذشت سال ها، هنوز ابهامات بسیاری برای 
خانواده ها در خصوص دوره پیش دبستانی وجود دارد. 
بسیاری این سوال را مطرح می کنند که بالاخره پیش 

از دبستان دوره ای یك ساله است یا دو ساله؟ 
فضلی به این پرسش این گونه پاسخ می دهد که 
آموزش و پرورش )سال  عالی  در مصوبه 699 شورای 
دو  "دوره  یك  دبستانی  پیش  است  آمده   )1382
ساله" است و راهنمای برنامه و فعالیت های آموزشی 
و پرورشی دوره پیش دبستانی مصوبه سال 1387 به 

امضای رئیس جمهور وقت رسیده است. 
بنابراین بر مبنای مستندات قانونی و بر اساس مصوبه 

شورای عالی انقلاب فرهنگی وظایف آموزش و پرورش و 
حوزه های دیگر در دوره پیش دبستان مشخص شده 

است. 
امور  معاون  نفریه،  محمد  که  است  حالی  در  این 
این  تصریح  با  کشور  بهزیستی  سازمان  اجتماعی 
مطلب که معتقدیم نباید پیش دبستانی به مدت دو 
سال اجباری شود می گوید: وظیفه پیش دبستانی ها 
آموزش به مدت 3.5 ساعت صبح یا بعدازظهر است. 
بر فرض کودک 3.5 ساعت صبح یا بعدازظهر در پیش 
 دبستانی آموزش دید، مابقی ساعات را باید کجا بماند؟ 
پیش دبستانی اجبار نیست، تصور هم نمی کنیم باید 
اجباری شود تا فرزند دو سال از دامان خانواده جدا 

شود. 
وی با بیان اینکه ترجیحا گفتیم آن دسته از مراکز 
که می خواهند مرکز پیش دبستانی باشند به سمت 
آموزش و پرورش بروند و مجوزها را از آنجا دریافت کنند 
اظهار می کند: با توجه به اینکه این دوره هنوز اجباری 
نیست، بهزیستی کودک زیر شش سال را در مهدها 

تحت عنوان »مراقبت و نگهداری« پذیرش می کند. 
تلنگر سوم- وقتی دستگاه های ذیربط 

یكدیگر را به رسمیت نمی شناسند
علت ناهماهنگی و اختلاف میان دستگاه های مختلف 
برای اداره دوره پیش دبستانی را از مدیرکل آموزش 
پیش دبستانی وزارت آموزش و پرورش جویا می شویم. 
وی در این باره می گوید: با توجه به اینکه قوانین جدید 
عطف به ماسبق نیستند در مصوبه 422 شورای عالی 
انقلاب فرهنگی در سال1377 صراحتا قید شده است 
که کلیه مسائل آموزشی پیش از دبستان در شورای 
شورا  این  یعنی  شود،  مطرح  آموزش و پرورش  عالی 

مرجع است. 
وی اضافه می کند: با استعلام از شورای عالی انقلاب 
فرهنگی در این خصوص پاسخ شورا به آموزش و پرورش 
می گوییم  وقتی   " که  بود  موضوع  این  تأییدکننده 
آموزش پیش دبستانی، منظورمان مهدکودک ها و همه 
دستورالعمل ها و قوانین مربوط به این حوزه است." پس 
در مورد اینکه کدام بخش متولی حاکمیتی کودکان 
چهار و پنج سال است ابهامی وجود ندارد، اما به نظر 
می رسد هنوز نهادهای ذیربط یکدیگر را به رسمیت 
نمی شناسند.  دکتر حمیدرضا الوند، مدیرکل دفتر امور 
کودکان سازمان بهزیستی نیز با تاکید بر اینکه همگی 
باید به دنبال ارتقای کیفیت آموزش کودکان پیش 
از دبستان باشیم اظهار می کند:  آیا متولی مراقبت و 
تربیت کودکان تنها یك دستگاه است؟ اگر به دنبال 
رشد و تکامل کودکان هستیم باید یك همکاری و 
تعامل گروهی قوی شکل بگیرد تا امکان ارائه خدمات 

یکپارچه فراهم شود. 
فضلی از بعد دیگری به موضوع اداره پیش دبستانی ها 
به بند 2 سیاست های  با توجه  می نگرد و می گوید: 
کلی تحول در آموزش و پرورش، ابلاغی از سوی مقام 
معظم رهبری که بر ارتقای جایگاه آموزش وپرورش 
از مهدکودک و پیش دبستانی تا دانشگاه تاکید شده 
است، مقوله تربیت کودکان دوره پیش دبستانی موضوع 
کلان ملی است و نمی توان با آن سلیقه ای برخورد کرد. 
وی از حوزه های مختلف که همه ارائه دهنده خدمات 
تربیتی به کودکان دوره پیش دبستانی اند درخواست 
قوانین آموزش و پرورش  تابع سیاست ها و  تا  می کند 

باشند. 
کاهش تعداد کودکان ثبت نام شده در دوره 
پیش دبستانی از نگاه مرکز پژوهشهای مجلس

شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  پیش  چندی 
دبستان  پیش  وضعیت  درباره  نکاتی  اسلامی به 
اشاره و اعلام می کند که محدودیت امکانات وزارت 
در  وزارتخانه  این  ضعف  به  منجر  آموزش و پرورش 
برگزاری دوره پیش دبستانی و سبب حرکت به سمت 
خصوصی شدن کامل این دوره از سوی آموزش و پرورش 

شده است. 
در این گزارش آمده است: این امر منجر به کاهش 
میزان ثبت نام کودکان پیش دبستانی، به دلیل افزایش 
هزینه ها برای خانواده ها به گونه ای که آمار کودکان پیش 
دبستانی، اعلام شده توسط وزارت آموزش و پرورش در 
سال تحصیلی 1389-1390 برابر با 464 هزار و 453 
نفر بوده که این تعداد در سال تحصیلی 1391-1390 

به 404 و 896 نفر کاهش پیدا کرد.
به لحاظ قانونی، پیش دبستانی شامل دوره ای دوساله 
است و سازمان بهزیستی نمی تواند از قوانین مربوطه 
آموزش و پرورش  وزارت  حال،  عین  در  کند.  تخطی 
توان به دوش کشیدن باری که اساسنامه بر عهده اش 

گذاشته را ندارد.
برخی دست اندرکاران امر تربیت کودکان نیز بر این 
موضوع صحه می گذارند و معتقدند آموزش و پرورش از 
عهده اداره دوره پیش از دبستان بر نمی آید و در این 
سال ها افت عملکرد داشته است، به گونه ای که تنها 10 
درصد از کودکان چهار و پنج ساله، دوره پیش دبستانی 
را در مراکز زیرمجموعه آموزش و پرورش می گذرانند. 
رسمیت  به  را  آمار  این  آموزش و پرورش  هرچند 
نمیشناسد، اما از مدیرکل آموزش پیش از دبستان این 
وزارتخانه می پرسیم که آیا امکانات این وزارتخانه برای 

آموزش همه کودکان این سنین کفایت می کند؟ 
باید  آموزش و پرورش  نظام  پاسخ می گوید:  در  وی 
درباره تربیت همه کودکان از تولد چه در خانه رشد 
یابند و چه در مهدهای کودک بهزیستی، شهرداری و 
... مراقبت شوند، اندیشه کند و برنامه ریزی داشته باشد. 
آموزش و پرورش متولی حاکمیتی این امر است که در 
شرایط فعلی تأکیدش بر دو سال قبل از دبستان است 
اما در حال حاضر در روند اجرا زمانی که شاخص ها و 
نرخ ها را محاسبه می کنیم، اولویت را به پنج ساله ها 
می دهیم و این به معنای بی توجهی به سایر گروه های 

سنی نیست. 
تلنگر چهارم- چهارساله ها برای آموزش 

بلاتكلیف اند
وی درباره آموزش به کودکان چهارساله نیز توضیح 
و  اصول  برنامه،  ساله  چهار  کودکان  برای  می دهد: 
چارچوب وجود دارد که نهادهای متقاضی ارائه دهنده 
و  قوانین  این  تابع  باید  کودکان  این  به  خدمات 
سیاست ها باشند. اگر کودکان چهار ساله در مسجد، 
مؤسسات مختلف، مهدهای کودک، خانه های بازی و 
اسباب بازی و... حضور دارند، لازم است قوانین و ضوابط 

آموزش و پرورش در مورد همه آنها رعایت شود. 
وی تصریح می کند: اینکه تأکید ما بر برگزاری دوره 
پیش دبستان برای پنج ساله هاست به معنای این نیست 

که به کودکان چهار ساله خدماتی ارائه نمی دهیم. 
با  اما  است  ساله  دو  دوره ای  دبستانی  پیش  دوره 
توجه به این که یك سال قبل از دبستان به عنوان 
آماده سازی  برای  آموزشی  نظام  فرصت  آخرین 
کودکان، با رویکرد عدالت آموزشی است؛ در اجرای 
برنامه ها پنج ساله ها در اولویت هستند. اما در بسیاری 
از استان های کشور کودکان چهار ساله نیز از خدمات 
تربیتی در مراکز وزارت آموزش وپرورش بهره مندند 
وقوانین مربوط به پیش دبستانی، این کودکان را نیز 

در برمی گیرد. 
فضلی بر ضرورت وجود یك مرجع هماهنگ کننده 
تاکید می کند و می گوید: وجود یك  و متولی ملی 
مرجع صدور مجوز فعالیت بر اساس سیاست های کلان 
ملی تربیتی، منجر به افزایش کیفیت از طریق نظارت 
و پایش مستمر می شود و نهادها و سازمان هایی که 
توانایی ارائه خدمات دارند بایستی تابع قوانین در ارائه 

خدمات خود باشند. 
تلنگر پنجم- خانواده ها از تربیت های چندگانه 

پیش از دبستان گلایه دارند
بسیاری از معلمان ابتدایی نسبت به تربیت دوگانه 
کودکان در دوره پیش دبستان گلایه دارند و می گویند 
کودکانی که به مهدهای بهزیستی سپرده می شوند 
دبستانی  پیش  به  که  کودکانی  با  متفاوتی  تربیت 
رفته اند  شهرداری  یا  آموزش و پرورش  نظارت  تحت 
دارند؛ تدابیر آموزش و پرورش را در این خصوص جویا 

می شویم. 
فضلی با بیان اینکه از سوی دیگر از میان آنها که 
فارسی،  را گذرانده اند یك گروه  دوره پیش دبستان 
عربی و انگلیسی می دانند، یك گروه خواندن و نوشتن 
بلد هستند، با یك گروه روی حروف و صداها کارشده 
و یك گروه به شیوه قدیمی خواندن و نوشتن را یاد 
گرفته اند و... اظهار می کند: مشکل اساسی ما هم همین 
است که در این محیط ناهمگن معلم چگونه باید اهداف 
آموزش وپرورش را محقق کند؟ این در حالی است که 
کلاس اول ابتدایی از جهت تصور دانش آموزان راجع به 
خودشان، یادگیری، مدرسه و آینده ؛ سرنوشت سازترین 

سال زندگی است.
فضلی توضیح می دهد:  همانطور که اشاره کردید با 
توجه به ماندگاری بالای آموخته ها در کودکان پیش 
ابتدایی  اول  حاضرمعلمان کلاس  حال  در  دبستانی 
به  زیرا کودکانی که  با مسائل جدی روبرو هستند، 
عنوان دانش آموز کلاس اول ابتدایی ثبت نام می کنند 
یکدست نیستند و بخشی از آنها دوره پیش دبستانی 
را گذرانده اند و برخی خیر.  وی با بیان اینکه از سوی 
دیگر از میان آنها که دوره پیش دبستان را گذرانده اند 
یك گروه فارسی، عربی و انگلیسی می دانند، یك گروه 
خواندن و نوشتن بلد هستند، با یك گروه روی حروف 
و صداها کارشده و یك گروه به شیوه قدیمی خواندن و 
نوشتن را یاد گرفته اند و... اظهار می کند: مشکل اساسی 
ما هم همین است که در این محیط ناهمگن معلم 
چگونه باید اهداف آموزش وپرورش را محقق کند؟ این 
در حالی است که کلاس اول ابتدایی از جهت تصور 
مدرسه  یادگیری،  خودشان،  به  راجع  دانش آموزان 
و آینده ؛ سرنوشت سازترین سال زندگی است.  یك 
معضل دیگر هم در این بین وجود دارد و آن نحوه 
فعالیت مراکز پیش دبستانی زیر مجموعه وزارتخانه 
است، از فضلی می پرسیم آیا همه مراکزی که از شما 
پاسخ  در  که  می کنند؟  فعالیت  درست  دارند  مجوز 
می گوید: کیفیت خدمات تربیتی مراکز مختلف پیش 

دبستانی نیازمند نظارت وارزیابی مستمر است. 
تلنگر آخر- قطار آموزش در دوره پیش 

دبستانی چه زمانی به ایستگاه پایانی می رسد؟
وی درباره اقدامات انجام شده در راستای هماهنگی و 
یکپارچه سازی مدیریت دوره پیش دبستانی می گوید: ما 
با مؤسسات و نهادهای مختلف نشست هایی داشته ایم 
و برآیند خوبی حاصل شده است و تلاش ما ادامه دارد. 
جمله موانع تربیتی در خانواده عدم توافق والدین بر سر 
روش های پرورش فرزندشان است، درنگاه کلان ملی 
نیز این توافق خیلی مهم است به عنوان مثال اگر صدا و 
سیما با آموزش و پرورش هماهنگ نباشد، ریشه تربیت 
آسیب می بیند. باید همسو عمل کنیم، بنابراین چیزی 
که مدنظرماست مدیریت یکپارچه دوره پیش دبستانی 

است و آموزش و پرورش متولی این امر است. 
در این میان اما معاون رفاه اجتماعی وزارت تعاون، 
 کار و رفاه اجتماعی دیدگاه دیگری دارد و با تاکید بر 
اینکه اگر نتوانیم اقدام موثری برای ارتقای مراقبت و 
تربیت دوران پیش از دبستان انجام دهیم فقر، بین 
نسلی می شود، به همین خاطر باید برنامه مشخصی 
ارائه  به  باشیم  داشته  دبستان  از  پیش  دوران  برای 
راهکارهایی برای ساماندهی وضعیت مراقبت و تربیت 
از کودکان پیش از دبستان می پردازد و می گوید: قصد 
داریم در نهایت به این نقطه برسیم که در برنامه ششم 
توسعه برای هر شهر یك برنامه تربیت کودکان داشته 
باشیم.  فضلی هم با تصریح این مطلب که ما باید از 
یك جایی آغاز کنیم می گوید: بنده از زمانی که دراین 
جایگاه قرارگرفتم این وضعیت را نقد کردم و دست 
یاری به سوی همه کسانی دراز می کنم که به کودک 
اسلامی فکر  مقدس جمهوری  نظام  به  و  این کشور 
می کنند و سرمایه گذاری در این دوره سرنوشت ساز را 

فرصت ملی تلقی می کنند. 
به گزارش ایسنا، با همه این تفاسیر و برداشت های 
متفاوت و وجود مستندات قانونی، آشفتگی در اداره امور 
مراقبتی کودکان قبل از دبستان کماکان به قوت خود 

باقی ست و به شدت آسیب آفرین شده است.
 هرچند وزارت آموزش و پرورش با توسعه اعتبارات 
در این بخش، گسترش مراکز پیش دبستانی بویژه در 
مناطق محروم و دوزبانه و رایزنی با دستگاه های ذیربط 
سعی در سامانبخشی به دوره پیش دبستانی را دارد، 
باید منتظر ماند و دید که حرکت کند قطار آموزش 
در دوره پیش دبستانی چه زمانی به ایستگاه پایانی 

می رسد؟ 
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دهه  از  روز  سومین  با  همزمان  و  امروز  صبح  ایمان: 
کرامت، با حضور اعضای مجمع عاشقان حضرت محسن)ع( 
مراسم خطبه خوانی حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( 

برگزار شد.
این مراسم با قرائت آیاتی از کلام الله مجید آغاز شد و پس ازآن 
حجت الاسلام فاطمی نسب مدیر روابط عمومی آستانه مقدسه به 

سخنرانی پرداخت.
حجت الاسلام فاطمی نسب بابیان خاطراتی از مهمانان خارجی 
که در حرم کریمه اهل بیت )ع( حضور پیداکرده اند؛ گفت: اسقف 
اعظم انگلیس در این مکان مقدس حضور پیدا کرد و وقتی از 
خصوصیات اخلاقی و جایگاه حضرت فاطمه معصومه )س( برای 
وی مواردی را مطرح کردم؛ اشك در پهنای صورت او جاری شد و 
گفت  زمانی که در حرم حضرت معصومه )س( حضور پیدا کردم؛ 

احساس کردم که به زیارت مریم مقدس رفته ام.
وی افزود: به همه میهمانان خارجی که از کشورهای مختلف 
در این مکان مقدس حضور پیدا می کنند؛ می گوئیم که اینجا حرم 
کریمه اهل بیت است و در اینجا به روی همه باز است؛ مسلمان و 

غیرمسلمان در این حرم حضور پیدا می کنند و حضرت فاطمه 
معصومه )س( واسطه ای است تا دعای آنان در نزد خداوند متعال 

مقبول واقع شود.
حسن  حاج  نسب؛  فاطمی  حجت الاسلام  سخنان  از  بعد 
اسداللهی یکی از مداحان اهل بیت به مناسبت میلاد باسعادت 

دخت گرامی موسی بن جعفر )ع( برنامه ای را اجرا کرد.
در حاشیه  نیز  )ع(  عاشقان حضرت محسن  مدیر مجمع 
این مراسم گفت: مجمع عاشقان حضرت محسن )ع( حضور 
در برنامه خطبه خوانی حرم مطهر را جزء یکی از برنامه های 
خود در این دهه قرارداد که امروز این سعادت نصیب اعضای 
تا با حضور در حرم بی بی فاطمه معصومه )س(  مجمع شد 
بهره  این فضای معنوی  از  و شرکت در مراسم خطبه خوانی 

لازم را ببرند.
سید مجید رضوی اظهار داشت: برنامه های مذهبی، فرهنگی و 
ورزشی مجمع عاشقان حضرت محسن )ع( به مناسبت دهه کرامت 
در حال برگزاری است که ان شاءالله این برنامه ها با حضور در حرم 

مطهر ثامن الحجج در پایان دهه کرامت به اتمام خواهد رسید.

ایمان: رییس جمهور با بیان این که دولت به معنای عام 
اختصاص به دستگاه اجرایی ندارد، گفت: همه ی دستگاهها 
از قوه مقننه و قضاییه، نیروهای مسلح و همه ی آنهایی که در 
نهادهای عمومی غیر دولتی در جهت تحقق مطالبات مردم 

تلاش می کنند، در مجموع کارکنان دولت  هستند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی پیش از ظهر روز 
گذشته در جشنواره شهید رجایی ضمن گرامیداشت یاد و خاطره 
شهیدان باهنر و رجایی، با ذکر فضایل اخلاقی این دو شهید گفت: ما 
به شهید رجایی و باهنر و همه شهدای بزرگ دولت اسلامی از روز 
اول انقلاب تا امروز افتخار می کنیم و به روحشان درود می فرستیم و 

از خدا می خواهیم که مسیر آنها را ادامه دهیم. 
وی با اشاره به این که این جشنواره برای تجلیل از خدمات 
برگزیدگان دستگاه اجرایی است، افزود:  البته این مراسم کاملا نمادین 
است چون اگر بخواهیم همه برگزیده ها را یکجا جمع کنیم فضا و 

زمان زیادی احتیاج داریم. 
روحانی با بیان این که مقصود از دولت تنها هیات دولت یا 20-

30 نفری که هفته ای چند بار دور هم جمع می شوند و آیین نامه 
تصویب می کنند، نیست. بلکه دولت یعنی همه آنهایی که برای اجرای 
برنامه های دولت و مطالبات و خواست مردم به عنوان کارکنان این 

نظام تلاش می کنند. 
مقننه  قوه  قضاییه،  قوه  همراهی  بدون  دولت  افزود:   روحانی 

ونیروهای مسلح نمی تواند خدمات لازم را به مردم داشته باشد. 
به گزارش ایسنا رئیس جمهور با تاکید بر این که عدالت را باید 
برای همه یکسان و برابر ببینیم چرا که ما خادم کل ملت ایرانیم، 
تاکید کرد: یك بام و دو هوا نمی شود. چطور شب انتخابات همه را 
صدا می زنیم و قومیت ها را با لباس های مختلف و افراد را از این جناح 
و آن جناح و چادری و با حجاب و بدحجاب را ردیف می کنیم؛ حال 
این موضوع باید هر روز باشد نمی شود شب انتخابات کل ملت ایران 
را دعوت کنیم و انتخابات که تمام شد ببینیم ما هستیم و یك قبیله. 
این موضوع بر خلاف توصیه های امام)ره( و رهبری است. همه را باید 
یکسان ببینیم و خالصانه خدمت کنیم و عادلانه به همه نگاه کنیم. 

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی در 
مراسم تجلیل از دستگاهها، وزارتخانه ها و کارمندان نمونه ی کشور ،در 
بیان علت تجلیل از سه وزارت خانه ی امور خارجه ، بهداشت و درمان 
و نفت اظهار کرد: اگر در این جلسه از این سه وزارت خانه تجلیل شد 
به معنای آن نبود که بقیه ی وزارت خانه ها ودستگاهها از تلاش و 
وظیفه ی خود چیزی کم گذاشتند همه دستگاهها تلاش و خدمت 
کردند اما در یك سالی که گذشت ما یك برنامه ی ویژه و خاص را بر 

دوش این وزارت خانه به دلیل شرایط کشورمان گذاشتیم. 
وی افزود: برای ایجاد آرامش در منطقه و برای این که صدای 
این ملت رساتر به گوش جهانیان برسد، همچنین به این دلیل که 
از حقوق مردم در صحنه های بین المللی بهتر دفاع کنیم و جلوی 
ظلم ها و تجاوزها و تعدی هایی که بر این ملت متاسفانه روا شده است 
را بگیریم رسالت و وظیفه ی بس سنگینی را بر دوش سربازان خط 

مقدم دیپلماسی کشور گذاشتیم. 
روحانی با بیان این که این موضوع به دلایل حساسیت شرایط 
ما روابط ما با دنیا، ظلم های ناروایی که بر ما شده بود همچنین 
تحریم های غیر انسانی و غیر قانونی بر ملت ما بوده است، گفت: لازم 
بود در این میدان افسران و سربازان دیپلماسی کشور شب را از روز 

نشناسند و کار بزرگ و سنگینی را بر دوش بگیرند. 
روحانی خطاب به فعالین در این میدان گفت: به آنها خداقوت 
ودست مریزاد می گویم آنها تا امروز کار بزرگی را انجام داده اند و کار 
بزرگتر و بار بزرگتری را پیش رو دارند. همه باید آنها را کمك و تشویق 
کنیم و به مدد آنها برخیزیم و از خدا توفیقشان را بخواهیم و بی تردید 
حمایت مردم و هدایت رهبری بهترین توشه ای است که آنها را به 

نقطه مخصوص راهنمایی می کند. 
رئیس جمهور با تاکید براین که این کار به حول و قوه الهی 
ادامه خواهد یافت،گفت:  ما لحظه ای از فرصت و وقت خودمان را 
در این مسیر تلف نخواهیم کرد و همه توان خود را در این زمینه به 
کار خواهیم گرفت. البته این موضوع به معنای این نیست که ما از 
تحریم ها ترسیده ایم و یا می ترسیم. همچنین به این معنا نیست که 
ما با وجود تحریم ها نمی توانیم زندگی کنیم که در این مدت هم با 
وجود همین تحریم ها دولت کار خود را در پیش گرفته است. تحریم 
و ظلم و تجاوز به حقوق یك ملت است و ما باید در مقابل این تجاوز 
بایستیم و تجاوزگران را سر جای خود بنشانیم و نگذاریم تجاوز نسبت 
به این کشور و ملت ادامه یابد و یا تکرار شود و این از وظایف ماست. 
وی تصریح کرد: جناب آقای دکتر ظریف وزیر امور خارجه همه 
معاونان و همکارانشان که در این راه کار گسترده ای انجام دادند و من 
به خوبی می فهم که کارشان تا چه اندازه سخت است. در این راستا 
هر جا لازم بوده من شخصا مسئولیت کار را بر عهده گرفتم و اگر لازم 
بوده که دراین مسیر کمکی انجام دهم مستقیما این کمك را انجام 
داده ام و این بار نیز در حضور ملت ایران عرض می کنم که رئیس 
جمهور به شخصه بار این مسئولیت را بر دوش گرفته است و تا پایان 

بر دوش خواهد گرفت. 

رییس جمهور در ادامه سخنان خود اظهار کرد: ما به لطف حق 
امیدواریم و می دانیم حمایت مردم همواره ادامه می یابد و می دانیم 
راهبر دلسوز این انقلاب که تا امروز در کنار این حرکت بوده مستمرا 
تا رسیدن به هدف نهایی ان شاءالله در کنار این حرکت خواهند بود و 

از حمایت های ایشان بهره خواهیم برد. 
روحانی در ادامه با مورد توجه قرار دادن انتخاب وزارت بهداشت 
و درمان به عنوان یکی دیگر از وزارت خانه های تجلیل شده در این 
مراسم اظهار کرد: معضل سلامت معضلی بود که ما از روز اول با آن 
مواجه شدیم در این راستا همه ی افراد کم و بیش در طول زندگی 
خود به نوعی با این موضوع در ارتباط بودند. همه سختی هایی که 
بحث بیماری دارد را با پول گزاف و هزینه های گزافی که یك بیماری 
در کنار خود به همراه دارد را ضمیمه کنید. دراین موقع می بینید 
که گاهی یك نفر مجبور می شود همه پس انداز زندگی اش را برای 
بیماری صرف کند. گرچه بار معنوی بیماری را یك پزشك با امید 
دادن ، لبخند ونشاط و روحیه دادن بر زمین می گذارد اما به هر حال 
بار مادی بر دوش دولت بود و دولت این تصمیم را گرفت که در یك 
بخش بار سنگینی را بر دوش بگیرد. اگر چه باید ضمن این موضوع 
متوجه بقیه بخش ها هم باشد که به آنها فشار فوق العاده وارد نشود. 
از سوی دیگر بحث فقط بودجه و پول و هزینه نیست. نحوه ی اداره 
کردن و خرج کردن هم کار بسیار سختی است و وزارت درمان و 
بهداشت و آموزش پزشکی الحق این بار را که بار سنگینی بود بر 

دوش گرفت. 
وی افزود: آقای دکتر هاشمی از جمله وزرایی بودند که از ابتدا با 
اصرار فراوان به دولت آمدند و من 3 مرتبه ایشان را خواستم و در بار 
سوم نکاتی را به ایشان گفتم که راضی شدند که این بار مسئولیت 

را بر دوش بگیرند. 
روحانی با بیان اینکه تحول سلامت کار بسیار بزرگ و سنگینی بود 
گفت: الحمدالله ما امروز بار مادی را کاهش داده ایم و امیدواریم بتوانیم 

این راه را تا پایان ادامه دهیم. تا مردم ما یك مقدار خیالشان راحت تر 
باشد. گرچه امروز می بینیم که وقتی فردی به بیمارستان می رود 
بارش سبك تر شده است. به برخی بیماران موقع تسویه حساب پولی 
هم برگردانده می شودو مردم باورشان نمی شود ومی گوید اینجا ایران 
است. و برخی از شدت خوشحالی اشك می ریزند و همین لبخندیك 

نفر و یك بیمار برای ما بس است. 
رئیس جمهور خاطر نشان کرد: شما نمی دانید خدمت به مردم در 
پیشگاه خداوند چقدر اجر و مقام دارند. بعضی وقتها که آدم از کار زیاد 
و نقدها ی غیر منصفانه و تخریب ها خسته می شود وقتی بر می گردد 
و به خدا می گوید توانستم مشکل یك گروه ، یك نفر و یا یك قشر را 

حل کنم چقدر این موضوع به انسان روحیه می دهد. 
وی افزود: ان شاءالله خداوند همه خادمین را طوری موفق کند که 
پایان کار و روز کاریشان یك خوشحالی معنوی داشته باشند و البته 
خوشحالی معنوی، حقوق و مزایا نیست. این که شما مشکل یك نفر 
را بیش از وظیفه ی اداری تان حل کنید شب موقع خواب واقعا سر 
بر بالین استراحت می گذارید و خدا نکند کارمندی کسی را آزار داده 
باشد یا نعوذبالله از کسی رشوه ای گرفته باشد در این صورت چطور 
می تواند سر بر بالین استراحت بگذارد. چنین شخصی سر بر بالین 
حسرت می گذارد و روز قیامت برای کسانی که از وقت و سمتشان 

درست استفاده نکرده اند روز حسرت است. 
روحانی در ادامه گفت: ما باید به مردم کمك کنیم و در این 
بین لازم است یك چیز باورمان شود. باید باورمان شود که این 
کشور برای ملت ایران است و این پول بیت المال نیز از آن ملت 
ایران است. ما باید باورمان شود که خادم مردمیم و باید خدمت 
کنیم و تا باورمان نشود نمی توانیم به وظیفه ی خود عمل کنیم. 
مهم آن دنیا است که در پیشگاه خداوند و در محضر همه خلایق 

سربلند باشیم. 
وی از وزیر بهداشت، قاضی زاده هاشمی و همه همکاران تشکر 

کرد. رئیس جمهور در ادامه سخنان خود به فعالیت ها و تلاش های 
وزارت نفت اشاره و اظهار کرد: انرژی معضل دیگر ما بود از یك 
طرف دنیا فروش نفت ما را تحریم کرده بود که البته هنوز هم در 
شرایط تحریم هستیم و از طرف دیگر هم ظرفیت های تولید ما 
پایین آمده است. مشکل سوم ما این بود که منابع مشترک ما را 
دیگران بردند و می بردند و ما هم تماشا می کردیم. البته به دلایلی 
چون مشکل مادی، تکنولوژیك و عدم حضور شرکت های خارجی 
این موضوعات وجود داشت که هنوز هم خیلی از این مشکلات سر 
جای خود باقیست. با وجود تمام این ها لازم بود که کارهایی در 
این بخش انجام شود. اول این که ما بتوانیم نفتمان را سالم بفروشیم 
نه این که این نفت را بدهیم به آقایی که آن را بفروشد و پولش را 
بر دارد و ما هم نفهمیم این پول چه شد. 2 میلیارد و 600 میلیون 
دلار پول این مردم هم اکنون کجاست وچه شد. البته قوه قضاییه 
این موضوع را دنبال می کند و این آقا زندان است و ما امیدواریم که 

این پول به بیت المال بارگردد. 
وی افزود: مهم این بود که ما بتوانیم نفت را بیش از آن کسی که 
قدرت های استکباری بر ما تحمیل کرده بودند بفروشیم. مهم این 
بود که سالم و حساب شده بفروشیم که البته در این زمینه قدم های 
خوبی برداشته شده و ان شاء الله برخی از این قدم ها در ماههای آینده 

شکوفا می شود و به ثمر می رسد. 
وی با مورد توجه قرار دادن موضوع ظرفیت در نفت گفت: حتی 
اگر تحریم  هم وجود نداشته باشد ما باید نفت تولید کنیم و آن را 
بفروشیم. ضمن این که در منابع مشترک باید سرمایه گذاری خوبی 
انجام می دادیم. زمستانی که در سال 92 گذشت هر چقدر سرمای 
هوا زیاد می شد چهره ی مهندس زنگنه هم گرفته تر می شد. ایشان 
می ترسیدند گاز خانه های مردم قطع شود. ولی به هر ترتیب ان شاء 
الله امسال و تا اول زمستان روزانه 100 میلیون متر مکعب گاز در 
تولید اضافه می شود. این کار کار بزرگی است و انشاءالله سال بعدی 

هم 100 میلیون دیگر بر این مقدار اضافه خواهد شد. 
امسال و تا اول زمستان روزانه 100 میلیون متر مکعب گاز در 

تولید اضافه می شود
وی در ادامه اظهار کرد: کسانی که مسیرشان به چاههای نفت 
بیفتد می بینند که دکل ها در چاههای نفتی در حال اضافه شدن 
هستند و ضمن این که این نکته را باید مورد توجه قرار داد که هم 
اکنون در موضوع بنزین شاهد هستیم که هوای تهران و شهرهای 
بزرگ نسبت به قبل تغییرکرده من نمی گویم سالم شده؛ کار در 
محیط زیست کار سنگینی است اما با این وجود قدم های بسیار 

بزرگی برداشته شده است. 
روحانی در ادامه سخنان خود با مورد توجه قرار دادن موضوع 
این جشنواره یعنی تجلیل از کارمندان و مسائل مربوط به آنان اظهار 
کرد: این موضوع خیلی مهم است که تعداد خدمتی که به مردم ارائه 
می دهیم با تعداد کارمند ما متناسب باشد. به من گزارشی دادند که 
طی آن اعلام شده خدمتی که امروز در ایران داده می شود با یك 
پنجم این نیرویی که وجود دارد شدنی است و به هر ترتیب آنچه که 
مسلم است این است که در حال حاضر عدد کارمند ما با خدمت ما 
نمی خواند. گرچه بحث سر مقدار کوچك کردن دولت نیست. خدمت 
دولت باید با نیاز جامعه ما متناسب باشد و خدمتی هم که به مردم 
می دهیم عادلانه باشد. این که این موضوع که فردی که پای میز من 
کارمند اداری آمده به کدام جناح تعلق دارد به من کارمند چه ربطی 
دارد. این که فرد مراجعه کننده در انتخابات به کدام کاندیدا رای داده 
و این که او برای کدام قومیت است و مذهب و دینش چیست به 
من کارمند چه ربطی دارد. تمام مردم ایران، شهروندان ایرانی، برای 
خدماتی که دولت باید به آنها عرضه کند هیچ تفاوتی وجود ندارد و 
همه یکسان اند. شیعه و سنی و مسلمان و ارمنی و یهودی و کرد و 
ترک و بلوچ و عرب و ترکمن فرقی ندارند. ایرانی، ایرانیست. وقتی 
می خواهد شناسنامه یا جواز ساختمان بگیرد و یا نقل و انتقال انجام 
دهد و یا شکایتی دارد یا می خواهد در بانك حساب باز کند فرقی 
ندارد. عدالت این است که همه را یکسان و برابر ببینیم و ما خادم 

کل ملت ایران هستیم. 
وی همچنین تاکید کرد:  هر کاری که در این کشور انجام می شود 
نه کار رئیس جمهور، نه کار وزرا و نه کار معاونین است. آن کار و 
خدمت به همه کارکنان دولت تعلق دارند و همه در این راستا دست 
به دست هم می دهند. اگر در کنار دولت قوه مقننه نباشد و قانون 
لازم در اختیار ما قرار نگیرد و برنامه از سوی آنها تصویب نشود و آنها 
بودجه ی سالانه را تصویب نکنند چگونه ما بتوانیم به این مردم بزرگ 

و عزیزمان خدمت کنیم. 
وی افزود: همچنین اگر دستگاه قضایی در کنار دولت نباشد و 
عدالت را مستقر نکند و پناهگاه مظلومین و آنها که تظلمی دارند 
نباشد مگر می تواند خدمتی به این مردم ارائه داد. ضمن این که اگر 
نیروهای مسلح و ایثارگر از مرز و بوم این کشور دفاع نکنند مگر بدون 
امنیت ملی و اجتماعی می توان کاری را در این کشور به سامان رساند 
و ضمن این که نمی توان تلاش همه آنهایی که دراین کشور به نوعی 

مشغول خدمت و تلاش هستند را نادیده گرفت. 

دکترروحانی رییس جمهور: 

نمی توان سیاست یک بام و دو هوا داشت
مسئولیت مذاکرات را شخصا برعهده دارم 

اخبـــار
رییس جمهور در نشست خبری:

می خواهیم آشتی را بیشتر 
و شكاف را کمتر کنیم

ایمان: رییس جمهور گفت: می خواهیم آشتی را بیشتر و شكاف را کمتر کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین روحانی عصر روز گذشته در چهارمین نشست خبری خود با 
اصحاب رسانه ضمن تبریك میلاد حضرت فاطمه معصومه )س( و امام رضا )ع(، همچنین 
گرامیداشت هفته دولت و سالروز شهادت شهیدان رجایی و باهنر و سایر دولتمردان شهید، اظهار 
کرد: دولت در سالی که گذشت در زمینه های مختلف قدم هایی که برداشته در مقاطع گوناگون 
برای مردم تشریح کرده و آنها را توضیح داده است و امروز به مناسبت آخرین روز هفته دولت 
مباحثی را عنوان می کند. وی با مورد توجه قرار دادن موضوعات در زمینه اقتصاد کشور، گفت: 
دولت موفق شده تورم را در طول یك سال گذشته مهار کند و به وعده ای که به مردم داده بوده به 
نوعی پاسخ دهد. قرار بود تا پایان امسال تورم 12 ماهه را به 25 درصد برساند و امروز آخرین آمار 
ما می گوید تورم 2/23 بوده است. ضمن اینکه تا پایان سال تورم کمتر از 20 درصد خواهد بود 
پس بهتر از وعده ای که به مردم داده شده محقق خواهد شد. رییس جمهور با بیان اینکه تصمیم 
دولت بر این است که کاهش تورم در سال های بعد هم ادامه دهد ودر سال های بعد نیز شاهد یك 
رقمی بودن تورم خواهیم بود، گفت: اگر این کار عملیاتی شود برای اولین بار است که بعد از 40 
سال تورم کشور یك رقمی شده است. روحانی در ادامه نشست خبری خود اظهار داشت: تلاش 
بر این بوده در سال 92 از رشد منفی کاسته شود. در سال 91 رشد منفی 7.6 درصد بوده و در 
سال 92 به منفی 1.1 رسیده ما تا حدی رشد منفی را کاهش دادیم. این آمار با آمار مرکز آمار 
تفاوت کوچکی دارد. به طور مثال این ماه رشد از نظر مرکز آمار 22 بوده است که بانك مرکزی 
عقیده دارد 23 است. رییس جمهور در ادامه گفت: در سال جاری یعنی سال 93 تمام تلاش ما 
این است که رشد مثبت داشته باشیم. پیش بینی ها هم بر این مبنا است که از رکود بکاهیم و وارد 
رونق شویم. دولت دراین زمینه برنامه ریزی هایی داشته است. بسته خروج از رکود 177 بند دارد 
که 30 بند آن نیازمند قانون بوده که به مجلس تقدیم شده بقیه آن نیز در خود دولت تصویب 
خواهد شد. رئیس جمهور با بیان اینکه برطرف کردن بیکاری و ایجاد اشتغال زایی از دغدغه های 
دولت است، تصریح کرد: با برنامه هایی که داریم امیدواریم بتوانیم از رکود عبور کنیم تا کشور شاهد 
رشد اقتصادی باشد. با رشد اقتصادی معضل اشتغال هم حل می شود. معضل اشتغال جدی است 
و بیکاری زیاد است. امیدواریم با بسته که پیش بینی کرده ایم بتوانیم برای اشتغال کاری کنیم. 
البته برخی از کارهای ما برای برطرف کردن معضل اشتغال به مجلس و مصوباتش مربوط می شود 
برخی دیگر نیز به روابط با کشورهای دیگر وابسته است. خبرنگار کیودو نیوز از رییس جمهور در 
خصوص اقدام آمریکا در اعمال تحریم های جدید پرسید که رییس جمهور با بیان اینکه من قبلا 
به این سوال پاسخ داد ه ام، گفت: آنها همیشه مدعی هستند که تحریم جدید نکردیم و همان طور 
که من گفتم بر فرض که حرف آنها درست باشد این موضوع با روح توافق ژنو منافات دارد و اصل 
آن تحریم غلط بوده و شکل جدیدش نیز غلط، غیرقانونی و غیرسازنده است. رییس جمهور با بیان 
اینکه تلاش مان این است تا شکاف ها را از میان برداریم، گفت: در زمینه سیاست داخلی تلاش 
ما این است که به آنهایی که زیست شان در شکاف است بفهمانیم در شکاف هستند. می خواهیم 
آشتی را بیشتر و شکاف را کمتر کنیم که امت و ملت واحدی باشیم و دست در دست هم دهیم. 
بدون وحدت عبور از این پیچ تاریخی که مقام معظم رهبری به آن اشاره کردند ممکن نیست. 
حسن روحانی در ادامه نشست خبری خود افزود: البته جناح ها و احزاب باید فعالیت خود را 
انجام دهند. همان طور که رهبر معظم انقلاب گفتند همه احزاب باید در چارچوب قانون اساسی 
فعال باشند تا هم نشاط به وجود بیاید و هم جامعه در انسجام باشد. دولت مصم است شکاف 
بین ادیان و مذاهب را نیز از میان بردارد. ممکن است برخی خوشحال نباشند اما ما این کار را 
ضروری می دانیم. وی در ادامه گفت: همه ما زیر یك پرچم، پرچم جمهوری اسلامی ایران و زیر 
یك چتر که قانون اساسی و هدایت مقام معظم رهبری است، هستیم، کشور ما جز این راهی 
ندارد. در مسائل اجرایی هم تصمیم گیری با دولت است و به آن عمل می کند. این عمل کردن در 
چارچوب وعده های انتخاباتی و همچنین چارچوب قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران است. 
رییس جمهور گفت: ما هیچ یك از وعده هایی که به مردم داده ایم یادمان نرفته و حتما به آن عمل 
می کنیم. برای هر کاری که بخواهیم انجام دهیم حتی گردش به چپ و راست هم مردم را باخبر 
می کنیم و اگر آن را قبول کردند انجام می دهیم. ما اعتدال را در پیش گرفته ایم و به یمین و شمال 
نمی رویم. اکثریت جامعه ما خواهان اعتدال هستند نه اینکه چون دولت ما دولت اعتدال است 
این حرف را بزند در واقعیت جامعه ما اعتدال خواه است و از افراط گریزان است. روحانی همچنین 
خطاب به افراطیون، گفت: آن گروه کوچکی که می خواهد افراطی باشد بداند که ما آنها را به 

اعتدال دعوت می کنیم، این را خیر دنیا و آخرت را دارد. 
برنامه ای برای ملاقات با اوباما ندارم

وی همچنین در پاسخ به سوال دیگر این خبرنگار مبنی بر اینکه روحانی قصد سفر به 
نیویورک و ملاقات با اوباما را دارد یا خیر ؟  گفت: هنوز تصمیم نهایی برای این سفر نگرفته ام. 
هر وقت تصمیم گرفته شد اعلام می کنم و برنامه ای برای ملاقات با اوباما هم ندارم. رییس 
جمهور کشورمان در پاسخ به سوال خبرنگار شبکه خبر مبنی بر قرارگرفتن افراد، نفت کش ها 
و شرکت ها در لیست تحریم ها و پاسخ احتمالی رییس جمهور به این عملکرد گفت: آنچه 
من گفتم تحریم غیرقانونی و تجاوز به حقوق ملت ایران است و ما با همه وجود در مقابل 
این تحریم ها ایستادگی می کنیم. روحانی در ادامه نشست خبری خود با خبرنگاران ادامه داد: 
البته که ما تحریم را دور می زنیم و حتی برخی از این تحریم ها را که در حوزه دارویی و غذایی 
است غیربشری می دانیم و در برابر هرگونه تحریمی ایستادگی می کنیم و برای آن ها راه حل 
پیدا خواهیم کرد. روحانی خاطرنشان کرد: کاری که آمریکایی  ها انجام می دهند به بهانه دور 
زدن تحریم ها توسط ایران کار زشتی بوده و با روح مذاکرات همراه نیست در حالی که ما در 
حال مذاکره برای توافق نهایی هستیم بنابراین این گونه اعمال با سیاست حل معضلات جهانی 
سازگار نیست و همچنین موجب بی اعتمادی های بیشتر توسط مردم کشورمان می شود. 
بنابراین خوب بود آمریکایی ها با اعمال و رفتارشان تاحدی زمینه اعتماد را فراهم می کردند 
تا این اعتماد در آینده شکل بگیرد اما اعمال و رفتار آن ها بی اعتمادی ها را عمیق تر می کند.
رییس جمهور کشورمان همچنین این کار آمریکا را بر خلاف تفاهمات و روح توافق ژنو دانست.

مذاکرات هسته ای به سطح سران تغییر نمی کند
رییس جمهور کشورمان گفت که مذاکرات هسته ای به سطح سران تغییر نمی کند و رییس 
جمهور تنها مسئولیت همه مذاکرات را برعهده دارد. در ادامه نشست خبری رییس جمهور با 
خبرنگاران خبرنگار روزنامه خراسان سوالی مبنی بر اینکه از گذشته یکی از عنوان هایی که به 
شما می دادند شیخ دیپلمات بوده و این در سوابق شما نیز مشخص است، اخیرا فرمودید که 
اگر لازم باشد شخصا مذاکرات هسته ای را هدایت می کنم که این باعث شده برخی فکر کنند 
که قرار است مذاکرات هسته ای در سطح بالاتری از وزارت خارجه انجام شود که در خصوص 
این احتمال توضیح دهید و اینکه برخی تحلیل کرده اند که شاید این صحبت انتقادی ریز از تیم 
مذاکره کننده است، که رییس جمهور در پاسخ گفت: جواب هر دو منفی است. وی ادامه داد: 
تیم مذاکره کننده ما تیم بسیار قوی و خوبی است که افراد حاضر در این تیم کاملا به موضوعات 
مسلط هستند و با طرف خارجی خوب مذاکره می کنند که 1+5 و خارجی ها می بینند که تیم 
ایران در مذاکرات بسیار قوی است و ما از تیم مذاکره کننده و شخص وزیر خارجه متشکر هستیم 
که امروز نیز از وزارت خارجه نیز تقدیر شد. روحانی درخصوص اینکه آیا مذاکرات از سطح وزرا به 
سطح سران تغییر می کند، اظهار کرد: این موضوع نیز جزو برنامه ما نیست و ما چنین برنامه ای را 
دنبال نمی کنیم و فکر هم نمی کنم چنین نیازی وجود داشته باشد. اگر تعبیر من چنین ایهامی 
داشته باید بگویم منظور این بود که دولت و رییس جمهور مسئول مذاکرات است و امروز هم 
من گفتم همه مسئولیت مذاکرات را برعهده می گیرم. رییس جمهور کشورمان خاطرنشان کرد: 
این مسئول پذیری یك قوت قلبی برای تیم مذاکره کننده است که احساس می کنند من رییس 
جمهوری نیستم که فردا روزی بگویم تیم مذاکره کننده خراب کرده است. روحانی یادآور شد: تیم 
مذاکره  کننده کاملا هماهنگ است و قبل از هر سفری تمام موارد را با یکدیگر در میان می گذاریم 
و تیم مذاکره کننده در چارچوب تصمیمات نظام و تصمیمات رییس جمهور حرکت می کند و 
مقصود من از چنین صحبت هایی حمایت بیشتر از تیم مذاکره کننده بود.  تیم مذاکره کننده هم 

حمایت رهبری و هم حمایت مردم را دارد.
اقلیت حق تخریب ندارد

رییس دولت تدبیر و امید در پاسخ به سوالی در زمینه استیضاح رضا فرجی دانا وزیر پیشین 
علوم، تحقیقات و فناوری نیز گفت: من احساس نکردم که استیضاح برای مقابله با دولت باشد، 
این دولت راهی را ادامه می دهد، درصدی موافق هستند و افرادی نظرات دیگری دارند.روحانی 
افزود: آنچه مورد قبول نیست تخریب دولت و سنگ پیش پای مجریان گذاشتن است، عمل 
تخریب در لباس نقد قابل قبول نیست.وی با تاکید بر این که نسبت به تخریب قاطع خواهیم 
بود، تصریح کرد: تخریب یعنی علیه ملت گام برداشتن. اقلیت حق تخریب ندارد ، در برابر آن 
هم اکثریت و هم دولت می ایستد.در ادامه خبرنگار خبرگزاری فرانسه پرسید: هر زمان که 
شما یك گام به جلو برای تغییر فضای ایران در دنیا بر می دارید، برخی می خواهند شما را به 
عقب برانند ،یکی از وزیران شما را استیضاح می کنند یا خبرنگاران خارجی مثل یگانه صالحی 
را دستگیر می کنند یا موضوع ماهواره را مطرح می کنند، چرا برخی از این افراد به صورت 
آشکارا علیه ریاست جمهوری شما ایستاده اند؟ رییس جمهوری تصریح کرد: در کشور نظرات 
واحد نیست، نظرات مختلفی وجود دارد، ضمن این که نهادها و ارگان ها یکسری وظایف و 
مسوولیت ها دارند، در چارچوب اختیاراتی که دارند اقداماتی می توانند انجام دهند. وی اظهار 
داشت: در کشور ما مجلس شورای اسلامی این حق را دارد که اگر احساس کند وظیفه ای از 
یك وزیری به درستی انجام نگرفته از وزیر سوال کند یا او را به مجلس فراخواند و در نهایت 
رای دهد ما از استیضاح وزیر نگرانی نداشته و نداریم به دلیل این که استیضاح راه دولت را تغییر 
نخواهد داد. وی همچنین گفت: مسیری که دولت انتخاب کرده یعنی همان سفارشاتی که به 
فرجی دانا در آغاز کردم و به او گفتم دانشگاه باید آرام باشد از کمیت باید به سمت کیفت در 
دانشگاه حرکت کنیم، معیار عزل و نصب ها مسایل جناحی نباشد و شایسته سالاری باشد. 

همین ها را به وزیر بعدی خواهم گفت و آن را دنبال می کنم.

با حضور اعضای مجمع عاشقان حضرت محسن )ع(:

مراسم خطبه خوانی حرم مطهر برگزار شد

آگهی نوبت اول
کارفرمای محترم: گرانول صدف قم

نظر به اینکه درخواست بررسی مشاغل سخت و زیان آور آقای رستمعلی محمدی 
کارگر سابق شما در کمیته تشخیص و تطبیق مشاغل سخت و زیان آور منتج به اتخاذ 
تصمیم گردیده، بدلیل مجهول بودن نشانی شما مراتب به موجب این آگهی اعلام و ابلاغ 
می گردد بدیهی است درج این آگهی به منزله ابلاغ قانونی تلقی می گردد. در صورتی که 
به رای صادره اعتراض دارید حداکثر 15 روز پس از تاریخ درج آگهی به اداره تعاون، کار 

و رفاه اجتماعی استان قم مراجعه و نسبت به تکمیل فرم شماره 4 اقدام کنید. 
دبیرخانه تشخیص و تطبیق مشاغل سخت و زیان آور استان قم
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بهترينِ امّت من كسی است كه جوانی اش را 
در فرمانبرى از خداوند، سپرى كند و خود را از خوشی هاى 
دنيا وا گيرد و شيفته آخرت باشد. به راستی كه پاداش او نزد 

خداوند، برترين جايگاه بهشت است.
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نامحرمانه نخستین روزنامه استان قم

صبا صفر – پرسپولیس دو؛ 

طلسم شکنی پرسپولیس در قم

داعش برای ما عددی نیست 
گفته می شود: جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش امیر سرتیپ کیومرث حیدری در جمع خبرنگاران 
در پاسخ به سوالی درخصوص آماده باش نیروی زمینی ارتش برای مقابله با داعش، اظهار کرده است: ما داعش 
را عددی حساب نمی کنیم که به خاطرش به نیروهایمان آماده باش بدهیم. نیروی زمینی ارتش جمهوری 
اسلامی در همه مرزها حضور دارد و حضورش به خاطر تهدید خاصی نیست بلکه یك وظیفه به حساب 
می آید.وی افزوده است: نیروی زمینی ولایی همواره پا در رکاب و در عالی ترین سطح ممکن آمادگی است. از 

مقام معظم رهبری یك فرمان و از ما به سر دویدن است تا طومار هر فتنه ای را در هم بپیچیم.

قوانین را جای برخورد سلیقه ای  می نشانیم
گفته می شود: اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری گفته است: شبکه های ارتباطی و 
اجتماعی تا آنجا که موجب زیان اخلاقی و فرهنگ جامعه نشود نباید به محدودیت آنها دست زد، گفت: این 
رویکرد در ادامه کار دولت یازدهم پیگیری می شود. وی افزوده است : تلاش می کنیم قوانین و مقررات را به 
جای سلیقه ها بنشانیم. وی اظهار کرده است: من متأسفم که باید بیشترین و بهترین بهره ها را از این فناوری 
برای تحول در اقتصاد، کارآفرینی، سالم سازی جریان آزاد اطلاعات و تقویت شبکه های اجتماعی ببریم عده ای 
دامنه آن را محدود می بینند و گمان می کنند که می توانند با بستن و تنگ کردن فضای دسترسی شهروندان 
درب را به روی دنیای جدید ببندند. وی با بیان این  که در دولت یازدهم موضوع فیلترینگ ضابطه مند شده 
است تصریح کره است: خوشخبتانه در دولت یازدهم از مسدود کردن بی دلیل سایت ها جلوگیری شده است 
البته هنوز ما از اقدامات انجام شده راضی نیستیم و همان طور که رئیس جمهور نیز اشاره کرده اند سرعت 

اینترنت، پهنای باند و ضوابط موجود را عقب تر از نیازهای جامعه می دانیم.

دوشنبه، دادگاه مهدی هاشمی
گفته می شود: هفتمین جلسه رسیدگی به پرونده مهدی هاشمی دوشنبه در دادگاه انقلاب برگزار 
می شود.تا کنون 6 جلسه رسیدگی به پرونده مهدی هاشمی در دادگاه انقلاب برگزار شده است که در 
این جلسات نماینده دادستان به تشریح کیفرخواست پرداخت و متهم و دو وکیلش به دفاع در برابر اتهامات 
پرداختند.با توجه به غیرعلنی بودن دادگاه، جزئیاتی از آن منتشر نشده ولی سخنگوی قوه قضائیه اتهامات 
مهدی هاشمی را امنیتی - اقتصادی اعلام کرده است.از سوی دیگر علیزاده طباطبایی وکیل مهدی هاشمی 

اتهامات موکلش را سیاسی اعلام کرد.

منزل رویانیان مصادره شد 
گفته می شود: منزل محمد رویانیان روز جمعه طی صورت جلسه ای به بانکی که وی به آن بدهکار بود، 
تحویل داده شده است. پیشکسوتان پرسپولیس که برای جلوگیری از این اقدام در منزل رویانیان حضور پیدا 
کرده بودند، نتوانستند مانع تخلیه منزل مدیرعامل سابق پرسپولیس شوند و نماینده بانك ضمن عذرخواهی 
از آنان عنوان کرد که نمی تواند فرجه دیگری به سردار رویانیان بدهدچرا که بانك  تاکنون برای وصول طلبش 
صبر زیادی کرده است. محمد رویانیان  در این خصوص ، گفته است: من خانه ام را از دست دادم اما باید 
بگویم که بازیکنان هیچ گناه و تقصیری ندارند و من به خاطر پرداخت مطالبات مالی آنها که بر عهده باشگاه 
بود این کار را انجام دادم. مدیرعامل سابق باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه بهتر است بگویم این خانه را چگونه 
خریده ام،اظهار داشه است: سال ها قبل از اینکه به پرسپولیس بیایم من در این منزل مستقر بودم و پول خرید 
آن و نحوه تهیه آن هم کاملا شفاف و مشخص است. پول تهیه این خانه را از فروش خانه قدیمی ام، وامی که 
از نیروی انتظامی گرفتم و کمك برادرم و پول طلاهای همسرم به دست آوردم و زمانی این خانه را خریدم که 

آنجا ملك ارزان بود اما الان قیمت ها 3-2 برابر شده است.

دولت چند میلیون حقوق بگیر دارد 
گفته می شود: محمود عسگری آزاد جانشین معاونت توسعه مدیریت و سرمایه انسانی با اشاره به برخی 
آمار در دستگاههای اجرایی گفته است: در حوزه منابع انسانی 2 هزار و 365 دستگاه، 149 واحد عملیاتی، 97 
هزار واحد سازمانی و 442 مدیر واحد اداری مسئولیت واحدهای سازمانی را برعهده دارند.وی  افزوده است: 3 
میلیون و 985 حقوق بگیر و 4 میلیون و 490 بازنشسته تامین اجتماعی از دولت حقوق می گیرند.عسگری 
آزاد  ادامه داده است: نسبت بودجه جاری کشور به بودجه عمومی 80 درصد و بودجه کل کشور به تولید 
ناخالص 92 درصد است که این گستردگی دولت را نشان می دهد.عسگری آزاد خاطرنشان کرده است : در 
حوزه بازنشستگی به دلیل بر هم خوردن تعادل مالی بنگاهها، 25 هزار میلیارد تومان معادل 14 درصد بودجه 

کل کشور به عنوان کمك زیان از سوی دولت به صندوق های بازنشستگی پرداخت شد.

تسویه بدهی بابک زنجانی دروغ است
گفته می شود: بیژن زنگنه وزیر نفت با دروغ خواندن ادعای ایرانی مقیم خارج از کشور مبنی بر تسویه 
بدهی بابك زنجانی، گفته است: مذاکرات گازی با عمان به پایان رسیده و روزانه 20 میلیون مترمکعب گاز به 
این کشور صادر خواهیم کرد. زنگنه درباره ادعای یك ایرانی خارج نشین درباره پرداخت و تضمین بدهی های 
بابك زنجانی، اظهار کرده است :ادعای یك خارجی برای تسویه بدهی بابك زنجانی دروغ و این حرفی است 

که وی و همراهانش مطرح می کنند. 

استیضاح جنتی در مجلس مطرح نیست
گفته می شود: حسین نوش آبادی معاون پارلمانی وزیر ارشاد با بیان اینکه منویات و راهبردهای فرهنگی 
مقام معظم رهبری سرلوحه کار وزارت ارشاد است، گفته است: هیچ بحثی درباره استیضاح آقای جنتی در 

مجلس توسط هیچ گروه سیاسی مطرح نیست.

وام بدون ضمانت بانک سرمایه به بابک زنجانی 
گفته می شود: ارسلان فتحی پوررئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با اشاره به تصویب 
طرح تحقیق و تفحص از بانك سرمایه به دلیل تخلفات گسترده گفته است: بانك سرمایه تسهیلات بدون 

ضمانت به افراد مسئله داری مانند بابك زنجانی داده است و از آن ها هیچ ضمانتی دریافت نکرده است.

در نظر دارد یک باب ساختمان را جهت مشارکت 
در ساخت به سازنده ذیصلاح واگذار نماید.

اطلاعات،  اخذ  جهت  می توانند  متقاضیان 
و  مربوطه  فرم های  دریافت  و  از محل  بازدید 
اسناد، حداکثر تا پایان  وقت اداری روز دوشنبه 

93/6/12 به آدرس های ذیل مراجعه نمایند:
1 - تهران، بلوار آفریقا، چهارراه جهان کودک، 
خیابان پدیدار، پلاک 58 - 88887596 - 021
2 - قم، بلوار جمهوری اسلامی، نبش کوچه 4، 

عمارت گل نرگس - 32922746 - 025
تحویل اسناد به صورت آنلاین با ارسال پیامک 

به شماره 09123721364 

)سهامی خاص(

اخذ  یا  تمدید  و  ساخت  هزینه های  کلیه 
پروانه و تهیه نقشه و نظارت و محاسبات و 
نظام مهندسی و پایانكار و کلیه انشعابات 
و ... بر عهده پیشنهاد دهنده خواهد بود و 
پیشنهادات بر اساس درصد مشارکت بوده و 
سهم طرفین در شرایط برابر ارزیابی می شود.

شرکت عمران و 
ساختمان تراز پی ریز

شرکت عمران و ساختمان تراز پی ریز

مزایده مشارکت در ساخت )شماره 4 - 93( - نوبت  دوم

ف
آدرسردی

1

قم، خیابان 
19 دی، بعد 
از میدان، 

جنب مسجد 
فاطمیه، 
پلاک 801

کاربری اداری 
مسكونی 

کلنگی، دارای 
پروانه ساختمانی 

)باطل شده(، 
شامل 380 متر 

اداری و 380 متر 
مسكونی و 8 
واحد پارکینگ

فروش 
قطعی یا 

مشارکت در 
ساخت

زمینه پیشنهادتوضیحات

اخبـــار
همزمان با دهه کرامت

جشنواره بانوان شهر کریمه 
در قم برگزار می شود

ورزشی شهرداری  و  فرهنگی  مدیرعامل سازمان   : ایمان   
در  این شهر  در  کریمه  بانوان شهر  برگزاری جشنواره  از  قم 

دهه کرامت خبر داد.
ابوالفضل وفایی گفت: پس از برگزاری جلسات متعدد در خصوص 
هماهنگی  و  کریمه  شهر  بانوان  جشنواره  برگزاری  نحوه  و  محتوا 
فاطمه  حضرت  میلاد  با  همزمان  جشنواره  این  ذیربط،  نهادهای  با 
شده  آغار  نرگس  بوستان  در  ولادت  بزرگ  جشن  با  معصومه)س( 

است.
فرهنگی،  ویژه  برنامه های  این جشنواره شامل  اینکه  بیان  با  وی 
هنری و ورزشی با محوریت بانوان برگزار خواهد بود، افزود: در بخش 
فرهنگی 2 نمایشگاه بزرگ فرهنگی در بوستان های نرگس و بنیادی 

برگزار خواهد شد.
کرد:  بیان  قم  شهرداری  ورزشی  و  فرهنگی  سازمان  عامل  مدیر 
ناحیه  مشارکت  با  خاموش  هجوم  نمایشگاه  بنیادی  بوستان  در 
مقاومت امام رضا)ع( و با موضوعات عفاف و حجاب، مهارت ها زندگی، 
بنیان  بر  ماهواره  آسیب های  بر  محوریت  با  اجتماعی  آسیب های 
با  آشنایی  افزایش جمعیت،  لزوم  تغذیه،  مقاومتی،  اقتصاد  خانواده، 

سیره شهدا و موضوعات دیگر برگزار خواهد شد.
وی گفت: همچنین در بوستان نرگس نمایشگاه بزرگ فرهنگی، 
تغذیه  آفرین،  کار  بانوان  بخش های  در  کریمه  شهر  بانوان  آموزشی 
و  اجتماعی  آسیب های  با  آشنایی  گروهی،  و  فردی  مشاوره  سالم، 
پذیرای  روز   10 مدت  به  شهریورماه   6 از  کودکان  ویژه  بخش 

علاقمندان خواهد بود.
داد:  ادامه  قم  شهرداری  ورزشی  و  فرهنگی  سازمان  عامل  مدیر 
همچنین با همکاری کانون فرهنگی مساجد مسابقه بزرگ کتابخانه 
با موضوع سیره و زندگینامه کریمه اهل بیت در 150 کانون فرهنگی 

مساجد سطح شهر وی برگزار خواهد شد.
وفایی ادامه داد: در بخش ورزشی جشنواره نیز برنامه های متنوع 
و مناسبی طرح ریزی شده که از  امروز آغاز می شود که ازجمله این 
برنامه ها می توان به جشنواره پرواز بادبادک ها، و مسابقات بازی های 

بومی و محلی اشاره کرد.
ورزشکار  بانوان  بزرگ  گردهمایی  همچنین  کرد:  بیان  وی 
صبحگاهی نیز امروز در بوستان نرگس برگزار خواهد شد.مدیر عامل 
برگزاری  طول  در  گفت:  قم  شهرداری  ورزشی  و  فرهنگی  سازمان 
جشنواره، بانوان در رشته های دو و میدانی، شنا، اسکیت، سه گانه و 
تیر و کمان با هم به رقابت می پردازند و در پایان به برگزیدگان جوایز 

نفیسی اهداء خواهد شد.

مسئول دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم:

4 مهر، آزمون سراسری حفظ و مفاهیم 
قرآن کریم در قم برگزار می شود

و  فرهنگ  کل  اداره  عترت  و  قرآن  دفتر  مسئول  ایمان: 
مفاهیم  و  حفظ  آزمون  برگزاری  از  قم  استان  اسلامی  ارشاد 
قرآن کریم در چهارم مهرماه در این استان همزمان با سراسر 

کشور خبر داد.
حجت الاسلام علی اکبر شفیعی در گفت و گویی یکی از مهم ترین 
برنامه های دفتر قرآن و عترت اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم را 
برگزاری آزمون تخصصی سراسری حفظ و مفاهیم قرآن عنوان کرد 
و اظهار داشت: این آزمون، چهارم مهرماه سال جاری در دبیرستان 

امام صادق)ع( برگزار می شود.
وی با اشاره به آمار داوطلبان شرکت در آزمون  قرآن وعترت 
نفر   1210 تعداد  نام  ثبت  زمان  یافتن  پایان  با  گفت:  قم،  استان 
جهت شرکت در آزمون حفظ و ترجمه و مفاهیم قرآن کریم ثبت 

نام کردند.
حجت الاسلام شفیعی ادامه داد: ثبت نام کنندگان باید حداکثر تا 
تاریخ 12 شهریورماه جهت تایید و ممهور کردن کارت ورود به جلسه 
آزمون به آدرس خیابان شهیدان فاطمی )دورشهر( نبش کوچه 18 

پلاک 5 موسسه قرآن وعترت کربلایی کاظم مراجعه کنند.
اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  عترت  و  قرآن  دفتر  مسئول 
استان قم یادآور شد: 15 عنوان آموزشی در این آزمون قرارداده شده 
است که از آن جمله می توان به حفظ جزء سی جزء، یك جزء، سه 

جز، پنج، 10، 15، 20 و 30 جزء، اشاره کرد.
حجت الاسلام شفیعی در پایان اضافه کرد: در استان قم نیز مثل 
انتخاب  طرح  مجری  به عنوان  مؤسسه  یك  باید  دیگر  استان های 
برگزار کند  را  آزمون  این  بتواند  اداره کل  این  نظارت  با  می شد که 
بر  را  مسئولیت  این  کاظم،  کربلایی  مؤسسه  ارتباط  همین  در  که 

عهده گرفت.

ایمان: دیدار تیم های صبای قم و پرسپولیس تهران از 
چارچوب هفته ششم مسابقات لیگ برتر فوتبال کشور 
با پیروزی تیم میهمان پایان یافت و تیم پرسپولیس برای 

اولین بار در قم موفق به شكست صبا شد. 
در پایان این دیدار که از ساعت 19 روز شنبه در ورزشگاه 
یادگار امام راحل قم آغاز شده بود، تیم پرسپولیس تهران 
با نتیجه دو برصفر بر صبای قم غلبه کرد. در پایان نیمه 
اول این دیدار تیم پرسپولیس با نتیجه یك بر صفر از صبا 

پیشی گرفت.
تیم پرسپولیس در این بازی بسیار زود به گل دست یافت 
و در دقیقه ششم توانست دروازه صبا را باز کند، حرکت رو به 
جلوی مهدی طارمی با پاس عمقی این بازیکن به امید عالیشاه 
همراه شد و این بازیکن از داخل محوطه با یك شوت حساب 

شده به سقف دروازه صبای قم ، دروازه این تیم را گشود.
پس از این گل، بازی پایاپایی را شاهد بودیم و دراواخر نیمه 
دوم تلاش صبا برای گلزنی بیشتر شد اما این تیم به گل دست 

نیافت.
تیم صبای قم از ابتدای نیمه دوم آهنگ هجومی گرفت 
تا گل خورده را جبران کند و پرسپولیس نیز اقدام به دفاع 

منطقی می کرد.
در دقیقه 53 احمد حسن زاده پس از اشتباه مدافعان تیم 
پرسپولیس در دفع توپ ، پشت محوطه جریمه صاحب موقعیت 
شوت زنی شد که ضربه سنگین او توسط سوشا مکانی دروازه 

بان پرسپولیس دفع شد.
در حالی که صبای قم بیشترین کنترل را بر جریان بازی 
داشت، در دقیقه 59 شوت محکم از پشت محوطه جریمه 

مهدی طارمی تبدیل به گل دوم پرسپولیس شد.
پس از این گل ،عطش بازیکنان پرسپولیس برای گلزنی 
کمتر شد و صبا نیز نتوانست در خلق موقعیت های گلزنی 

موفق باشد.
از این دیدار نزدیك به 11 هزار نفر تماشاگر دیدن کردند 
را طرفداران  هواداران  به 70 درصد  نزدیك  بین  این  در  که 
پرسپولیس و مابقی را تماشاگران منتسب به صبای قم تشکیل 

می دادند.
این مسابقه به قضاوت البرز حاجی پور با کمك های حمید 
غمزه و مهدی عالیقدر برگزار شد و در آن آمبونو آشیلی از 
صبای قم به همراه امید عالیشاه ، مهدی طارمی و محمد نوری 
از پرسپولیس تهران کارت زرد گرفتند. جلال مرادی به عنوان 
نماینده فدراسیون و مسعود مرادی به عنوان ناظر داوری در این 

دیدار حضور یافته بودند. 
صبای قم هفته آینده در تهران میهمان تیم راه آهن خواهد 
بود و تیم پرسپولیس تهران نیز در خانه با تراکتورسازی تبریز 

بازی خواهد کرد.
حاشیه دیدار صبا - پرسپولیس

دروازه بان تیم فوتبال صبا پس از دریافت گل دوم این تیم، 
توپ را با عصبانیت به صورت یکی از توپ جمع کن های حاضر 

در ورزشگاه کوبید .
هواداران پرسپولیس در دیدار مقابل صبا ایمون زائد را مورد 

تشویق خود قرار دادند.
نیمکت نشینان پرسپولیس با دستور دایی پس از پایان نیمه 
اول به گرم کردن مشغول شدند، البته برخی از آنها بیشتر به 

عکس یادگاری با مسئولان حاضر در ورزشگاه مشغول بودند.
دچار  سینه  قفسه  ناحیه  از  اول  نیمه  در  عالیشاه  امید 
نیمه دوم  نبود و در  این موضوع شدید  مصدومیت شد که 

توانست بدون درد کار خود را دنبال کند.
هواداران پرسپولیس در جریان نیمه دوم با یکدیگر درگیر 

شده بودند که علت این موضوع مشخص نبود.
علی دایی در بین دو نیمه با برخی از توپ  جمع کن های 

حاضر در ورزشگاه عکس یادگاری گرفت.
پرسپولیسی ها در نیمه دوم زودتر از بازیکنان صبا وارد میدان 

شدند.
یکی از جانبازان حاضر در ورزشگاه پرچم فلسطین را با خود 

همراه داشت.
مهرداد طهماسبی دروازه بان تیم فوتبال صبا پس از دریافت 
گل دوم این تیم به حالت عصبانیت توپ را شوت کرد که این 

توپ به صورت یکی از توپ جمع کن ها برخورد کرد.
زمانی که مهرداد کفشگری روی زمین افتاده بود، بازیکنان 
پرسپولیس معتقد بودند صبایی ها باید توپ را بیرون بزنند که 

آنها این کار را نکردند.
به درخواست بازیکنان پرسپولیس و موافقت علی دایی لباس 
رضا نوروزی مهاجم مصدوم این تیم روی نیمکت سرخ پوشان 

قرار داده شد.
تماشاگران روبه روی جایگاه که هواداران صبا بودند در جریان 
بازی امیر قلعه نویی را مورد تشویق قرار دادند، حالا اینکه این 
تماشاگران هواداران استقلال بودند که به دنبال کری خوانی 
با پرسپولیسی ها بودند یا علیه صمد مرفاوی شعار می دادند، 

مشخص نیست . 
محمد نوری و محسن بیات در جریان بازی با یکدیگر درگیر 
شدند و زمانی که توپ در بین آنها نبود ضرباتی را به سمت هم 

با پا می زدند که این صحنه از چشم داور به دور ماند.
هواداران دو تیم از دقیقه 75 به بعد ورزشگاه را ترک کردند.

پشت نیمکت صبا تبلیغات وجود داشت اما پشت نیمکت 
پرسپولیس تبلیغاتی نصب نشده بود.

بنری در ورزشگاه نصب شده بود که روی آن نوشته بود 

"ماهواره گنداب فساد" است.
اعتراض  مرادی  جلال  به  بازی  پایان  از  پس  دایی  علی 

شدیدی کرد.
محسن بیات قصد درگیری با رضا حقیقی داشت که صمد 

مرفاوی این اجازه را به او نداد و البته داور هم وارد ماجرا شد.
ورزشگاه  ماموران  توسط  پرسپولیس  هواداران  از  یکی 

بازداشت شد.
پیام صادقیان بازیکن محروم سرخپوشان جلوی نیمکت 
پرسپولیس ایستاده بود و هر بازیکنی که رد می شد را در آغوش 

می گرفت.
علی دایی سرمربی پرسپولیس پس از پایان بازی عکاسان و 
خبرنگاران حاضر را به صرف شام در هتل مستقر سرخپوشان 

در قم دعوت کرد.
دایی: هواداران باید صبر و تحمل خود را بیشتر کنند 
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تهران پس از پایان دیدار 
در جمع خبرنگاران گفت: تیم ما تلفیقی از بازیکنان جوان و 
با تجربه است و آهسته آهسته این تیم شکل بهتری را خواهد 

گرفت و هواداران باید صبر و تحمل خود را بیشتر کنند. 
علی دایی بیان داشت: امروز درخط دفاعی جز یك اشتباه 
خوب کار کردیم و با شروع نیمه دوم تیم صبا بر روی تیم ما 

فشار آورد اما ما نیز فرصت گلزنی داشتیم.
وی ابراز داشت: در دقایق آخر بازی می توانستیم نتیجه را 
سه بر صفر کنیم اما صبا در نیمه دوم هدفمند کار کرد و خط 

هافبك این تیم خوب به هم پاس دادند.
وی گفت: نیلسون کوریا در چهار بازی دروازه بان ما بود اما 
امروز از سوشا مکانی استفاده کردیم و دو تن از بهترین دروازه 

بانان لیگ را داریم.
سرمربی پرسپولیس تهران اظهار داشت: سیستم چرخشی 
در استفاده از دروازه بان های خود نداریم و هر بازیکنی که در 

تمرینات بهتر کار کند می تواند به صورت ثابت در میدان باشد.
وی افزود: کل مجموعه پرسپولیس پیش از دیدار امروز به 
خاطر نتایجی که گرفته بودیم تحت فشار بودند و زمانی که 
انتظارات مردم برآورده نمی شود همه می توانند انتقاد یا حمله 

کنند.
وی بیان داشت: کاش کسانی که پرسپولیس را دوست دارند 
به ما کمك کنند نه این که با اعتراض کردن و کوبیدن تیم مانند 

یك بچه پنج ساله کار نمایند.
دایی اظهار داشت: احتیاج به کمك پیشکسوتان داریم و 
از ایده های جدید استقبال می کنیم و این در حالی است که 
بازیکنان خوبی داریم و با آن ها می توانیم لیگ را با نتیجه خوبی 

به پایان برسانیم.
وی گفت: همیشه شفاف کار کرده ایم و در زندگی خود 
سالم زندگی کرده ام و کسانی که با من کار کرده اند می دانند 
که آن چه از نظر مالی از ابتدای فصل می بندم را معتقد هستم 

و تا پایان فصل، صحبت جدیدی نمی کنم. 
سرمربی پرسپولیس تهران افزود: خوشبختانه شرایط زندگی 
من طوری است که خودم شغل مربی گری را انتخاب کرده ام 
و شرایط زندگی فشاری نمی آورد که مجبور باشم مربی گری 

کنم و مربی گری عشق من است.
وی ابراز داشت: در آوردن بازیکنان خارجی همیشه سعی 
کرده ایم خوب عمل کنیم و اومانا بازیکن کاستاریکایی ما گزینه 

خوبی است که جایگزین سید جلال حسینی در تیم ما باشد.
وی افزود: علی فاطمی و سایر بازیکنان جوان ما باید شرایط 
خوبی برای بازی و حمایت لازم را از سوی هواداران داشته باشند 

تا بتوانند از آینده داران فوتبال کشور باشند.
مرفاوی در نشست خبری حاضر نشد

صمد مرفاوی به بهانه طولانی شدن نشست خبری علی 
دایی، در جمع خبرنگاران حاضر نشد. 


